
Sub președinția tovarășului 
NICOLAE CEAUȘESCU 

și-a început lucrările
CONGRESUL AL ll-LEA AL CONSILIILOR POPULARE, 
MARE FORUM AL DEMOCRAȚIEI NOASTRE SOCIALISTE

Prin oameni, pentru oameniIeri dimineață; sub președinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, au început lucrările celui de al II-lea Congres al deputaților consiliilor populare județene și al președinților consiliilor populare. Timp de trei zile, delegații consiliilor populare județene, municipale, orășenești și comunale își for exercita aici prerogativele solemne în haine de lucru. Cuvintele de ordine sînt și. de data aceasta: competența, calitatea, disciplina și spiritul de inițiativă, revizuirea critică a drumului parcurs și prospectarea lucidă a viitorului — un climat favorabil dialogului deschis, dezbaterilor constructive, schimbului de idei, gîhdirii novatoare.Colocviu al unora dintre cei mai activi și destoinici gospodari ai țării. Congresul vine să marcheze un nou moment de referință în cadrul unui' proces de continuă adîncire și întărire. a democrației socialiste, a unui proces fundamentat pe o

activitate șl consacrat cunoașterii realităților din țara noastră, stimulării și rege-, nerării energiilor creatoare în fiecare sector al vieții sociale.Evenimentul reconfirmă, odată mai mult, că prin marea treaptă de conștiință a poporului nostru, ceh de al IX-lea Congres al comuniștilor români, și prin aportul ho- tărîtor, determinant al gîndirii revoluționare a tovarășului Nicolae Ceaușescu — faptul de esență în evoluția societății noastre socialistei îl constituie participarea intensă a maselor la procesul decizional, ța viața politică și socială a României, asumarea conștientă de către fiecare cetățean al țării a marilor răspunderi ce-i revin la elaborarea și înfăptuirea strategiei dezvoltării economico-sociale pe plan național, ca și în fiecare județ sau. localitate. Un program demiurgic, născut deopotrivă din meditații romantice și calcule sever știin-
(Continuare în pagina 3)largă confruntare și dezbatere de opinii, cu multiple sensuri la toate nivelurile de LlVIU TIMSU5
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La 15 septembrie,* 
copiii țârii 
își regăsesc școlile. 
Ziua lor de mîine, 
mereu, începe' 
chiar pe pragul 
fastuos 
al toamnelor 
românești.
Prin ei, 
în belșugul de azi, 
încolțește sâmînța 
avuțiilor viitoare.
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Congresul al ILlea al consiliilor populare

UN MARE FORUM
Agricultura, ca. bună gospodărire, sub toate 

formele, a pămîntului țării, a adus înfățișării 
României în anii construcției socialiste și îndeo
sebi în perioada care a trecut de la Congresul 
al IX-Iea al P,C.R. însemnele unei noi geogra
fii a fertilității. Măsurile adoptate în ultimii ani 
în domeniul perfecționării organizării și condu
cerii agriculturii — între care amintim institu- 
ționalizarea Congresului țărănimii, al tuturor 
oamenilor muncii din agricultură, organizarea 
Consiliului Național al Agriculturii și crearea 
consiliilor unice agroindustriale de stat și coo
peratiste — au asigurat un cadru nou, superior 
de dezvoltare a acestei importante ramuri a 
economiei naționale, menit să determine spo
rirea contribuției ei la dezvoltarea economică 
de ansamblu a României socialiste.

H Comparativ cu anul 1965, producția glo
bală agricolă va fi anul acesta de două ori mai 
mare. Amănunțind această cifră globală va tre
bui să arătăm că producția de cereale pentru 
boabe a fost anul trecut de aproape 19,3 milioa
ne tone, cu 6,7 milioane tone mai mare decît 
aceea obținută cu cincisprezece ani în urmă; 
efectivele de animale au crescut în aceeași pe
rioadă la porcine de peste 2 ori, la bovine cu 
peste 32 Ia sută, la ovine cu anroaue 21 Ia sută, 
iar cea de păsări de 2,4 ori.

H Numărul județelor care au realizat în 
1979 o producție globală agricolă anuală mai 
mare de 1,5 miliarde lei a crescut de la 21 în

1965, la 39, iar 12 județe au depășit în 1979 ni
velul de producție — neatins de nici un județ 
în 1965 — de 4 miliarde Iei.

H în cadrul dezvoltării de ansamblu a agri
culturii, creșteri mai mari au înregistrat județe

Satul,
o geografie a fertilității

precum Olt, cu 177 Ia sută, Gorj cu 159 Ia sută, 
Argeș cu 155 la sută. Dîmbovița și Dolj cu 141 
la sută, Prahova — 135 Ia sută, Maramureș și 
Teleorman -— 131 la sută.

jH Suprafața agricolă irigată va ajunge la 
sfîrșitul acestui an Ia 2,5 milioane hectare, adi
că de peste 11 ori mai mare decît în 1965.

H De circa 8 ori va crește in acest an, față 
de 1965, cantitatea de îngrășăminte chimice de 
care va beneficia agricultura.

H în prezent, agricultura românească dispu
ne de peste 140 000 tractoare, cu circa 60 000 
mai multe decît în urmă cu cincisprezece ani.

Astăzi, unui tractor îi revin, în medie, 70 de 
hectare de teren, de aproape 2 ori mai puțin 
decît în 1965.

HA Unele județe au înregistrat creșteri peste 
media pe țară a parcului de tractoare. E cazul 
județelor mai puțin dotate în trecut, precum: 
Alba, Bacău, Bistrița-Năsăud, Covasna, Dîmbo
vița, Gorj, Harghita, Maramureș, Sălaj.

De bună seamă, în realizarea creșterii prodne- 
țiiior agricole, un rol esențial l-au avut schim
bările profunde care au intervenit în pregătirea 
profesională a oamenilor muncii din agricul
tură :

S Din cei 3,1 milioane de lucrători, cîți erați 
cuprinși în această ramură economică la înce
putul acestui an, aproape 800 000 se .perfecțio
nează prin cursurile agrozootehnice iar peste 
540 000 sînt muncitori (mecanizatori, moto- 
pompiști pentru irigații, motoriști, constructori 
etc.).

Paralel cu profundele transformări înnoitoa
re care au revoluționat domeniul agriculturii, 
este cunoscut faptul că, prin aplicarea noilor 
măsuri de organizare și conducere a agricultu
rii, adoptate în anul 1979 de către conducerea 
partidului,

HI Au fost create 709 consilii unice agroin
dustriale de stat și cooperatiste, care cuprind 
și organizează întreaga activitate a unităților 
agricole.

Fără precedent în întreaga noastră istorie, 
efortul românesc de ridicare la o nouă condiție 
umană a tuturor localităților țării s-a dovedit 
a fi, înainte de toate, un act inspirat de o con
cepție socială generoasă, fundamentată prin cele 
mai importante documente programatice ale 
partidului și statului nostru și transpusă în 
viață cu entuziasmul lucid al constructorilor de 
viață nouă. Vetre vechi de civilizație și speranță, 
la ceasul aspirațiilor împlinite, bat la porțile 
viitorului. Procesul înnoirii lor sistematice, al 
descătușării tor din stagnare, al marșului lor spre 
orizonturile luminoase ale zilei de mîine, departe 
de a fi încheiat, continuă cu o vigoare sporită, 
care-și întreține combustia prin ambițiile noastre 
mai mari, justificate de o putere economică în 
continuă creștere. Și termenii comparațiilor nu 
se cer căutați prea departe în timp.

O în România anului 1965 existau 183 orașe, 
în 1980 numărul lor s-a ridicat la 365 și contăm, 
în viitorul apropiat, conform Programului-di- rectivă de dezvoltare eeonomico-socială în profil teritorial pentru perioada 1981—1985, adop
tat de Congresul al XII-lea al partidului, pe 505 
localități urbane în adevăratul înțeles al cuvîn- 
tului. Prin schița de sistematizare în perspectivă 
pînă în 1990, se prevede existența a cel puțin 9 
centre urbane în fiecare județ al țării.

• în cincinalul actual, numărul apartamente
lor construite în întreaga țară se ridică Ia 
900 000, mai mdlt de 40 la sută din totalul locu
ințelor edificate fiind apartamente cu 3—-4 ca
mere confort sporit. Peste 250 000 case noi, cu 
unul sau mai multe nivele, au fost ridicate pînă 
in prezent în mediul rural. în deceniul 1981— 

1990 se prevede construirea a 2 350 000— 
2 450 000 apartamente, rezolvîndu-se în acest fel 
integral necesitățile oamenilor muncii de la o- 
rașe și sate.

O Dimensiunea valorică a acestui efort este 
și ea impresionantă : în scopul îmbunătățirii

* 
Noul oraș românesc, 

izbîndă a noului
umanism românesc

condițiilor de locuit ale populației s-au investit 
în perioada 1965—1979 fonduri de aproape 180 
miliarde lei, sumă ce depășește totalul fonduri
lor de investiții alocate întregii economii națio
nale în deceniul 1951-—1960. în aceeași perioa
dă, rețeaua de distribuție a apei potabile s-a mă
rit pe ansamblul țării de 2,4 ori, lungimea totală 
a traseelor de transport în comun a crescut de 
2,6 ori etc.

9 Semnificativ este și ritmul din ce în ce mai 

accelerat al construcției de locuințe : 52 000 în 
1965, 53 200 în 1967, 85 800 în 1969,100 600 în 
1973, 107 100 în 1974, 151 700 în 1978 și 191100 
în 1979. De asemenea, semnificativă este și distri
buția acestui efort în profil teritorial, accelera
rea Iui echitabilă în zonele rămase în urmă din 
punct de vedere edilitar : față de creșterea me
die pe țară de 3,5 ori a numărului de aparta
mente date în folosință în 1979, în raport cu 
anul 1965, în județul Sălaj creșterea a fost de 
53,7 ori, în Bistrița-Năsăud de 30,7 ori, în Co
vasna de 15,4 ori, în Vrancea de 12,3 ori, în Te
leorman de 11,6 ori, în Botoșani de 10,6 ori și în 
Buzău de 10,5 ori. Numai în județele Botoșani, 
Covasna și Harghita s-au construit, în perioada 
1976—1979, mai multe apartamente decît s-au 
edificat în 1965 în întreaga țară.

® O consecință imediată a acestui efort o re
prezintă creșterea continuă a ponderii popu
lației urbane în totalul locuitorilor țării : 33,7 la 
sută în 1965, 41,1 la sută în 1971, 43,2 la sută în 
1975, 48,6 la sută în 1978 și 52,2 la sută în 1980. 
Din 22 400 000 locuitori, cît reprezintă populația 
țării astăzi, 11 700 000 cetățeni locuiesc în me
diul urban. Numărul orașelor între 20 000 și 
50 000 locuitori a sporit de la 41 în 1965 la 52 în 
1971, la 55 în 1975 și la 57 în 1980. De la 7 orașe 
între 50 000 și 100 000 locuitori, cîte existau în 
România în 1965, am ajuns în acest an la 20. Alte 
19 orașe numără peste 100 000 locuitori, dintre 
care 10 peste 200 000 locuitori.

Ședința Comitetului Politic Executiv 
al Ca Ca al PaCa RaSub președinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, marți, 9 septembrie, a avut loc ședința Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R.Cu acest prilej a fOst dezbătut un raport privind stadiul realizării, pînă la sfîrșitul primului semestru al anului în curs, a principalilor indicatori tehnico- economici aprobați pentru capacitățile de producție puse în funcțiune. Apreciind că în toate ramurile industriei s-a manifestat preocupare pentru realizarea producției globale și a celei fizice, Comitetul Politic Executiv a constatat, totodată, că o serie de întreprinderi noi 

produc sub indicatorii planificați, lipsind economia națională de cantități importante de produse. De aceea, se impu« ne ca toate întreprinderile, centralele industriale, ministerele să acționeze cu fermitate pentru realizarea producției la nivelul întregii capacități. Astfel, funcționarea ireproșabilă și exploatarea rațională a utilajelor și instalațiilor, respectarea normelor de reparație și întreținere, precum și aprovizionarea ritmică cu materii prime constituie prioritățile ce trebuie avute permanent în vedere pentru îndeplinirea în cele mai bune condiții a sarcinilor de producție.Comitetul Politic Executiv a dezbătut 

un raport referitor la stadiul acțiunii de întărire a ordinii și creștere a productivității muncii în întreprinderi, mecanizării și automatizării proceselor de producție, reducerii personalului auxiliar și creșterii personalului direct productiv. Au fost examinate, de asemenea, concluziile studiilor întreprinse la indicația conducerii partidului) personal a tovarășului Nicolae Ceaușescu, într-un număr de întreprinderi din ramuri economice diverse. Comitetul Politic Executiv a indicat să se intensifice acțiunea de raționalizare a fluxurilor de producție, de îmbunătățire a tehnologiilor de fabricație, mecanizare a unor lucrări grele și 

cu volum mare de muncă manuală, utilizare rațională a capacităților. de producție, extindere a polideservirii. Este necesar să se asigure un grad mai înalt de mecanizare a lucrărilor de transport uzinal, manipulare și depozitare _ ° în paralel cu adoptarea unor tehnologii și fluxuri de fabricație care să reducă Ia minimum volumul acestor lucrări. Pe baza acestor măsuri, Comitetul de Stat al Planificării și ministerele economice au sarcina ca, la elaborarea planului pe anul 1981, să aibă în vedere reducerea personalului,' auxiliar și creșterea numărului personalului direct productiv.Tot cu acest prilej. Comitetul Politie Executiv a dezbătut și aprobat proiectul Legii cu privire la dezvoltarea industriei mici, menită să aducă o contribuția sporită Ia dezvoltarea generală a economiei naționale, la creșterea continuă a nivelului de trai al poporului, permițînd folosirea cu maximă eficiență a tuturor resurselor materiale și a forței de mim • că existente în comune și orașe. Potrivit proiectului de lege, întreaga activitate a industriei mici se desfășoară sub directa
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Sfatul țării și al voinței de mai bine 
sub semnul unui adevăr cu valoare de legămînt

CEAUȘESCU Șl POPORUL
/ Pavilionul central al Complexului expo- zițional din Piața Scînteii, care găzduiește lucrările Congresului consiliilor populare județene și al președinților consiliilor populare municipale, orășenești șl comunale, este împodobit sărbătorește. ^Pe fundalul sălii, drapele roșii și tricolore încadrează portretul secretarului general al partidului, președintele țării, tovarășul Nicolae Ceaușescu. .în sala marelui forum domnește o atmosferă însuflețită, caracteristică reuniunilor de lucru organizate în ultimii 15 ani — de cînd la conducerea partidului și a țării șe află tovarășul Nicolae Ceaușescu.La lucrări participă deputați în consiliile populare județene și președinți ai consiliilor populare municipale, orășenești și comunale. Sînt prezenți, ca invitați, membri ai C.C. al P.C.R., ai Consiliului de Stat și ai guvernului, deputați în Marea Adunare Națională, conducători de instituții centrale, organizații de masă și obștești, activiști de partid și de stat, personalități ale vieții științifice și culturale din întreaga țară.Sînt de față șefi ai misiunilor diplomatice acreditati la București, membri ai corpului diplomatic, corespondenți ai presei străine.Este ora 8,30. Tovarășul Nicolae Ceaușescu și tovarășa Elena Ceaușescu sînt întîmpinați, la sosirea în fața Pavilionului central al Complexului expozi- țional, cu puternice urale și ovații de numeroși bucureșteni. Cei prezenți au dat glas sentimentelor de profundă dragoste și prețuire pe care cetățenii Capitalei, întregul nostru popor le nutresc față de conducătorul partidului și statului nostru, de numele și activitatea căruia sînt legate cele mai mari înfăptuiri ale României socialiste, propășirea și bunăstarea întregului nostru popor. Grupuri de tineri, pionieri și șoimi al patriei l-au înconjurat cu bucurie pe tovarășul Nicolae Ceaușescu, pe tovarășa Elena Ceaușescu, oferindu-le flori, îmbrățișîndu-i și sărutîndu-i cu \ dragoste. S-a scandat cu însuflețire

„Ceaușescu — P.C.R.", „Ceaușescu și poporul*1, cuvinte care exprimă. în modul cel mai elocvent unitatea întregului nostru popor în jurul partidului și al secretarului său general, hotărîrea națiunii noastre de a înfăptui neabătut politica partidului și statului, obiectivele stabilite de Congresul al XII-lea al partidului de dezvoltare multilaterală a patriei noastre, de ridicare a nivelului de trai material și spiritual al tuturor celor ce muncesc și trăiesc în România socialistă.La sosirea în sală, tovarășul Nicolae Ceaușescu, tovarășa Elena Ceaușescu, ceilalți tovarăși din conducerea partidului și statului sînt salutați cu vii și puternice aplauze, urale nesfîrșite. Se scandează cu însuflețire, minute în șir, „Ceaușescu — P.C,R.“, „Ceaușescu și poporul**, participantii la Congres făcînd secretarului general al partidului o fierbinte manifestare de dragoste și recunoștință pentru neobosita activitate consacrată ridicării fiecărui județ, fiecărei localități, propășirii patriei noastre socialiste, fericirii și bunăstării poporului, cauzei socialismului și păcii în lume.Se intonează Imnul de Stat al Republicii Socialiste România.Lucrările Congresului au fost deschise de tovarășul Constantin Dăscălescu, membru al Comitetului Politic Executiv, secretar al C.C. al P.C.R., care, în numele reprezentanților tuturor județelor, a propus ca președinte al Congresului consiliilor populare pe tovarășul NICOLAE 
CEAUȘESCU.îmi revine misiunea de o deosebită cinste — a arătat vorbitorul — de a face propunerea în legătură cu alegerea președintelui Congresului. Cu deplină convingere că exprimăm dorința arzătoare și voința unanimă a participanților Ia acest Congres, propun în funcția de președinte al Congresului pe cel mai iubit și cel mai devotat fiu al clasei noastre muncitoare, al poporului român, care conduce națiunea noastră cu înțelepciune politică și abnegație revoluționară, patriot înflăcărat, per

sonalitate strălucită a vieții politice internaționale contemporane, tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România.Propunerea este intînlpinată cu nespusă bucurie și deplină . satisfacție .și întărită, prin votul tuturor . participanților care aleg în unanimități pe tovarășul Nicolae Ceaușescu ca președinte al Congresului.în continuare a fost ales prezidiul Congresului.Se trece, apoi, la alegerea celorlalte organe de lucru ale Congresului. în unanimitate participanții aprobă componența secretariatului și a comisiei de redactare a proiectelor de document.Participanții la cel de-al II-lea Congres al consiliilor populare județene și al președinților consiliilor populare municipale, orășenești și comunale au adoptat, în unanimitate, următoarea ordine de zi :
1. Raport cu privire la dezvoltarea eco

nomică și socială a României in cincinalul 
1981—1985 în profil teritorial ;

2. Raport privind activitatea desfășura
tă de consiliile populare pentru perfecțio
narea activității lor, dezvoltarea democra
ției socialiste și atragerea maselor la în
făptuirea obiectivelor eeonomico-sociale ;

3. Dezbaterea unor proiecte de legi și a 
propunerilor de modificare a unor legi :

a. Lege cu privire la dezvoltarea indus
triei mici.

•b. Proiect de lege privind obligația ac
tiviștilor de partid și de stat, a altor ca
dre cu funcții de răspundere de a declara 
bunurile de valoare, proprietate personală.

c. Proiect de lege pentru modificarea 
Legii nr. 57/1988 de organizare și funcțio
nare a consiliilor populare.

d. Proiect de lege pentru modificarea 
Legii nr. 4/1973 privind dezvoltarea con
strucției de locuințe și vînzarea de locuin
țe din fondul de stat către populație.

e. Proiect de lege pentru modificarea 
Legii nr. 5/1973 privind administrarea 
fondului locativ și reglementarea raportu
rilor dintre proprietari și chiriașă

4. Constituirea Camerei legislative a ’ 
consiliilor populare ;

5. Desemnarea Comitetului pentru Pro
blemele Consiliilor Populare.Congresul aprobă, de asemenea, în unanimitate, organizarea secțiunilor și alegerea prezidiilor acestora, după cum urmează : Secțiunea pentru problemele industriei republicane și ale dezvoltării industriei midi ; Secțiunea pentru agricultură, silvicultură, industrie alimentară și gospodărirea apelor ; Secțiunea pentru investiții, construcții industriale, agricole, locuințe și alte obiective social-culturale, proiectare și sistematizare; Secțiunea pentru descoperirea șl dezvoltarea de noi surse energetice și economisirea energiei electrice, termice și de combustibil ; Secțiunea pentru pregătirea forței de muncă, învățămînt, cultură și sănătate ; Secțiunea pentru finanțe și buget local ; Secțiunea de gospodărie comunală și gospodărie lo- cativă ; Secțiunea pentru activitatea în comerț și în domeniul dezvoltării serviciilor pentru populație ; Secțiunea pentru perfecționarea activității consiliilor populare, dezvoltarea democrației socialiste și participarea oamenilor muncii la conducerea vieții economico-sociale.A fost aprobat, totodată, regulamentul de desfășurare a lucrărilor Congresului.

Intrîri'du-se, apoi, în ordinea de zi a lu
crărilor Congresului, tovarășul Ilie Ver- 
deț, membru al Comitetului Politic Execu
tiv al C.C. al P.C.R., prim-ministru al gu
vernului, a prezentat raportul cu - privire 
la dezvoltarea economică și socială a 
României în cincinalul 1981—1985 în pro
fil teritorial.

In continuare tovarășul Ludovic Fa- 
zekas, membru al Comitetului Politic Exe
cutiv, secretar al C.C al P.C.R., președin
tele Comitetului pentru Problemele Con
siliilor Populare, a prezentat raportul pri
vind activitatea desfășurată de consiliile 
populare pentru perfecționarea activității 
lor, dezvoltarea democrației socialiste și 
atragerea maselor la înfăptuirea obiecti
velor economico-sociale.

Lucrările Congresului continuă. ,

Prin oameni,
(Urmare din pagina 1) țifice, o activitate vastă și complexă în cadrul căreia o contribuție de seamă au adus-o și o aduc organele locale ale puterii de stat în procesul perfecționării sociale și pentru buna gospodărire a orașelor și satelor noastre, în abordarea problemelor de organizare și conducere, prin evaluarea și valorificarea resurselor materiale și umane.Instituționalizat prin lege, din inițiativa secretarului general al partidului nostru. Congresul consiliilor populare se constituie într-un mare forum al democrației noastre socialiste, „o formă nouă a puterii 

politice a oamenilor muncii — cum a ținut să precizeze tovarășul Nicolae Ceaușescu 
— reprezentanții desemnați de muncitori, 
de țărani, de intelectuali, de toți oamenii 
muncii, fără deosebire de naționalitate, 
participă direct la dezbaterea și hotărîrea 
destinelor patriei socialiste.**DelegațiiMa Congres prezintă țării un bilanț bogat. De la primul Congres al consiliilor populare și pînă în prezent, în toate zonele țării, în fiecare județ, oraș, în toate localitățile rurale au fost înregistrate realizări remarcabile în dezvoltarea și moder-

pentru oameninizarea structurilor economice și sociale, în valorificarea resurselor locale prin dezvoltarea industriei mici și diversifica.rea serviciilor către populație, în optimizarea și modernizarea producției agricole.Pregătit și anticipat prin conferințele județene ale deputaților consiliilor populare, cel de al II-lea Congres al consiliilor populare va dezbate și adopta un ansamblu de măsuri și programe privind realizarea planurilor de dezvoltare economico- socială în profil teritorial, creșterea micii producții industriale, înflorirea agriculturii, realizarea construcției de locuințe, diversificarea și amplificarea serviciilor, gospodărirea comunală, pregătirea forței de muncă, dezvoltarea învâțămîntului și culturii, ocrotirea sănătății oamenilor muncii, creșterea contribuției consiliilor populare la rezolvarea celor mai diverse probleme privind îmbunătățirea condițiilor de viață și de muncă ale cetățenilor patriei.în acest cadru, delegații la Congres stăruie în mod deosebit, prin dezbaterile desfășurate în plen și pe secțiuni, asupra unor probleme cheie de organizare și conducere, privind dimensiunile, obiectivele, demersurile, metodele, tehnicile consacra

te comandamentelor prioritare : îndeplinirea în cele mai bune condiții a obiectivelor stabilite de Congresul al XII-lea al partidului, realizarea la termen și în condiții optime a sarcinilor viitorului plan cincinal de dezvoltare economico-socială a României pe perioada 1981—1985. De o importanță capitală se dovedesc în acest sens indicațiile și orientările date de secretarul general al partidului la Consfătuirea de lucru de la C.C. al P.C.R. din luna mai a.c. și cu prilejul altor întruniri, cu privire la afirmarea puternică a noului mecanism economico-financiar, folosirea mai bună 
a potențialului productiv și a materiilor prime, fructificarea fiecărui ceas de lucru, intensificarea luptei pentru calitate, pentru creșterea sensibilă a productivității muncii.O atenție expresă se va acorda de data aceasta dezvoltării și diversificării industriei mici. Recent, după cum se știe, în cadrul ședinței Comitetului Politic Executiv, a fost dezbătut și aprobat proiectul Legii cu privire la dezvoltarea industriei mici, chemată să contribuie în mod substanțial la dezvoltarea economiei industriale naționale, la creșterea continuă a nivelului de trai al poporului prin folosirea cu maximă eficiență a tuturor resurselor materiale și a forței de muncă existente în comune și orașe.

Potrivit proiectului de Lege, întreaga activitate a industriei mici se va afla sub directa îndrumare a consiliilor populare ce vor coordona și îndruma deopotrivă munca de concepție și execuție în unități de producție și prestări de servicii ale consiliilor populare, ale cooperației meșteșugărești și de consum, ale cooperativelor agricole de producție precum și în compartimentul micilor meșteșugari autorizați.De o deosebită importanță sînt, de asemenea, sarcinile ce revin organelor locale ale puterii de stat în, ceea ce privește dezvoltarea intensivă a producției agricol^ ridicarea eficienței generale în acest vast compartiment al economiei naționale prin convertirea științei agricole în practică zilnică.Continua înflorire a tuturor județelor și localităților țării noastre aduce în atenția organelor locale ale puterii și administrației de stat realizarea vastului program d® construcții de locuințe, lărgirea gamei de servicii pentru populație, concomitent c® dezvoltarea comerțului, precum și restructurarea rețelei de localități în conformitate cu programul de sistematizare, de remodelare a așezărilor urbane și rurale, de apropiere a condițiilor de viață dintre sat și oraș.
îndrumare și coordonare a consiliilor populare, indiferent de subordonarea unităților în care funcționează aceasta. Proiectul de lege va fi supus discuției Congresului consiliilor populare, precum și dezbaterii publice. Comitetul Politic Executiv a luat în dezbatere și aprobat, de asemenea, proiectul de Lege privind obligația activiștilor de partid și de stat, a altor cadre cu funcții de răspundere de a declara bunurile de valoare personală.Au fost aprobate, totodată, directivele privind participarea României la lucrările celei de-a XXXV-a sesiuni a Adunării Generale a O.N.U., care începe în această lună, precum și propunerile ce vor fi făcute de țara noastră cu acest prilej. Astfel, întreaga activitate a delegației române la sesiunea O.N.U. va fi consacrată promovării tezelor și liniilor directoare privind relațiile internaționale ale țării noastre, cuprinse în hotărîrila Congresului al XII-lea al partidu
lui, în expunerile tovarășului Nicolae 

Ceaușescu, în alte documente de partid și de stat, principiilor deplinei egalități în drepturi, independenței și suveranită ții naționale, neamestecului în treburile interne și avantajului reciproc, renunțării la forță și la amenințarea cu forța, dreptului fiecărui popor de a-și hotărî singur soarta, fără nici un amestec din afară.Plecînd de la principiul partidului șî statului că esențial pentru întărirea continuă a orînduirii noastre socialiste, a hotărîrii poporului de a-șl apăra cuceririle revoluționare, este dezvoltarea economico-socială în ritm susținut a țării, ridicarea continuă a nivelului de trai al maselor, Comitetul Politic Executiv a stabilit să se reducă pe anul 1980 cheltuielile militare cu circa 2 miliarde Iei. în același timp, Comitetul Politic Executiv a hotărît reducerea cheltuielilor de administrație și a altor cheltuieli ale statului pe acest an cu circa 4 miliarde lei, fondurile respective urmînd să fie folosite in scopul accelerării progre

sului multilateral al țării șî înfăptuirii programului de ridicare a nivelului de trai al poporului.în același cadru, tovarășul Nicolae Ceaușescu a prezentat o informare asupra vizitei oficiale efectuate în țara noastră, în perioada 27—30 august, de către Ahmadou Ahidjo, președintele Republicii Unite Camerun. Comitetul Politic Executiv și-a exprimat deplina aprobare față de rezultatele pozitive ale primului dialog româno-camerunez la nivel înalt, care oglindesc voința celor" două țări de a dezvolta în continuare o largă colaborare economică, tehnico-ști- ințifică și culturală, de a întări solidaritatea și colaborarea pe plan internațional.De asemenea, Comitetul Politic Executiv a ascultat informarea prezentată de tovarășul Nicolae Ceaușescu asupra vizitei oficiale întreprinsă în România, între 3 și 6 septembrie 1980, de președintele Republicii Elene, Constantin Karamanlis, dînd o înaltă apreciere noului dialog la nivel înalt româno-elen și și-a 

manifestat deplina aprobare față de rezultatele fructuoase ale convorbirilor dintre președintele Nicolae Ceaușescu și președintele Constantin Karamanlis, care confirmă dorința României și Greciei de a da un nou impuls relațiilor tradiționale de prietenie, înțelegere și conlucrare dintre cele două țări, în folosul ambelor popoare, al cauzei păcii, destinderii și colaborării în Balcani, în Europa și în întreaga lume.în încheierea ședinței, Comitetul Politic Executiv a stabilit o serie de măsuri organizatorice menite să asigure desfășurarea în cele mai "bune condiții a activității de îndeplinire a planului pe 1980 și pe întregul cincinal, precum și pentru buna organizare șl desfășurare a campaniei agricole de toamnă, a strîn- gerii recoltei și executării lucrărilor agricole, făcîndu-se totul pentru asigurarea bunei aprovizionări a populației și satisfacerea nevoilor îptregii econoniii.
Pagini realizate de

D. CONSTANTINESCU, P. MIHAI, 
}i R. BARBULESCU ■
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Curs mereu ascendent raporturilor de prietenie și colaborare dintre România și Zambia

VIZITA ÎN im NOASTRĂ A PREȘEDINTELUI 

REPUBLICII ZAMDIA, KENNETH DAVID KAUNDA

Desfășurată într-o atmosferă de caldă prietenie, de înțelegere și stimă reciprocă, vizita efectuată în țara noastră, la invitația tovarășului Nicolae Ceaușescu, președintele Republicii Socialiste România, de tovarășul Kenneth David Kaunda, președintele Republicii Zambia, a marcat un moment de seamă pe calea întăririi priete
niei și colaborării dintre cele două țări și popoare. Convorbirile dintre cei doi șefi de stat, vizitarea de către înaltul oaspete a unor unități economice și științifice din Capitală și din țară, documentele semnate la încheierea vizitei sînt' menite să ducă la extinderea bunelor raporturi româno-zambiene, în folosul reciproc și al colaborării internaționale.Convorbirile Ia nivel înalt româno- zambiene au evidențiat cu satisfacție că relațiile dintre cele două țări și popoare s-au dezvoltat continuu, pe plan politic, economic, tehnîco-științifîc și cultural, în spiritul acordurilor și înțelegerilor convenite între cei, doi președinți cu prilejul în- tîlnirilor precedente, de la București și Lusaka. în același timp, a fost relevată dorința de a imprima un curs mereu ascendent șî de a da un conținut tot mai bogat raporturilor bilaterale, pe baza orientărilor și principiilor cuprinse în Tratatul de prietenie și cooperare dintre România și Zambia.Pornindu-se de la posibilitățile economice în continuă creștere ale celor două țări, ia convorbiri a fost evidențiată atenția deosebită pe .care ambele părți o acordă amplificării legăturilor economice bilaterale. S-a relevat necesitatea de a se acționa în continuare pentru realizarea în bune condiții a acordurilor, - a tuturor proiectelor de colaborare existente între România și Zambia. A fost relevată, totodată, dorința comună de a stabili noi acțiuni și măsuri de natură să contribuie 
la extinderea, în forme moderne și pe baze reciproc avantajoase, a cooperării în domeniile agricol, minier, în sectoare ale producției industriale, potrivit cerințelor șl programelor de dezvoltare economico- ■ocială ale celor două țări. S-a hotărît, 

de asemenea, colaborarea pe linia științei și culturii, a pregătirii cadrelor. Cu acest prilej, a fost reliefată importanța dezvoltării contactelor și a schimbului de experiență dintre organele de partid și de stat din cele două țări, în organizarea și conducerea vieții economico-sociale.Cei doi președinți au considerat de comun acord că promovarea largă a raporturilor româno-zambiene corespunde intereselor fundamentale ale popoarelor noastre, servește progresului și dezvoltării independente a celor două țări, reprezen- tînd totodată o contribuție de seamă la cauza păcii, cooperării și înțelegerii între națiuni.Abordîndu-se probleme esențiale ale actualității politice internaționale, s-a subliniat că în prezent este imperios necesar ca popoarele, forțele înaintate de pretutindeni să-și strîngă tot mai mult rândurile și să acționeze ferm pentru a pune capăt cu desăvîrșire vechii politici de dominație și inegalitate, pentru promovarea fermă a unei politici de respectare a independenței popoarelor și egalității între stăte, pentru reluarea și continuarea cursului destinderii, colaborării și păcii în întreaga lume. La baza relațiilor dintre state, se remarcă în documentele semnate, trebuie să stea principiile deplinei egalități în drepturi, respectului independenței și suveranității naționale, neamestecului în treburile interne și avantajului reciproc, ale renunțării la forță și la amenințarea cu forța.Cele două părți au evidențiat importanța înfăptuirii securității și cooperării în Europa și, legat de aceasta, a pregătirii și desfășurării cu succes a reuniunii de la Madrid, pentru ca aceasta să dea un impuls puternic înfăptuirii documentelor semnate Ia Helsinki, să ducă la dezvoltarea largă a cooperării economice, tehnice, științifice șî culturale între toate țările continentului și, în mod deosebit, să stimuleze trecerea la măsuri de dezangajare militară, punînd bazele organizării unei conferințe pentru dezarmare în Europa. S-a apreciat, totodată, că trebuie făcut totul pentru soluționarea probleme

lor dintre state numai pe calea tratativelor, evitîndu-se cu desăvîrșire confruntările armate, folosirea forței.O atenție deosebită a fost acordată, în timpul convorbirilor româno-zambiene, problemelor continentului african. în acest cadru s-a evidențiat importanța sprijinului acordat luptei țărilor africane pentru lichidarea vechii politici imperialiste, colonialiste și neocolonialiste, pentru dreptul lor sacru de a fi stăpîne pe bogățiile naționale, pe soarta lor, pentru progresul Lor economico-social independent. Remarcînd succesul luptei poporului Zimbabwe, președinții Nicolae Ceaușescu și Kenneth David Kaunda și-au manifestat sprijinul și solidaritatea deplină cu lupta poporului namibian pentru dobîn- direa independenței, s-au pronunțat pentru lichidarea definitivă a politicii de discriminare rasială și de aparthei! în Africa de Sud, pentru încetarea actelor de agresiune ale acestui stat împotriva țărilor vecine independente. Dînd o înaltă apreciere sprijinului acordat de țara noastră statelor africane, președintele zambian a spus : „Sînt deja două decenii de cînd România s-a identificat cu cauza popoarelor asuprite din Africa australă. împreună cu alte popoare din țările socialiste și progresiste din numeroase părți ale lumii, România a participat și continuă să participe la sprijinirea forțelor patriotice și a statelor din prima linie care hiptă împotriva imperialismului, colonialismului, neocolonialismului, rasismului, fascismului și apartheidului din Africa australă. Acest sprijin a fost și continuă să reprezinte un factor indispensabil în victoria eroică a maselor oprimate din regiunea noastră".Tovarășul Nicolae Ceaușescu a apreciat vizita președintelui Zambiei ca o expresie a bunelor relații care s-au statornicit și se dezvoltă între partidele, țările și popoarele noastre, precum și a dorinței comune de a extinde și întări continuu aceste raporturi de strînsă prietenie, colaborare și solidaritate. Șeful statului român și-a exprimat convingerea că această vizită va conferi dimensiuni tot mai largi conlucrării româno-zambiene, atît pe plan bilateral, cît și în sfera vieții internaționale. La rîndul său, tovarășul Kenneth David Kaunda, mulțumind cordial pentru invitația de a vizita din nou România, pentru calda ospitalitate cu care a fost întîmpinat în țara noastră, a exprimat profunda satisfacție pentru rezultatele convorbirilor cu tovarășul Nicolae Ceaușescu, menite să contribuie la promovarea mai intensă a colaborării dintre Partidul Unit al Independenței Naționale și Partidul Comunist Român, dintre Zambia și România.Exprimîndu-și deplina satisfacție față de rezultatele vizitei și ale convorbirilor purtate, față de înțelegerile la care au ajuns, președinții Nicolae Ceaușescu și Kenneth David Kaunda și-au manifestat încrederea că pe baza lor se va realiza o colaborare și mai strînsă, mai fructuoasă între România și Zambia, în. interesul celor două țări și popoare, al progresului și prosperității, lor, al cauzei păcii, destinderii și cooperării între națiuni. A fost siiblinată, de ambele părți, convingerea că Republica Socialistă România și Republica Zambia vor conlucra tot mai activ pe arena mondială, vor contribui, prin eforturi unite, la soluționarea justă și durabilă a problemelor complexe care fră- mintă omenirea, la înfăptuirea aspirațiilor legitime ale popoarelor de a trăi într-o. lume mai bună și mai dreaptă.
tON 0 GOIA ■

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, a făcut, duminică dimineața, o vizită de lucru în numeroase piețe agroalimen- tare din Capitală, precum și într-o serie de mari magazine comerciale situate ta perimetrul acestor piețe.Vizita secretarului general al partidului a avut ca obiectiv analiza modului ta care sînt materializate hotărârile conducerii de partid și de stat privind aprovizionarea populației cu mărfuri agroali- mentare, creșterea cantităților de carne și produse din carne, de pește, ouă, lapte și produse lactate, precum și de legume și fructe, puse la dispoziția cetățenilor Bucu- reștiului, crearea de piețe noi, extinderea spațiilor existente, modernizarea procesului de servire a cumpărătorilor.Ca și în celelalte toamne, ca de fiecare dată cînd secretarul general al partidului s-a aflat în mijlocul oamenilor muncii din orice loc al țării, pentru a hotărî împreună, la fața locului, în mod democratic, măsurile cele mai adecvate pentru o mai bună aprovizionare, pentru satisfacerea exigențelor mereu crescînde ale cetățenilor, și în această frumoasă duminică de septembrie, tovarășul Nicolae Ceaușescu s-a interesat de cantitățile de marfă puse în vînzare, de calitatea produselor, de prețurile acestora, a stat de vorbă cu cumpărătorii, solicițîndu-le părerea cu privire la aprovizionarea piețelor și a magazinelor. Pretutindeni, secretarul general al partidului a fost întîmpinat cu bucurie și dragoste de miile de bucureșteni aflați în acele ore ale dimineții după cumpărături, oameni de toate vîrstele și profesiile, care au exprimat cu multă căldură și emoție vii mulțumiri pentru grija continuă a conducerii de partid și de stat, a tovarășului Nicolae Ceaușescu, pentru creșterea bunăstării tuturor oamenilor muncii din țara noastră.Imaginea oferită de piețele și magazinele vizitate ilustrează deopotrivă rodnicia pămîntului și hărnicia oamenilor, precum și preocuparea factorilor de răspundere în direcția asigurării fondului de marfă în cantități corespunzătoare și de bună calitate. Astfel, la dispoziția cumpărătorilor s-au aflat atît produsele rețelei comerciale de stat, a celei cooperatiste și a producătorilor individuali, cît și cele prezentate de trusturile hortivîticole județene și institutele de cercetare agricole care, în cadrul „Lunii horticulturii", inițiată de tovarășul Nicola-e Ceaușescu, au avut spații proprii de desfacere.Așa cum am arătat, o constantă relevată de vizită secretarului general al partidului, și apreciată ca atare de cetățeni, a fost buna aprovizionare cu mărfuri în majoritatea piețelor și magazinelor, desfacerea produselor într-un mod civilizat, ta spații adecvate. în privința cantităților de produse expuse spre vînzare dăm numai două exemple, care ni se par elocvente. Una dintre cele mai mari piețe ale Capitalei, am numit Oborul, a primit ta dimineața zilei de duminică 570 tone legume, din care 230 tone cartofi, 90 tone tomate, 82 tone ardei, precum și 170 tone fructe. De asemenea, au fost puse în vînzare 30 tone carne de porc, vită și pasăre și o importantă cantitate de pește. Intr-o altă piață, Berceni Sud, cetățenii au avut la dispoziție 200 tone cartofi, 70 tone pepeni, 300 tone de alte legume și fructe. . Apreciind eforturile depuse în această direcție, tovarășul Nicolae Ceaușescu a dat numeroase indicatii pentru realizarea unei șî mai bune aprovizionări, pentru o mai rațională repartizare a fondului de produse pe întreaga durată a zilei, pentru aplicarea mai largă a metodelor moderne de comerț.De asemenea, vizita a scos la iveală și unele lipsuri în aprovizionare sau în organizarea spațiilor de vînzare. Tovarășul Nicolae Ceaușescu a indicat ca, în hala Obor, alături de sectorul de tranșare și vînzare a cărnii să se organizeze și sectoare pentru vînzarea preambalată a acesteia, iar desfacerea produselor din came să se facă în mai multe puncte specializate din perimetrul pieței pentru evitarea aglomerației. în Piața Coșbuc, secretarul general al partidului a cerut să se ia măsuri pentru sistematizarea și extinderea ei, pentru folosirea mai rațională a spațiului. Totodată, t o v a r ă ș% I Nicolae Ceaușescu a cerut să se studieze posibilitatea construirii unui magazin alimentar care să pună la dispoziția populației din cartier toate mărfurile alimentare de care are nevoie. Indicații în ceea ce privește sporirea spațiului de vînzare au fost date și în piețele Berceni Sud, Moghioroș, Veteranilor, Elefterie și 1 Mai. în discuția cu edilii Capitalei, tovarășul Nicolae Ceaușescu a cerut să se caute soluții pentru construirea unor noi piețe, complementare, care să sporească capacitatea de aprovizionare. De asemenea, vizita a scos în evidență necesitatea ca în unele piețe, cum sînt Ilie Pintilie, 1 Mai și 7 Noiembrie, să fie realizate noi dotări comerciale, să se asigure în mod corespunzător spații de decongelare și expunere a mărfii pe calități, să se extindă spațiile de depozitare.Traseul străbătut de secretarul general al partidului în cursul dimineții de duminică, în Capitală, atît în zona centrală a orașului, cît și în cartierele mai noi, a prilejuit, în același timp, examinarea unor aspecte privind sistematizarea unor zone din cartierele Bellu, Militari, Drumul Taberei și 1 Mai, pentru construirea de noi piețe și spații comerciale, pentru extinderea unităților și a unor piețe vizitate. Secretarul general al partidului a cerut in acest sens să se întocmească de urgență studii privind amplasarea și construirea unor astfel de dotări în diferite cartiere ale BucureștiuluL Totodată, tovarășul
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PATRIA, CABINETUL DE LUCRU ÂL PREȘEDINTELUI

intîmpinat cu mare căldură de bucureșteni

TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUSESCU
A EFECTUAT, IDUMINICĂ DIMINEAȚA,

A

0 VIZITĂ DE LUCRU IN PIEȚELE AGROALIMENTARE
SI ÎN UNITĂTI COMERCIALE DIN CAPITALĂ
9 9

Nicolae Ceaușescu a indicat primarului general al Capitalei să ia măsuri pentru recenzarea familiilor, cu multi copii pentru ca acestea să primească cu prioritate apartamente in. noile blocuri ce sa construiesc.
Și de această dată, Intîlnirea tovarășului Nicolae Ceaușescu cu locuitorii Bucu- reștiului s-a înscris în practica de lucru a. secretarului general al partidului, în stilul de muncă profund democratic al conducătorului țării, stil care presupune un permanent și nemijlocit contact cu făuri

torii (le bunuri materiale' în vederea stabilirii împreună a modului în care se înfăptuiește politica partidului de dezvoltare a României. Căldura și dragostea cu care este înconjurat pretutindeni tovarășul Nicolae Ceaușescu, modul real în care participă fiecare* cetățean Ia acest larg 
dialog constituie dovada stimei și prețuirii față de cel mai iubit fiu al națiunii, dovada unității poporului în jurul partidului, a tovarășului Nicolae Ceaușescu.

RAZVAN BÂRBULESCU ■
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FAPTE PENTRU AL DOILEA CONGRES AL CONSILIILOR POPULARE

„Istoria nouă a municipiului Călărași
a început odată cu istoria nouă a țării../*

—• Tovarășe primar, șansa vieții dum
neavoastră se confundă cu șansa exis
tenței contemporane a Călărașilor, fost 
cîndva un tîrg amărât de provincie, 
nealegîndu-se cu mai nimic de pe urma 
faptului că s-a menținut timp de un 
veac și ceva în rangul de capitală a 
județului Ialomița. Sau mă înșel și s-a 
ales cu ceva, totuși ?— Cred că este cazul să fim înțelegători cu puterea mai mare sau mai mică a vremurilor, mai ales noi, oamenii care ne-am hotărât să ie schimbăm din temelii înțelesurile, acționînd în acest sens cu decizie și perspectivă. într-ade- văr, timp de un veac și ceva, Călărașii au fost capitala județului Ialomița. De 
pe urma acestei demnități, din punct ■de vedere material, palpabil, localitatea s-a ales numai cu sediul primăriei de astăzi, care a fost și sediul primăriei de 
ieri, și despre care nu se cuvine decît 
să avem cuvinte de laudă. Municipiul va cîștigat și din punct de vedere spiritual: o conștiință de lider al zonei în care strămoșii i-au implantat temeliile ; conștiința mai mult sau mai pu
țin dară a faptului că oamenii așteaptă ceva dinspre Călărași, de la Călărași. Sau o veste mare, ca în anii în care 
se statornicise aici, Ia fruntariile țării, 
un steag de călărași ștafetari- Sau o rînduială mai bună și mai cinstită a vieții, ca în arflî în care Călărașii deveniseră reședința autorităților județului Ialomița. Nu este mai puțin adevărat că aceste râștiguri, pînă nu demult, s-au menținut în conștiința călărășenilor ca mentalitate latentă, potențială. A trebuit să trecem o vamă importantă a timpului pentru a da dreptul acestor dștiguri la o existență certă, rodnică.

— In miezul cuvintelor dumneavoas
tră, noi întrezărim mal mult decît o 
simplă metaforă. O întreagă istorie 
concentrată intr-un singur mod de a 
ființa : așteptarea. Și rând a fost curma
tă așteptarea aceasta, și a locuitorilor 
municipiului Călărași, și a oelor eare 
sperau ceva dinspre sau de la Călă
rași ?— Istoria nouă a municipiului nostru a început odată cu istoria nouă a țării. Este drept, Călărașii s-au racordat ceva mai tîrziu la ritmurile eare marchează existența noastră postbelică. Multă vreme, părea un oraș care nu prea știa încotro s-o apuce. Capitală de județ nu mai era. Călărășenii nu moșteniseră nici o industrie din existența lor anterioară. Negustoria nu mal constituia o sursă de venituri, pentru nimeni, nicăieri. Importanța portului, de asemenea, scăzuse considerabilcerealele Bărăganu- nului nu mai luau drumurile străinătății. In sfîrșit, ar fi multe de spus. Curând, însă orașul și-a impus ritmurile lui, din multe puncte de vedere superioare celor de pe alte meleaguri. Cert este că adevărata renaștere a municipiului Călărași, ca proces de durată, substanțial în prefaceri, orientat spre o finalitate științific premeditată, în cele mai mici amănunte, s-a declanșat în 1975, rând s-a hotărit amplasarea pe teritoriul lui a marelui Combinat siderurgic, încă aflat în construcție, dar care deja a început să producă oțel— Oțel de Călărași.. De atunci, pentru istoricul viitorului, existența nouă a Călărașilor nu se‘ va mai despărți niciodată de numele, gîndirea și acțiunea tovarășului Nioolae Ceaușescu... Secretarul general al partidului nostru a decis destinul nou al acestei localități.

—• De atunci. din 1975, s-au scurs anii 
unui cincinal glories. înfăptuirile nu au 
«colii municipiul. Care sînt termenii 
prin compararea cărora putem înțelege 
mai bine diferența dintre municipiul

Vasilc Martin. Prim-secretar aS 
Comitetului municipal Călărași al 
P.C.R., primarul municipiului Că
lărași. Născut la 2 septembrie 1930, în comuna Braniștea, județul Dîm
bovița. Fiu de ceferiști. Lăcătuș 
mecanic la Grivița Roșie. Din sep
tembrie 1952, devine activist al 
Partidului Comunist Român. Ab
solvent al Academiei de științe so
ciale și politice Ștefan Gheorghiu. 
Student la fără frecvență al Insti
tutului agronomic din București. 
In 1968, odată eu reorganizarea 
administrativă a țări, este ales se
cretar al Comitetului județean Ialo
mița al P.C.R.

care a fost și municipiul eare este ?...— In 1943, existau în Călărași numai 349 muncitori industriali, intr-un înțeles aproximativ al cuvintelor. Numărul lor a sporit, în 1979, la 12 781, și nu mai avem de-a face cu o înțelegere ambiguă a noțiunii de muncitor industrial, întreaga sferă de activități productive a municipiului cuprinde astăzi 29650 oameni. A crescut corespunzător și populația -orașului : de la 19 900 locuitori în 1900, la 18 000 în 1930, la 35 698 in 1966, la 39 712 în 1970, la peste 70 000 astăzi. Cu alte cuvinte, în numai un decpniu, populația municipiului aproape s-a dublat și faptul se explică în primul rînd prin edificarea în perimetrul lui a unor importante obiective industriale : Combinatul de celuloză și hîrtie, întreprinderea de materiale de construcții, întreprinderea de confecții. Șantierul marelui Combinat siderurgie, pivotul. întregii dezvoltări viitoare a municipiului și a zonei, la rîndul lui, a atras aici un număr important de constructori și oțelari, printre care se numără și mulți călărășeni care emigraseră . cândva din locurile lor de baștină. Dintr-o dată, parcă peste noapte, așteptarea la care ne-am referit mai sus a trecut într-un sentiment acut al răspunderii. Sarcinile care .apasă pe umerii noștri, pe umerii tuturor celor ce și-au legat destinul de destinul acestei localități înfloritoare, sînt mari, foarte mari. Nimic din istoria noastră trecută nu ne oferă un precedent sau-o pildă, din care să putem învăța cum să le ducem pe umeri spre un sfîrșit așteptat. înainte de toate, a trebuit să ne deprindem noi înșine, prin propriile noastre puteri, eu măsura faptelor mari, epocale.

— Trăim zilele Congresului consiliilor 
populare, la care participați și dumnea
voastră, ca primar al municipiului Că
lărași. Ca efort productiv și, implicit, 
ea efort de a-și depăși detașat condi
ția de odinioară, cu ce împliniri își 
vestește municipiul de astăzi ponderea 
în balanța de izbînzi ale țării întregi ? 
Azi și tniine...— De data aceasta, termenii de comparație ni se oferă într-un spațiu temporal mai restrâns, tocmai datorită faptului că am traversat ani denși în înfăptuiri. în primul rînd, sînțem datori să spunem că orașul însuși s-a redimen- sionat, tinzînd spre o măsură adecvată noilor lui funcțiuni. Revelator este că, din cele 6 700 apartamente noi ale municipiului, 3 762 au fost construite numai în cincinalul în curs. 4n cincinalul viitor, vom construi alte 12 960 a- partamente, îneît, în 1985, Călărașii vor putea asigura condiții de viață optime unui număr de 100 000 locuitori. Ca efort industrial, în acest cincinal, a cărui îndeplinire o vom raporta cu aproape un trimestru înainte de termen, producția noastră globală se ridică la 14,5 miliarde lei, în condițiile în care productivitatea muncii în industrie a atins 231908 lei/om, 5,1 miliarde lei reprezintă valoarea investițiilor de care am beneficiat în aceeași perioadă. Participăm la export cu produse însumând 546,8 milioane lei valută. Cînd marele Combinat siderurgic în construcție va atinge capacitatea finală, de 10 milioane tone oțel pe an, antrenînd într-o profesie nouă pe aceste meleaguri între 35 000 și 45 000 muncitori, ponderea municipiului Călărași în producția industrială a județului Ialomița va urca de la 38 la .sută, rât reprezintă ea astăzi, la 56 Ia sută, rât va reprezenta ea mîi- ne, nu mai tîrziu decât în 1985.

— Și ce altceva mai putem cuprinde 
în acest inline al Călărașilor ?— Importantul port al Combinatului siderurgic, cu o capacitate de trafic de 15,3 milioane tone anual, calea ferată dublă, electrificată, aflată și ea în construcție, care va racorda municipiul la linia București-Constanța, noi obiective industriale : fabrici de zahăr, pîine și bere, o întreprindere de tricotaje. Implicit, în viitor, contăm pe un oraș în întregime nou, edificat cu mai multă decizie într-un sens mai conform cu aspirațiile locuitorilor lui. Deși pun construit mult, încăpător și durabil, putem spune cu deplin temei că orașul, de astăzi încă face față mai greu sarcinilor ce-i stau înainte decît locuitorii lui înșiși. Despre oameni, putem spune limpede - că sînt alături de viitorul lor, că nu precupețesc nici un efort pentru a-i împlini conturul visat. Dar orașul, iată, încă geme sub poverile pe care și le-a asumat. Avem necazuri cu drumurile, care nu mai încap traficul frenetic de mărfuri și utilaje. Avem necazuri cu transporturile în comun. Avem neea- I zuri cu însăși personalitatea urbană a acestui oraș, care se reconstruiește pe sine, și asta în primul rînd datorită faptului că mai există oameni eare nu vor să înțeleagă dreptul municipiului la un specific propriu din punct de vedere arhitectonic. Nu de puține ori, ar- hitecți de aiurea ne-au rezervat proiecte inexpresive și culori terne. în contrast evident cu ambianța solară, meridională a Călărașilor. întru rezolvarea acestor probleme, nu de puține ori spinoase, se consumă mai toate zilele noastre. Și nopțile noastre albe...

— Vă mulțumesc...
MIHAÎ PELIN ■ ,

Cuget, deci exist

Locul politiculuiSerioase studii din ultimul timp dau puternice lovituri unui clișeu al cercetării de pînă acum în domeniul istoriei noastre contemporane. E vorba de faimosul, „is
toria e dc partea noastră", clișeu născut din simplificarea dogmatică a uneia din legitățile fundamentale ale materialismului dialectic și istoric : inevitabilitatea trecerii de la orînduirea capitalistă la cea socialistă. înțeleasă mecanic, coborîtă din caracteru-i de maximă generalitate, de valabilitate în cazul unor ample perioade istorice, în realitatea strict particulară a cutărui fapt. istoric, „istoria e de partea noastră" a creat, pentru perioada 1944— 1947, îndeosebi, imaginea unui proces linear, desfășurat ca în faimoasa imagine pe care Lenin o presupunea dogmaticilor cînd preciza că istoria nu este Nevski Prospekt. Căci „istoria fiind de partea noastră" nu în ansamblu, pe mari etape ale istoriei, ci în cel mai mărunt fapt, în cel mai neînsemnat eveniment, întregul proces; complex și contradictoriu al perioadei 1944—1947 apărea desfășurîndu-se cu fatalitatea entuziastă a mișcării unui piston, imposibil de oprit cînd se pornește, marile victorii ale luptei partidului din această perioadă apărând ca simple, mecanice efecte ale acțiunii acestei legități. Pe drept cuvînt te întrebai citind unele studii afectate de această' imagine sărbătorească asupra revoluției : dacă în perioada 1944—1947 totul a fost necesar, predestinat să se întîmple așa și nu altfel, de către „istoria e de partea noastră", supus pînă la nivelul celui mai mărunt fapt legic al trecerii inevitabile la socialism, atunci de ce atîta efort al comuniștilor de a-și construi și aplica în luptă o tactică adecvată ? De ce atîta efort pentru alianțe politice, pentru a sesiza pulsul străzii, hotărâtor în astfel de momente istorice, de ce atâta efort pentru « răspunde cit mai adecvat marilor probleme ale societății românești 7 Dacă „istoria a fost de partea noastră" pînă în cele mai mici evenimente, pînă în cele mai mici probleme, atunci de ce atîta luptă, de ce atîta maximă încordare din partea comuniștilor, de ce aceștia n-au stat eu mîinile încrucișate, așteptînd, ca la cinematograf, ca în ultimă instanță să biruie ceea ee era predestinat să biruie : socialismul SEfectul renunțării la această teză în cercetarea de istorie literară contemporană se vede nu numai în seriozitatea studiilor, dar și în succesul lor de public. Lichidarea determinării mecanice lasă loc, în studierea istoriei, acțiunii politice, confruntării tacticii și strategiei fiecărei forțe politice cu realitatea și cu forțele politice adversare. Eliberată de fatalitatea formulei simplificate, „istoria e de partea noastră", istoria contemporană, perioada 1944—1947 îndeosebi, se relevă mult mai bogată, mult mai plină de epic, mult mai apropiată de omenesc. Și, în același timp, mult mai eficientă în aspectele sale educative. în determinațiile sale de carte de învățătură pentru prezent. Un partid care-și relevă plenar dimensiuni de eroism pentru că realizarea obiectivelor sale revoluționare este efectul asprei confruntări cu realitatea, confruntare în eare s-a făcut totul, inclusiv jertfa supremă, pentru victoria finală. Prezentată așa cum a fost în realitate, adică în confruntare cu realitatea, în permanenta tensiune a găsirii celor mai bune căi de realizare a obiectivelor politice fundamentale. Supta comuniștilor din perioada 1944—1947 se constituie în- tr-o exemplară dovadă pentru vremurile de astăzi, cînd numeroase alte partide comuniste se află în bătălia pentru realizarea obiectivelor lor politice, a adevărurilor că numai permanenta luciditate politică poate asigura succesul în istorie.

ION CR1STOIU ■

în rîvna lorîn râvna lor de a-și înnobila așezarea eu însemne ale urbanismului de metropolă, locuitorilor din Ovidiu le place să spună că, ,de fapt, comuna lor este un tel de cartier al Constanței, dată fiind apropierea de oraș, dar și înzestrarea ei după toate regulile urbane.Așezată pe malul Siutghiolulm, avînd plajă și insulă, cu un soare la fel de eficient ca și cel de la Mamaia, Eforie șanul, Ovidiu este o comună care „se vede", fiind un fel de poartă a litoralului, tot amatorul de bronz autentic și fără prejudecăți privind exploziile solare trebuind să treacă pe aici pentru a ajunge la Constanța, dacă, evident, are mașină mică. Așa stînd lucrurile, comuna-cartier 
se străduiește să placă, să incinte ochiul, să mărească pofta pentru litoral a celor care trei săptămîni pe an sînt constănțem, 
și reușește s-o facă, dovadă că diplomele 
de localitate fruntașă primite de-a lungul anilor pentru bună gospodărire și înfrumusețare au acoperit un perete al primă
riei.

de a-și înnobila așezareaDar dorința de a trece drept oraș, fie și satelit sau cartier, nu se sprijină numai pe acest spectaculos care ține de turism, ci, mai ales, pe ritmul industrial al comunei, pe faptul că aici, la Ovidiu, există patru unități mari și numeroase secții de producție eare, toate, una peste alta, ridică valoarea proțîucftei industriale a comunei la 700 milioane lei. Și ritmul industrial are urmări directe în ceea ce privește viața oamenilor, în ceea oe au realizat, în ceea ce și-au propus să dobîndeascâ.Primărița Floarea Teodorescu va vorbi la cel de al doilea Congres al consiliilor populare despre „Perfecționarea activității consiliilor populare privind participarea oamenilor muncii la acțiunile economico-sociale și dezvoltarea- democrației socialiste".Floarea Teodorescu n-are nici un an de rând conduce comuna. A împlinit vârsta de 34 de ani exact în ziua în- care a devenit primar, motiv pentru care soțul ei, inginer mecanic în port, i-a făcut cadou car

tea „Organizarea și funcționarea consiliilor populare".„Oamenii noștri sînt harnici și dacă azi comuna arată așa, treaba aceasta li se datorează întru totul. Pun mina cînd e vorba de pietruit sau asfaltat o stradă, dar vin și cu cîte un gînd de frumos cînd 
e vorba de construit, de ridicat ceva. Important este să iii în mijlocul lor, să-i asculți.Țin foarte mult ia orele de audiență și mi le respect cu sfințenie, e drept, eu fiind femeie, la audiențe vin mai multe femei. Învățăm întotdeauna unii de la alții cîte ceva, ceva care, râteodată, este esențial. Locul în fruntea oamenilor, în- tîlnirile cu ei m-au făcut mai calmă, mai răbdătoare, aș zice că funcția de primar m-a maturizat. împreună cu deputății, fac o paranteză să vă spun că din Ovidiu sîntem prezenți la Congres patru deputați și primarul, am mobilizat pentru lucrările de toamnă forța de muncă necesară aici, mai mult ca în alți ani, ieșind la dmp și gospodinele care nu lucrează în unită

țile industriale. Valoarea producției noastre agricole este de 105 milioane lei și, lesne de înțeles, sarcinile pentru acest an agricol nu pot fi aduse la bun sfîrșit fără contribuția întregii suflări a comunei".întreaga suflare a comunei Ovidiu înseamnă cam 18 000 de locuitori, iar lucrurile tind să se îmbunătățească dacă ne gîndim că anual, la consiliul popular, se oficiază 200 de căsătorii. în anul 1944 existau pe raza comunei 5 băcănii mici, toate încăpînd azi într-un singur magazin mai răsărit, 4 rârciumi care nu prea se odihneau și un cămin cultural mai mult închis. Astăzi (n-avem ee face, comparațiile le fac cei care le-au prins și pe unele și pe celelalte), comuna numără patru școli generale cu laboratoare, 3 grădinițe, 3 cămine culturale cu săli de cinema, biblioteci și săli de lectură, iar în cadrul ei activează 118 cadre didactice și 36 de cadre medicale, dintre care 5 medici. De asemenea, în cele trei sate (dar cine poate să numească satul de reședință sat ?) există 17 magazine, dintre ele 10 fiind alimentare.
RAZVAN BARBULESCU ■
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DEPINDE DE NOI

La semănat ? Densitate normala. Cel puțin așa a fost convins în toamna trecută, ne spune inginerul Octavian Va- sile, președintele C.A.P. Bărăganu din județul Brăila. A pus între 500 și 550 de boabe germinabile- Ia metru patrat. Dar Ia recoltat a avut o densitate medie de numai 450 de spice. De pe 1100 de hectare de grîu s-a obținut, în medie, o producție reală de 3 160 de kilograme la hectar. Președintele ne spune că „vrem să mărim densitatea ca, la recoltare, să avem 500 de spice pe metru patrat ; îmbunătățim și structura soiurilor".Interlocutorul este om de meserie, este originar chiar din această comună, lucrează aici de 11 ani, de Ia absolvirea facultății. Ne explică, încearcă să ne explice, ușor derutat de o asemenea insistență, că producția obținută a fost limitată de condițiile atmosferice. Nu se înțelege bine, din ce spune, dacă anul trecut griul a fost semănat în cea mai nimerită perioadă. Ba, ceva tot se poate deduce din faptul că, în acest an, ne asigură inginerul-președinte, se va alege mai bine epoca optimă pentru semănat și nu va fi depășită. Și totuși, îndemnat de privirile inginerului Radu Becleanu — directorul general adjunct al Direcției agricole județene, omul care răspunde tocmai de producția vegetală pe județ — Octavian Vasile se hotărăște să ne divulge și o cauză mai credibilă a scăzutei recolte de grîu, aici-, în plin Bărăgan, și anume fertilizarea doar parțială în toamna trecută. îngrășămintele necesare n-au venit la vreme, o bună parte din ele au ajuns aici abia prin noiembrie, decembrie și, date atunci; n-au fost asimilate, corespunzător. Președintele mai spune, în treacăt, ceva despre faptul că „unde mașinile, la fertilizat, nu mențineau turația, se cunoștea". îi sîntem, desigur, recunoscători pentru această precizare, oricît de în treacăt ar fi fost făcută, mai ales că alte explicații nu mai este dispus să etaleze. O blazare, o indiferență ciudată par- să-l stăpînească pe omul din fața noastră Și, mai înainte de a încerca să-I iscodim, ne roagă singur să-l înțelegem că nu mai prea are entuziasm, fiindcă, din 1977, i se stabilesc planuri de irigat, la toate culturile, deși la județ se știe bine că irigațiile sînt, deocamdată, doar pe hîrtie. Abia din iulie a.c. au fost irigate 150 de hectare, cultivate cu lucerna și sfeclă furajeră. întreaga suprafață nu. va fi irigată mai devreme de 1982, ne spune. Tovarășul director Radu Becleanu confirmă. După cum ține, să mai sublinieze postura ingrată a specialiștilor de la Di-

In Bărăgan, la Bărăganu,

ce face omul, ce face lanulrecția agricolă județeană care sînt nevoiți să stabilească unor cooperative planuri pe care se știe din capul locului că nu le vor realiza, pentru bunul motiv că, deși figurează cu terenul irigat, în realitate irigațiile nu sînt realizate. Ar fi absurd, ni se spune, să se mărească exagerat planul celor care au terenul irigat ; așa, cei care doar figurează cu irigații se mai pot disculpa pentru nerealizări.Sigur că nu este ușor să te descurci în această situație. Iată cum se răzbună minciuna ! Raportarea falsă a realizării unor lucrări neexecutate a fost tolerată la un moment dat, iar acum toți cei care n-au vorbit la vreme trag ponoasele. Ba, ceea ce este și- mai rău, sînt puși în această situație, de a trage ponoase fără vină, cei din unitățile agricole care, orice s-ar spune, nu pot fi acuzați de ajustările cifrelor din rapoartele de realizări. Șl pentru că este vorba de autentice falsuri, se cuvine să subliniem măcar* atît : că, deocamdată, unii le-au comis ; alții le suportă urmările; Ceea ce, trebuie să 

recunoaștem, nu este deloc echitabil, este de7a dreptul necinstit. Fiindcă, pe filiera măsluirii cifrelor, cineva a fost interesat, a profitat de fals.Sigur, asta nu înseamnă că la Bărăganu nu se putea obține o recoltă mai bună de grîu. dacă — așa cum ținea totuși, să spună tovarășul Radu Becleanu — dacă ar fi fost urmărite mai îndeaproape toate etapele lucrărilor agricole, dacă s-ar fi interesat și cei din unitate1 un pic de procurarea îngrășămintelor la vreme, nu să' aștepte pur și simplu să le fie trimise de către cei de Ia direcție;Și este, desigur, absurd ca unul agronom cu 11 ani vechime în aceeași unitate să-i spună cineva de la județ cite boabe să semene, la el în sat, pe metru patrat și cînd să-și aleagă zilele pentru semănat.Ca să nei convingem1 că grija oamenilor și calitatea lucrărilor diferențiază recoltele, mai ales atunci cînd solul este același, tovarășul director ne propune să ne oprim la C.A.P. Roșiori. Este aceeași zonă 

a Cîmpiei Bărăganului, pămîntul este Ia fel de darnic, dar, conform unui corect proverb, în traistă trebuie să-ți bagi singur.Aci, pe 670 hectare s-au obținut 4113 kilograme de grîu la hectar, depășin- du-se cu 13 kilograme Ia hectar planul. Plan, de data aceasta, pentru teren neirigat. Președintele Ion Mocanu este bucuros să ne spună eă, în toamna trecută, a fost fertilizată, Ia vreme și îndestulător, întreaga suprafață semănată cu griU. Faptul că tot griul a fost masat pe numai trei tarlale, dintre care una singură de; 500 de hectare, a ușurat supravegherea calității tuturor lucrărilor, mic- șorînd, totodată, cheltuiala de timp și de carburanți pentru deplasarea mașinilor de la un loc la altul, în toiul unei lucrări. Densitatea la semănat, ne spune inginerul șef Nicolae Chirea, a fost de 500 de boabe germinabile pe metru patrat. Grija pentru calitatea fiecărei faze a procesului tehnologic, pentru executarea în timpul optim a tuturor lucrărilor a făcut ca. la recoltat, densitatea medie a spicelor pe metru patrat să bată spre 550. împotriva capriciilor vremii, ne spune inginerul, rezultatul este destul de bun. Este adevărat că, în primăvară, suprapunerea mai multor lucrări, din cauza timpului, a pretins ca mecanizatorii, să lucreze în schimburi prelungite, dar oamenii au făcut to.t ce le-au cerut specialiștii. Iar la cules, au văzut că au făcut bine. Așa se va lucra poate și în toamna a- ceasta, adaugă președintele Ion Mocanu, dar toți sînt pregătiți. Pregătiți să facă totul, încă de pe acum, de la arat, pentru ca în anul viitor să obțină o recoltă mai mare de grîu. Mai ales că vor îmbunătăți și structura solurilor.Inginerul Nicolae Chirea a ales Roșiorii Brăilei la repartiție, în 1977. A venit aici cu familia și se simte bine, mai cu seamă că este, cum zice, tot din Bărăgan, este ialomițean, cunoaște cîmpia și știe, mai zice, ce poate să dea dacă nu uiți nimic din ce trebuie să faci. Țăran sau agronom, trebuie să ști să iubești pămîntul. Iar știința aceasta ' înseamnă, pînă la urmă, să muncești liniștit dar temeinic, să faci fiecare lucrare la timpul, ei, și s-o faci cit se poate de bine, să nu uiți, nimic, să nu încerci să-țișeli pămîntul.Și tînărul inginer are dreptate pînă dincolo de lucrul la care se gîndește acum. Pămîntul nu poți să-1 înșeți. Nici cu îngrășăminte nedate la timp, nici cu irigații făcute doar pe hîrtie !
DORIN GHERGHINESCU ■

Pe litoral,
sezonul durează 
365 de zile

— Dacă v-am ruga, stimate tovarășe 
Virgil Gîrniță, să vă prezentați, cum ați 
începe ?— M-aș recomanda, Virgil Gîrniță.

— Firește, numai că asta știm, după cum 
mai știm că sinteți, de cîteva luni, director 
coordonator ai întreprinderii de hoteluri 
și restaurante Eforie Nord. Dar n-ajunge, 
vă ascultăm.—_ Am absolvit facultatea de economie și, în calitate de activist de partid, am răspuns, 4 ani, de perfecționarea cadrelor din turism. Dealtfel, ia examenul de stat am avut o temă din domeniu, „Eficiența economică a turismului pe litoralul românesc". în prezent, pregătesc doctoratul.

— Cum s-ar zice, omul potrivit la locul 
potrivii, așa-i ?— Mai bine să lăsăm faptele să vorbească, nu credeți?

_ — Ba da, să vorbească ! Sezonul estival 
fiind pe sfîrșite, vom discuta la timpul 
treeut, da ? Ce-a adus nou vara lui 1988 
pentru turistul, român sau străin, sosit 
la Eforie Nord ?— Greșim dacă discutăm numai la trecut.

— De ce ?— Pentru că întreprinderea noastră are, pe litoral, cele mai multe locuri încălzite, cu regim permanent. Aproape 4 mii. Ea I.H.R. Eforie Nord, sezonul turistic numără 365- de zile pe an, unitatea avînd în subordine hoteluri și restaurante nu doar din stațiunea ce-i dă numele, ci și din Constanța și Techirghiol-
— 4 mii de locuri încălzite, din cîte’?— 18 mii, în hoteluri, vile, căsuțe, campinguri și așa mai departe.
— Clar, vom vorbi la prezent. întreba

rea de mai devreme Famine însă valabilă. 
Care ar fi răspunsul ?— Am introdus anul acesta, pentru prima oară, nominalizarea, formă superioară de ofertă,, element. cert de. creștere a calității serviciilor;

— Nominalizarea vrea să însemne că 
turistul...— Știe de-acasă în ce hotel va fi găzduit. Avînd biletul de odihnă sau de tratament în buzunar, el capătă, grație nominalizării, un plus de siguranță.

— Cu alte cuvinte, omul își procură bi
letul și, sosit în stațiune, merge direct la 
hotel, da ?— Exact,. Se evită astfel trecerea pe la dispeceratul de cazare; la care se. aștepta, în anii trecuti, cu zilele !

— Făcînd o glumă, am zice că, la Eforie 
Nord, asta-i o pierdere, dispeceratul de 
aici funcționind, ne-am convins, ca un 
ceasornic, în fruntea Iui aflîndu-se un om. 
Alexandru Dinu, competent și îndatoritor.

Dacă lucrurile stau cum ziceți, cine se mai 
adresează dispeceratului ?— Cei care vin pe- cont propriu.

— E numeroasă această categorie 7— După statistici, anul acesta; cam 10 la sută. Din păcate, întreaga bază materială fiind contractată ferm, pe toată lungimea sezonului estival, acestei categorii îi rămîne un număr limitat de locuri. Lesne de dedus că soluția e biletul. Indiferent ce se întîmplă, biletul e un contract pe care noi îl onorăm.
— Biletele se cumpără, nu-i așa, din 

județe. Legat de asta, am fi tentați să vă 
întrebăm cu cate din oficiile județene co
laborați mai bine ?— Vara, desigur; cu toate. In restul anului însă avem probleme; Să luăm, de pildă, planul pe aprilie, Județul Arad, 60 de locuri în plan, 6 realizate, Zalău, 28 cu 3, Sibiu, 248 cu 26 etc. E și o lipsă a noastră faptul că baza de tratament de la Eforie Nord, excelent dotată, nu e suficient folosită, toamna și primăvara mai aleg. Avem intenția să facem aici, prin colaborare cu Consiliul județean pentru educație fizică, un centru de recuperare pentru sportivi, competența profesională a colectivului condus de doctorul Suzana Bele constituind un important punct de plecare.

— Cu voia dumneavoastră, să lăsăm 
viitorul și să ne referim, în continuare, la 
prezent. Ce-a găsit, ce găsește nou turistul 
venit la Eforie Nord ?— Multe lucruri schimbate în bine, în sensul că baza materială existentă a test și este substanțial consolidată. Confortul a crescut peste tot. La „Europa" am introdus mobilier nou. La „Meduza", la „Carmen"; la „Felix", la „Zambila", la „Nufărul", primele fiind hoteluri, celelalte vile, s-au făcut importante amenajări, frigidere și televizoare în camere, mochetă și așa mai departe. 13 hoteluri de confort II, „Sirius",. „Saturn", „Arta", „Sport", „Eăgăraș", „Cerna" etc. au fost racordate la rețeaua de apă caldă, alte eîteva, „Lira", „Union", „Bega", „Brad", la cea de telefonie.

— O clipă, tovarășe director. Am locuit 

la hotelul „Brad" și, între altele fie zis, 
ne-am simțit foarte bine, colectivul de 
acolo, condus cu tact și hărnicie de Hilde 
Kiinig, știind să satisfacă dorințele tuturor 
vizitatorilor, români și străini deopotrivă. 
Numai că Ia „Brad", aici vroiam să ajun
gem, nu există decît un telefon, cel de la 
recepție ! Or, dumneavoastră ziceați că...— Se va. monta, cît de curînd, și centrala, dar legătura s-a. făcut.

— Am priceput. Tovarășe director, ce se 
ascunde între copertele acestui dosar ? 
Scrie pe el „Studiu cu privire la profilul 
și personalitatea stațiunii Eforie Nord", 
ce-î cu el ?— Am declanșat un studiu științific al fenomenului turistic ca să determinăm exact, nu după ureche, nevoile reale ale stațiunii. De fapt, ale oaspeților ei.

— în ce fel? Ne puteți da un exemplu ?— Au fost deschise, cîndva, 5 baruri de noapte, „Acapulco", „Can Can", „Potcoava de aur", altele, azi nu mai funcționează nici unul, din motive mai mult sau mai puțin întemeiate procedîndu-se la desființarea lor. Studiul nostru urmărește tocmai să affe dacă e nevoie1 de astfel de unități-, unde și de cîte anume. La fel cu piscinele; cu terenurile de tenis, vrem să ajungem la concluzii limpezi, Ia a- concepție unitară. Cînd vom ști exact, vom acționa, introducînd informațiile pe calculator.
— înțelegem că acțiunea e abia la în

ceput. Poate că s-a făcut totuși ceva, ce ?— Pe linia documentelor și a indicațiilor 
de1 partid, pe baza sondajelor efectuate în rîndul turiștilor, am acordat și acordăm o atenție deosebită, în. alimentația publică, unităților mici, intime și eficiente. Concret, la „Carmen" am inaugurat anul a- cesta o pizzerie, amenajând. un spațiu nefolosit, o bucătărie- transformată: în depozit. Conform așteptărilor, unitatea merge. foarte bine.

— Tovarășe director Gîrniță, la ce ca
pitol rămîne încă I.H.R. Eforie Nord da
tor față de turiști ?— Stăm mai slab cu divertismentul. în ceea ce privește cazarea și masa, avem dovezi că lumea e mulțumită, calitatea serviciilor crescînd față de anii trecuți. Dovezi de la fața locului și. chiar dovezi din străinătate.

— Scrisori probabil, așa-i ?— Nu numai. Restaurantul „Palas" a primit, recent, Premiul „Cupa de aur" din partea Centrului, italian pentru promovarea economiei mondiale. Distincția a fost acordată, citiți, pentru „excelenta calitate, pentru naturalețea și ireproșabilitatea serviciilor", luîndu-se în considerare decizia unui juriu internațional și, firește,, mărturiilor unor turiști întorși de la Eforie Nord.
— Adresîndu-vă felicitările de rigoare, 

să revenim la divertisment. Care-i situația?— Omul vine la Eforie Nord, găsește plajă bună, găsește casă bună, găsește masă bună, dar nu găsește a distracție pe măsură. Acest aspect devine, fiind vorba de vacanță, foarte important. Cîte ceva avem, cîteva restaurante eu specific și program, „lunion", „Berbecul" și, mai ales, „Nunta Zamfirei", foarte apreciat și căutat, dar mai e mult pînă departe ! Sîntem 

descoperiți în ceea ce privește muzica, atît ușoară cît și populară, nici o valoare nu figurează pe afișele din stațiune. Va trebui, pentru sezonul de vară 1981, să ne ocupăm mai temeinic și mai din timp. Iată, a stat la noi, săptămîna trecută, Anda Călugăreanu, am solicitat-o, ne-a promis, vom mai vedea. Nu stăm bine nici cu divertismentul pentru copii. N-avem încă un parc de distracții, dar sper că vom avea cît de curînd. Aici situația e mai complicată întrucît larma copiilor nu trebuie să deranjeze liniștea hotelurilor. Eforie Nord fiind, lucru recunoscut, o stațiune înghesuită, cu puțin spațiu. Cu toate astea, am fixat un punct de reper, lingă Policlinica „Grand", așteptăm aprobările spre a-J amenaja.
* — Alte probleme, tovarășe director ?— Una foarte grea, personalul. în ciuda activității permanente, 70 la sută din personal e sezonier. De unde, nefiind dezvoltată conștiința stabilității, o serie de greutăți. Am realizat însă, și în această direcție, pași importanți. Am deschis, ca noutate, un bufet și o cantină la sediul întreprinderii.

— Era nevoie de ele ?— Una că era nevoie, alta c-am procedat așa ca să evităm controalele în scop de masă ?!
— Am înțeles. Credeți că acest tip de 

control a dispărut cu desăvîrșire ?— Poate că încă n-a dispărut, dar va dispărea. Noua conducere a I.H.R. e decisă să nu închidă ochii. Ca activist de partid am fost obișnuit să trăiesc din retribuție, regulă valabilă și în comerț. în orice caz, nu mi-a trebuit multă vreme ca să-mi dau seama că majoritatea oamenilor din comerț sînt ccrecțl, cinstiți. Dar în acest domeniu mai sînt destule de făcut-
— Tovarășe director Gîrniță, ce părere 

aveți dumneavoastră despre dumneavoas
tră, sinteți un șef dur ?— Nu-s un om blind. Dealtfel, cred că îhtr-o astfel de întreprindere gigant nici nu-i recomandabil. Dacă asta vreți să știți, am dat destule sancțiuni, dar numai după ce am analizat cazurile cu cumpănire și, aș zice, cu omenie; Pe fostul responsabil de la „Delfinul", Nicolae Capac, l-am. scos în plin sezon. La fel am procedat la „Venus", de unde am trimis acasă 16 ospătari, detașați de la Bacău.

— Pe ce motiv ?— Indisciplină, încălcarea regulilor de comerț.
— Care credeți că e, încereînd un bilanț, 

cel mai bun lucru pe care l-iți făcut în 
aceste cîteva luni de cînd funcționați ca 
director ?— Am ridicat nivelul disciplinei. Ca o consecință, firească, calitatea serviciilor a crescut, iar întreprinderea și-a îndeplinit planul la toți indicatorii.

— Cînd am intrat în biroul dumnea
voastră, tocmai redactați un material, re
feritor la ce ?— Altă problemă spinoasă, răcoritoarele. N-am avut și n-avem suficiente, ne bate gîndul să facem o linie. Cînd ați venit, analizam posibilitățile de realizare cît mai urgentă.

OVfDIU IOANIȚOAIA ■
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INTELIGENTA ROMÂNEASCĂ ÎN ACȚIUNE

Oricît ar părea de ciudat, calculatorul, această percutantă și omniprezentă mașină 
de gînd'it, s-a insinuat, ca să zicem așa, pînă și în lumea aparent măruntă a plantelor medicinale. Mașina care a reușit o astfel de performantă, de a lucra, cu toate complicatele sale circuite, la rădăcina atît de insignifiantă a mușețelului, este 
un calculator IMB-1130 din dotarea Centrului de calcul al Institutului politehnic București. Mai exact și mai concret, studentul matematician Dan Crăciun, beneficiind de datele furnizate de chiar tatăl «ău, inginerul Florentin Crăciun, care este totodată și directorul general al Trustului „Plafar", și de biologul Mircea Alexan, șeful Biroului de floră spontană din cadrul aceluiași trust, s-a oferit să prog- nozeze, printr-un limbaj FORTRAN, starea actuală și evoluția cîtorva importan
te plante medicinale ce alcătuiesc fala bazinelor de floră spontană din țara noastră. Se înscriu printre aceste plante, la Ioc de cinste, dar și de necesitate, mușețelul și sunătoarea, dar și altele, mai puțin cunoscute și folosite de marele public, cum ar fi mătrăguna, ipcărigea. lemnul dulce, pelinul, brîndușa de toamnă, arnica, nalba mare, obligeana și trei frați pătați.' între o sumedenie de factori care au afectat substanțial cantitatea de plante medicinale existentă într-un bazin oarecare, avea să ne declare biologul Mircea Alexan, ar fi, primul dintre ele, uriașul consum. în numai 30 de ani, acesta a crescut de exact 12 ori. Urmarea fireas
că a acestui consum aflat în continuă creștere nu putea fi decît reducerea capacității de refacere și reînnoire a bazinelor. în consecință, conducerea Trustului „Plafar" a elaborat încă de acum 5 ani un vast program de măsuri menite să refacă, prin intervenția omului, potențialul acelor specii amenințate. Am considerat, cu alte cuvinte, că omul, ajutat în apărarea sănătății sale de ■măruntele plante medicinale, are datoria de a salva, la rîndul său, aceste plante.Precizînd că întregul ansamblu de măsuri este Unic în lume și a fost pe larg expus în cadrul lucrărilor celui de-al VII- 
lea Congres național de farmacologie, unde a stirnit un deosebit interes și o unanimă apreciere, să revenim la contribuția calculatorului în transpunerea în practică a respectivului program cunoscut sub numele de „conceptul spontaneizării".Multitudinea datelor adunate de-a lungul celor 5 ani de studii și cercetări, ne-a epus biologul Mircea Alexan, ne-a obligat, pentru o cît mai obiectivă concluzie, să apelăm la capacitatea de sinteză a unui calculator. Și pentru că studentul Dan Crăciun, familiarizat cu marile și micile evenimente din lumea plantelor medici

nale, s-a angajat să prelucreze toate datele de care dispunea, nouă nu ne-a rămas altceva de făcut decît să ne bucurăm de această colaborare. Folosindu-se de un model matematic utilizat de calculatoare în urmărirea și coordonarea aprovizionării tehnico-materiale a unei întreprinderi industriale, studentul Dan Crăciun a conceput un sistem de urmărire a relației capacitate — valorificare — reînnoire. Fără să intru în alte amănunte de ordin tehnic, pot spune că analizele și concluziile calculatorului s-au dovedit a fi nu doar extrem de exacte, cît mai ales adevărate instrumente de lucru.

în ceea ce ne privește, am notat că, potrivit concluziilor și indicațiilor calculatorului și prin munca migăloasă și perseverentă a cîtorva zeci de oameni, elevi, țărani cooperatori, ingineri agronomi, biologi, un număr de 34 de specii de mare interes a renăscut, iar unele, amenințate cu piei- rea, au fost salvate, ca să zicem așa, in ultimă instanță. Un exemplu in acest sens l-ar constitui amenajarea, lingă Timișoara, a unor bazine de felul celor folosite In orezării, bazine a căror menire a fost să imite cît mai fidel mlaștinile ce au existat cîndva pe acele meleaguri. tn- sămînțate cu obligeană, o plantă care, pentru a se maturiza, are nevoie de doi ani, bazinele au readus la viață, pe o suprafață de 8 hectare, această plantă din care nu mai rămăseseră decît cîteva zeci de exemplare. O altă plantă, ipcărigea, sau, cum i se mai spune, floarea miresei, al cărei areal de răspîndire, zonele inundabile ale Dunării, dispăruse prin desecările efectuate cu scopul de a reda agriculturii suprafețe deosebit de rodnice, a fost revitalizată prin mutarea ei în zona de nisipuri a Deltei Dunării. Cultivată pe suprafețe dispersate însumînd un total de 5 hectare, ipcărigea, renumită pentru calitățile ei de expectorant, dar folosită mai ales în fabricarea alviței. se simte, spre surpriza totală a biologilor, mult mai bine în acest nou climat. Același lucru se poate spune și despre arbustul de lemn dulce, al cărui loc preferat 

a fost și este doar Cotul Vrancei. în urma unor exploatări lipsite de discernămînt, lemnul dulce s-a restrîns la doar cîteva pilcuri din apropierea comunelor Vulturul și Răstoaca, lingă Focșani. Dar iată că, prin intervenția salutară a omului, a specialiștilor de la „Plafar", celor cîteva pilcuri li s-au adăugat, recent, 5 hectare ce voi- reface, fără doar și poate, potențialul întregului bazin. într-o situație a- semănătoare se află, de cîțiva ani buni, și arbustul de crușin, cel mai important deconstipant. Exploatate, de asemenea, fără cruțare, arboretele de crușin aproape că dispăruse, recoltele de coa

jă de crușin fiind de 5 ori mai scăzute decît acum 10 ani. Printr-un studiu și o cercetare a inginerului Virgil Nedorizes- cu, cercetător în cadrul Institutului de cercetări agricole și silvice,, crușinul va primi în stăpînjre o suprafață de 10 hectare, localizate în zona ecologică cu care s-a obișnuit. Cu această viitoare plantare 
a crușinului ne aflăm nu atît în fața unei spontaneizări a bazinului respectiv, cît mai ales în fața unei alte orientări a Trustului „Plafar", aceea de a trece unele plante din flota spontană în cultura organizată.Dar măsurile conceptului de spontanei- zare nu s-au rezumat doar la a salva acele plante amenințate cu pieirea, ci și la re vitalizarea unora dintre ele, cum ar fi, de exemplu, mușețelul și sunătoarea, știut fiind faptul că în ultima vreme a sporit enorm cererea față de aceste plante. Mușețelului deci i-au fost atribuite nu mai puțin de 286 de hectare a căror recoltă va izbuti să satisfacă respectiva cerere. în ceea ce privește sunătoarea, a- cesteia i-au fost alocate, ca să ne exprimăm și astfel, 110 hectare. Bineînțeles că respectivele suprafețe vor fi mărite pe măsură ce cererea va crește. Printre plantele medicinale pentru care calculatorul a solicitat măsuri urgente se înscrie și mătrăguna, atit de necesară industriei chimice cît și unei largi familii de medicamente sedative. Dînsa, mătrăguna, s-a reînstăpînit cu mult succes pe 

23 de hectare răspîndite pe tot arcul carpatic. în aceeași ordine de idei, nu lipsită de interes ni se pare a fi evoluția unei banale plante, a pelinului, intens solicitat de industria alimentară, drept pentru care pelinul s-a ■ extins pe alte 70 de hectare, ceea ce, să recunoaștem, pare să semene cu o adevărată invazie. Dar . iată alte două plante medicinale, nalba mare și trei frați pătați, un excelent emolient al căilor aparatului respirator și, respectiv, cel mai bun de- purativ al sîngelui din care elimină, cu multă eficiență, toxinele, două plante pentru care, potrivit cererilor mereu în creștere, s-au luat măsuri de urgență. Astfel, nalba mare a fost însămînțată pe o suprafață de 10 hectare, în Tulcea, iar trei frați pătați a primit un areal de alte 3 hectare, în județul Cluj. în fine, fără să epuizăm lista destul de lungă a plantelor ce au beneficiat de ajutorul omului, să aducem în discuție brîndușa de toamnă și arnica, ambele căutate la export. Brîndușa de toamnă, o plantă din care se extrage colchicina, o substanță întrebuințată în producerea medicamentelor anticance- roase, se vinde la export cu 60 de dolari kilogramul, fapt care va duce la o eficiență economică, în urma însămînțării ei, de 1 leu egal cu 1 dolar. I s-au repartizat brîndușei de toamnă, în județul Cluj, 21 de hectare. în ceea ce privește arnica, un extraordinar stimulent al sistemului nervos, aceasta, amenințată în ultima vreme cu dispariția, a fost reînsă- mînțată în județele Cluj, Alba și Suceava, asigurîndu-se astfel o renaștere a speciei.Deși ar mai fi încă destul de multe lucruri, de notat, ne mărturisea, în încheiere. biologul Mircea Alexan, țin să precizez că, dincolo de imperativul eficienței economice, acest numitor comun al conceptului de spontaneizare, prin transpu- . nerea în practică a studiilor și cercetărilor de . pînă acum, studii și cercetări care au un caracter de premieră mondială, s-a urmărit și împlinirea acelui deziderat pe care gînditorul și ecologul francez Joubert l-a exprimat atît de limpede și frumos : „Am primit lumea, mai exact spus natura, ca pe o moștenire de mare preț. Nimănui nu-i este îngăduit să o deterioreze. Fiecare generație are datoria morală de a o transmite, și mai bună, posterității". în ceea ce ne privește, nu ne-am .făcut decît datoria.La rîndul nostru, punem punct acestui dialog cu Mircea Alexan, despre oamenii care au sărit și vor sări, în continuare, în ajutorul plantelor medicinale, una din bogățiile și frumusețile patriei noastre.
VICTOR NITA ■

Reporter : Stimați tovarăși, vă mulțumesc^ chiar de la început că ați accep
tat să luați parte la această discuție in chiar dimineața zilei dumneavoastră libere. Vă mărturisesc că numele pe care acest institut îl poartă nu numai 
că nu poate inspira admirație, dar e chiar de natură să producă o oarecare neliniște în sufletul cititorului neavizat ; C.C.S.I.T.M.R.T.U. ! V-aș ruga, tovarășe director Vasile Antonovici, să „traduceți" inițialele citate.

Ing. V. Antonovici : Inițialele înseam
nă Centrul de cercetare științifică și in
ginerie tehnologică pentru mașini de ri
dicat și transport uzinal. Avem sediul în Timișoara, în incinta întreprinderii me
canice, principalul nostru colaborator.

Reporter : Vă rog să prezentați insti
tutul în cîteva cuvinte.

Ing. V. Antonovici : Sărbătorim în 
acest an trei decenii de la crearea primului nucleu de proiectare, din care aveau să se ridice primii "specialiști în construcția mașinilor de ridicat și transport uzinal. începutul a fost destul de greu, normal aș spune, față de stadiul de dezvoltare a cercetării românești în speciali
tate dar ambiția, devotamentul și înalta pregătire profesională ale celor ce au pus temelia activității noastre au depășit dificultățile. Odată ■ cu trecerea anilor, împreună cu colegii noștri din întreprinderile cu care colaborăm dintre care se evidențiază I.M. Timișoara și întreprin-

Centrul de cercetare științifica și inginerie tehnologica

pentru mașini de ridicat și transport uzinal

Aproapederea de construcții metalice Bocșa — am realizat utilaje a căror prezență se face simțită pe toate șantierele și în toate unitățile economice ale țării. într-un fel, deși nu vreau să spun vorbe mari, și noi am contribuit direct la creșterea atît de spectaculoasă a economiei românești. Pentru oricare dintre noi este imposibil să nu încerce un sentiment de aleasă mîndrie cînd se vorbește despre succesele metalurgiștilor, ale constructorilor de mașini, ale energeticieni- lor și așa mai departe, de care — prin ceea ce am dat — sîntem și mai strîns legați. Avem astăzi o întreagă gamă de familii de mașini de ridicat și transport uzinal, care asigură practic 95 la sută, dacă nu mai mult, din necesarul pe economie. Facem poduri rulante de la 125 la 400 de tone, în concepție proprie, necesare pentru toate ramurile industriei. Se produc în jur de 2 500 de bucăți pe an, iar 80 la sută dintre ele sînt după pro- jecte tipizate. Apoi macarale capră și speciale, circa 600 pe an — gradul de tipizare urcînd de la 20—25 ia- sută anul trecut, la peste 40 la sută anul acesta. Vom ajunge și aici la o tipizare de circa 60 la sută în cutând, iar în cîțiva ani la peste 82 la sută ! Urmează automacaralele, circa 500 bucăți pe an, care asigură viteze mari de deplasare, înălțimi pînă la 70—80 metri, intr-un domeniu foarte larg de utilizare. Am realizat pînă acum automacarale de 6,3 tone și 12,5 tone, cu braț telescopic, și vom realiza o gamă întreagă, mergînd pînă la 120 de tone, toate în concepție proprie. în fine, utilajele pentru depozite, adică tranzlatoare-stivui- toare pentru preluarea și depozitarea mecanizată a paletelor, avînd o înălțime de 12 metri și suportînd o greutate pînă la o tonă. Se produc 250 pe an, dar pe viitor vom merge spre semiautomatizarea și automatizarea procesului de preluare, depozitare și expediere, pînă la gestionarea pe calculator electronic, cu evidență pe cartele și tranzatare complet automată. Există în construcție un astfel de depozit- pilot la I.M.T., iar din anul 1982 vom trece la producția de serie.

totul despre
Reporter : în afara domeniilor de utilizare amintite, de cîtăva vreme am aflat, ați început să proiectați și într-un domeniu absolut nou pentru activitatea institutului, cel al utilajului minier. Re- feriți-vă, vă rog, la acest domeniu.
Ing. Mihai Bernath, coordonator de 

proiect : Țin să precizez că- la data de 1 ianuarie, anul acesta, încă nu cunoșteam nimic despre utilajul minier ! Astăzi sînt gata proiectele și prototipurile pentru 4 produse sau familii de produse. Pînă in anul 1985 utilajul minier va trebui să cîștige un rol preponderent în producția întreprinderii mecanice Timișoara, ajungînd la peste 60 la sută din volumul producției, mai precis la valoarea de 5,6 miliarde, din cele 9 pe care le va face I.M.T.-ul în anul respectiv. Problema, desigur, este una extrem de importantă. Ne confruntăm cu lucruri nu numai noi, ci și foarte dificile. Va trebui să lucrăm cu o hidraulică de o forță cum nu există încă în țară... Ca să revin în actualitate, primul dintre cele 4 produse realizate pînă acum este excavatorul cu rotor portcupe, cel mai mare realizat pînă acum la noi, integral în concepție românească. Fiecare cupă a lui poate cuprinde 470 de litri, capacitatea efectivă fiind de 800 tone pe oră. Servește la lucrări miniere, dar și la cele de terasare, pentru rambleuri și altele de același gen, la săpături de canale, peste tot unde este nevoie de dislocarea unor mari cantități de pămînt și rocă. Primul excavator de acest gen, proiectat parțial la UNIO, Satu Mare, se află în curs de montaj la I.M.T. și va fi livrat pentru exploatările miniere de suprafață ale șisturilor bituminoase. Alte date ale sale : greutate netă — 650 tone, în funcțiune — 710 tone, lungime — 58 metri, înălțime — 22 metri, puterea motorului — 400 kW, puterea instalată — 700 kW. Numai o șenilă are 2,8 m lățime și 3 m înălțime ! Importul pe valută ar fi însemnat un efort de peste 25 milioane. Se vor face cel puțin 15 astfel de excavatoare în cincinalul care urmează, folosite- în special pentru decopertarea sterilului în exploa-

macaralețările de lignit său în cele cu șisturi bituminoase, resurse bogate ale țării noastre.
Ing. Liviu Ciurdar, șef proiect : Al doilea produs al familiei de utilaje miniere este combina de înaintare pentru galerii. Metoda așa-zis clasică era, cum bine știți, săparea manuală în rocă, pu- nferea trotilului și pușcarea, în cazul necesității de a fi deschise noi galerii prin rocile dure.» Această combină, care permite accesul la noi fronturi de lucru, înlocuiește complet munca manuală, efec- ■tuînd mecanizat atît săparea și înaintarea în galerie, cît și transportul materialului excavat spre spatele combinei, de unde este preluat de benzile transportoare. Prima astfel de combină se află în curs de montare la I.M.T., dar se vor face 7 anul acesta, care vor fi trimise în Valea Jiu

lui.
Ing. Octavian Ciolac, șef de proiect : Sîntem într-o fază avansată și în privința complexelor mecanizate de susținere și exploatare a straielor groase de cărbune. Un strat gros are o înălțime mai mare de 3,2 metri. în general, în Europa se merge cam la 4,5—5 metri. Noi vom ajunge și pînă la 5,5 metri înălțime în unele abataje, lucru care necesită obținerea unor performanțe deosebite. Astfel, greutatea unei secții de susținere este cârti de 16 tone. Sînt însă între 60 și 70 de astfel de elemente pe un abataj, greutatea totală ce va trebui susținută fiind de o tonă. Se va lucra la presiuni foarte înalte : presiunea de regim este de 400 atmosfere, însă în cazul unor vîrfuri de presiune (dislocări de roci, fisuri,' tendințe de prăbușire) se poate ajunge și pînă la 600—800 de atmosfere în rezistența instalației hidraulice ! Combina este formată, în fapt, din trei ansambluri : 1. susținătorul mecanizat de abataj, avînd acționare hidraulică, deci o mașină de ridicat avînd rolul de element de protecție ; 2. combina de abataj, adică mașina care exploatează pro- priu-zis stratul de cărbune, tăind cu cuțite speciale aruneînd cărbunele pe banda colectoare ; 3. transportorul, al cărui proiect este făcut dealtfel la UNIO. De
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SĂ GÎNDIM CU CAPETELE NOASTRE

Din nou despre transplantul de dinți

Prioritatea românească râmîneRevenim în problema priorității medicale românești înfățișată cititorilor noștri în numărul 34, din 21 august a.c., al revistei noastre. în urma articolului am primit la redacție o mulțime de ecouri și opinii favorabile, chiar și o încercare de contestație asupra priorității, aceasta din urmă din partea unui dentist bucu- reștean, care însă nu putea prezenta rezultate comparabile cu ale medicului stșmatolog Dragoș Penteleiciuc, autorul brevetului de invenție despre care am vorbit. Scrisoarea cea mai interesantă pe care am primit-o nu este însă de la un specialist în materie, ci de la pensionarul Gheorghe Dorin, domiciliat în București, Bd. Primăverii nr. 14, sectorul 1.,.în legătură cu articolul „O nouă prioritate românească“ — „Transplantul de dinți", publicat în revista „Flacăra" (...), vă trimit alăturat o notiță apărută în ziarul suedez „Dagens Nyheter" din 15 august 1980 (pag. 1—3) :
„Capătă (un) dinte de Ia fiică**
„Doi stomatologi norvegieni au 

dezvăluit joi (14 august) că au efec
tuat PRIMUL TRANSPLANT DEN
TAR REUȘIT PE PLAN MONDIAL. 
Doctorul Kjell Sveen și colaboratorul 
său Halvard Vindenes au informat 
ziarul norvegian „Dagbladet" că (...) 
au transplantat un incisiv de Ia 
fiică la mama ei. (...) Fiica, Trude 
Haugen, avea un incisiv suplimentar 
la maxilarul superior. Mamei sale, 
Sissel Haugen, îi lipsea un dinte in 
același loc, la maxilarul superior 
sting. „Am pregătit operația mai bine 
de șase luni, relatează Vindenes zia
rului. Ne temeam că dintele putea fi 
expulzat, dar acum constatăm că 
(operația) a reușit. Dintele s-a fixat 
și crește normai în maxilarul mamei." 
Operația a avut loc la spitalul Hauke- 
land din Bergen. „Mai multe condiții 
importante trebuie îndeplinite pentru 
ca un transplant dentar să reușească, 
declară Sveen. înainte de toate, dona
torul și primitorul trebuie să aibă un 
grad apropiat de rudenie ; cu cit mal 
apropiat, cu atît mai bine."Nu vom intra în dispută cu ziarul suedez „Dagens Nyheter" (din care reproducem, în facsimil, notița respectivă), dar ne vedem nevoiți să punem lucrurile Ia punct. Apărut în ziua de 15 august, cotidianul de limbă suedeză lasă să se înțeleagă că transplantul dintelui de la 

reținut că un astfel de complex se pretează la o exploatare în condiții speciale, respectiv la înclinări ale stratelor de huilă pînă la 15 grade (cum sînt multe în Valea Jiului) și ale celor de lignit pînă la 10 grade. Productivitatea complexului este de 400 tone de cărbune pe oră — o productivitate care nu are elemente de comparație în momentul de față.Reporter : V-aș ruga să vă referiți în continuare la economiile de metal pe care le prevăd proiectele dumneavoastră, în lumina noilor orientări ale industriei constructoare de mașini. Se știe că I.M. Timișoara, principalul dumneavoastră beneficiar, consumă anual peste 80 000 de tone de metal !
Ing. Gheorghe Enovan, șef secție cer

cetare : în domeniul economiilor de metal, două sînt -direcțiile principale ale cercetării. Prima se referă la analiza fiecărei familii de mașini de ridicat prin prisma reducerii metalului folosit pentru fabricație. La un consum atît de ridicat, cum ați amintit, desigur că orice reducere este importantă. Dacă noj reușim să facem podul rulant mai ușor, acest lucru influențează direct șl construcția halei de producție, care devine astfel mai ușoară, mai economicoasă. Ca urmare a consfătuirii de lucru din septembrie 1977, noi am trecut la reproiectarea acestor poduri, ajungînd astăzi la economii de metal de pînă la 25 la sută, plus o reducere a gabaritului pe verticală a instalației eu 750 mm (de unde un mai mic „spațiu mort" în hală). Pe tot cincinalul vom avea, în felul acesta, o economie de circa 40 000 tone metal, ca și 17 000 MW/h consum de energie. în programul 1981—1985, prin asimilarea unor utilaje noi și modernizarea celor existente, prevedem o economie suplimentară de 40 000 tone metal și de aproape 60 000 MW/h. Numai că aici intervine a doua direcție a cercetării noastre. Nu ne mai mulțumim să luptăm cu kilogramul, „ciupind" de ici și colo, ci trecem ia părăsirea aproape totală a soluțiilor clasice, la abordarea cu curaj a unor noi piste și găsirea de soluții complet noi. Am înțeles imboldul conducerii partidului de a nu mai călca pe căi bătute, ci de a trece Ja o modificare structurală, de concepție, care va ridica mult valoarea activității institutului nostru. Aici, dacă vreți, se pot găsi caratele cercetării științifice.îng. Ștefan Quitter : Putem lua, după părerea mea, exemplul macaralei capră de 120 tone. Aici, împreună cu colegul Ovidiu Petrescu, care s-a ocupat de partea mecanică, am realizat după o soluție complet nouă un schelet metalic

fiică Ia mamă s-a produs de mai multă vreme, el fiind pregătit minuțios de cei doi medici norvegieni. Este adevărat că articolul nostru a apărut în ziua de 21 august, dar încă din primele sale rînduri se desprinde clar că transplantul reușit de medicul român Dragoș Penteleiciuc poartă o dată mai veche. Cităm : „Acum 
cîteva săptămini, mai exact la 26 iulie 
1980, într-o zi de simbătă, în clădirea 
Dispensarului stomatologic de la numărul 
132 al străzii Știrbei Vodă din București 
s-a consumat o premieră mondială in 
tratamentul de specialitate, pacientul Ilie 
Romaneseu, 55 de ani, primind un dinte 
de Ia fetița Florentina Drăghici, 15 ani. 
Pe scurt, o grefă de dinte." Mai mult decît atît, așa cum am arătat și în articolul precedent, Dragoș Penteleiciuc este autor al brevetului de invenție purtînd numărul 60 675 („Grefon alveolo-dentar și procedeu de obținere și condiționare a acestuia în vederea transmutării"), obținut în urma depunerii la OSIM a dosarului nr. 73 019, purtînd data de 2 decembrie 1972, ora 11,20. între timp, iată, au trecut aproape 8 ani de zile, timp în care 
mult mai ușor, obținînd nu numai o economie substanțială de metal, ci și reducerea manoperei cu 60 la sută, a cheltuielilor de energie, ca și a timpului de montaj în șantier. Noua macara este în fapt mult mai simplă decît cea făcută după tipul vechi. Montajul s-a redus, astfel, de la o lună la numai 3—4 zile. Dar economiile de metal sînt de pînă la 35 la sută. La o producție de 400 de macarale pe an, cît este prevăzut, revine o economie de 6 000 de tone, echivalentul unei producții suplimentare de 150 macarale anual. Cu alte cuvinte, din aceeași cantitate de metal, 150 macarale în plus în fiecare an 1

Ing. Gh. Enovan : Tovarășul director Antonovici a amintit mai înainte de problema tipizării. Multă vreme, să fiu sincer, specialiștii institutului nostru nu au prea avut vreme pentru cercetarea proprie. Eram nevoiți, ca urmare a cererilor foarte mari, să facem doar o proiectare tehnologică, de utilaj, pentru o cît mai rapidă punere în funcțiune. Astăzi însă, odată cu extinderea tipizării la cele mai multe produse, începem să avem timp și pentru cercetarea proprie, concretă. Pînă acum cîțiva ani cercetarea proprie nu trecea de 5—6 la sută din activitatea noastră ; restul era proiectare de utilaj. Acum ajungem curînd la 22 la sută, iar pînă în anul 1985 vom avea procentul de 40 la sută la proiectarea proprie.
Reporter : Ce este cu aeropaleta î
Dr. ing. Michels Hartwig, șef de pro

iect : Aeropaleta este un utilaj ®e transport uzinal pe pernă de aer, vehicule de acest gen existînd in lume de mai multă vreme. Acum au început să se realizeze și utilaje pentru transport intern, avînd în vedere avantajele foarte mari pe care le implică. Spre exemplu, consumul redus de energie, de ordinul a 
1—2 kW pe tonă transportată. Față de un mijloc clasic de transport uzinal, un motostivuitor de exemplu, aeropaleta consumă de 18 ori mai puțin, la aceeași greutate transportată ! Sînt foarte multe domeniile sale de utilizare : linii tehnologice de montaj, linii de prelucrare (așa-zisele mese de lucru deplasabile pe pernă de aer, care asigură un grad de utilizare de aproape 100 la sută a mași- nilor-unelte !), deplasarea sarcinilor independente (eventual ocazional, acolo unde nu există montată o astfel de macara), In deplasarea roboților industriali sau a instalațiilor nucleare, care necesită reducerea pe cît posibil a trepidațiilor, construcția navelor și a avioanelor, în transportul de sarcini în medii explozive și așa mai departe. Alte avantaje : deser- 

brevetul privind transmutarea blocului dento-alveolo-osos, în special în scop practic, a fost recunoscut drept noutate în Franța, R.F.G., Statele Unite și U.R.S.S. După metoda proprie, doctorul Penteleiciuc a efectuat pînă acum numeroase autogrefe (prin transmutarea blocului amintit în gura aceluiași pacient), prima dintre ele, acum nu mai puțin de 12 ani, pacientei Doina Popa, în virstă de 21 de ani. „Din experiența mea, spunea Dragoș Penteleiciuc, am văzut că, în me-, die, la 15 intervenții de acest gen am avut o autorespingere. Procentul de nereușită ar fi deci cam de 6—7 la sută, deloc îngrijorător cu alte cuvinte." Iată ce scrie în septembrie 1972 profesorul dr. doc. Eugen Costa, recomandînd conducerii Uniunii societăților științelor medicale prezentarea metodei originale a doctorului Penteleiciuc și în cadrul unui congres din străinătate : „Tovarășul Dragoș Penteleiciuc, doctor în științe medicale, în teza lui de doctorat, condusă de mine, descrie o metodologie deosebit de interesantă, o intervenție chirurgicală care transformă edentatul terminal în edentație parțială ; acolo unde în prezent trebuiau aplicate proteze mobilizabile, prin folosirea tehnicii respective se poate aplica o proteză fixă, adică punți dentare. Această intervenție, relativ simplă, revoluționează calitatea asistentelor proteice, creînd posibilitatea ca pacîenții care pînă acum au fost siliți să poarte proteze mobile, să aibă proteze fixe." Deci, septembrie 1972 ! Primul care a reușit o astfel de intervenție de chirurgie buco-dentară la noi în țară, doctorul Penteleiciuc avea să încerce în vara acestui an și pasul cel mare, cel al transplantului de dinți, fiind însă nevoit să aștepte atîția ani din cauza lipsei testelor de compatibilitate genetică.Cu alte cuvinte, este evident că prioritatea românească în acest domeniu rămîne în picioare, în ciuda reușitei celor doi medici stomatologi norvegieni. Dealtfel, nu trebuie să scăoăm din vedere un alt amănunt extrem de important relatat de ziarul suedez, și anume acela că transplantul s-a produs între un donator și un primitor cu grade de rudenie foarte apropiate, respectiv de la fiică la mamă. „Cu cît mai apropiat, zice dr. Sveen, cu atît mai bine !“ Numai că, în cazul intervenției reușite de Dragoș Penteleiciuc și colaboratorii săi, între Ilie Romaneseu și Florentina Drăghici (posedînd de asemenea un dinte suplimentar) nu se află nici cea mai mică urmă de rudenie.Așa cum mărturisea, Dragoș Penteleiciuc se află totuși abia la început, iar metoda sa este pasibilă de importante ameliorări. Cum acestea, din cîte sîntem informați, nu sînt foarte departe, promitem să revenim.
DUMITRU GEORGE H

£ vire și întreținere ușoară, asigurarea unei poziționări precise. Forța necesară deplasării pe orizontală e foarte redusă, ajungînd pînă la o miime din sarcina transportată. Dacă aeropaleta trebuie să transporte o sarcină de o tonă, efortul omului care o împinge este cît pentru a deplasa un kilogram ! în cadrul institutului nostru am proiectat atît paletele, cît și elementele de sustentație pentru instalația pe pernă de aer folosită la o linie tehnologică de montaj de la întreprinderea de piese auto Satu Mare, pentru aeropaleta tehnologică de manipulare a tamburilor de cablu folosită la Cîmpia Turzii, ca și pentru macaraua portal pe pernă de aer de la „Electromureș". Facem o linie de demontare a autocamioanelor pentru I.R.A. Timișoara și avem în curs de execuție o aeropaleta de 25 tone și una de 90 tone, pentru „Electroputere“-Craiova. Tot pentru întreprinderea craioveană, lucrăm la proiectarea unei aeropalete de 400 de tone, necesară deplasării transformatoarelor grele.
Reporter : Ați amintit despre sarcinile de viitor. Lărgind aria lor asupra întregului institut, ce aveți de spus î
Ing. V. Antonovici : Ne revin, în lumina documentelor de partid, sarcini dintre cele mai îndrăznețe, mai mobilizatoare. Am spus, nu fără mîndrie, că utilajele proiectate de noi sînt prezente aproape peste tot în economia românească, de la siderurgie la construcții de mașini și de la șantiere de locuințe la depozite și porturi. Va trebui să lărgim încă mult gama produselor noastre, rea- lizînd instalații de ridicat pentru centrale atomoelectrice, automacarale grele, insta- latoare-stivuitoare automatizate, instalații pentru macarale plutitoare grele, mașini combinate pentru lucrul în depozitele de cărbuni ale termocentralelor, cărucioare cavaler, motostivuitoare grele și multe altele. O atenție deosebită vom acorda, așa cum am amintit, utilajului minier, motiv pentru care se prevede o creștere a numărului de specialiști în cadrul institutului cu încă 600 de oameni. Vom dezvolta specialități noi, ca automatizări, instalații hidraulice, analiza fiabilității produselor etc. și ne vom crea o bază proprie pentru testări și construcția 

de prototipuri. Dorim să devenim tot mai puternici, așa cum ne cere conducerea partidului, să rămînem un institut 
de frunte, capabil să facă față oricăror sarcini din tehnica de vîrf a domeniului nostru.

DUMITRU GRAUR ■

Dosarul energiei
A

In acțiunea
Pompele de căldură 
trebuie început 
cu începutul «>Să vedem ce s-a făcut pînă astăzi si ce mai trebuie făcut de aici înainte. La Tehnofrig Cluj-Napoca s-au executat două pompe de căldură de 100 000 kcalo- rii pe oră. Una dintre ele funcționează la Băile Felix, iar cea de a doua asigură încălzirea unui hotel la Boghiș-Sălai. Ele recuperează căldura din apele geoterma- le. Cea de a treia pompă de căldură, de 630 000 kcalorii pe oră, este în stadiul de experimentare în vederea omologării la aceeași întreprindere. Deci, avem trei pompe. în paralel se lucrează la tiptil 31 500. Ele vor prepara apă caldă la temperatura de 60 de grade, apă menajeră. Pompele care prepară apă la 80—90 de grade, necesară încălzirii apartamentelor, sînt încă departe de a le ajunge din urmă pe primele. Să nu uităm că aportul de economie de combustibil pe care l-ar a- duce încălzirea ansamblurilor de locuințe și â complexelor industriale este de două- trei ori mai mare decit cel adus de încălzirea apei menajere de consum. Deci, aici trebuie insistat mai mult. După calculele specialiștilor. în viitorul cincinal sînt necesare 1 300 de pompe de diverse tipuri și mărimi. De la 3 la 1 300 este o cale destul de lungă dar care trebuie neapărat străbătută.La I.P.C.T. București. Institutul de protestări pentru construcții tipizate, este în curs de tipizare proiectul 5568 — Instalație de preparare a apei calde cu una. două sau trei pompe de căldură pentru capacitatea de 20 000 pînă la 150 000 litri pe zi. în momentul în care acest proiect se va materializa Pe teren va aduce o economie de 300 tone cc pe an. în același timp tot la I.P.C.T se lucrează la metodologia de optimizare energetică a sistemului de încălzire a apei cu ajutorul pompelor de căldură, viitorul ghid de acțiune al institutelor de proiectare si al celor care vor fi angrenati în acțiune. împreună cu Institutul de proiectări laminoare. I.P.C.T. a întocmit la I.M. Beclean un proiect experimental care folosește căldura reziduală a apelor industriale. Am trecut în revistă realizările în acest domeniu. Ni se par puține. Ne lipsesc pompele de capacități mari și care să permită încălzirea apei la 80—90 de grade și deci nu putem trece deocamdată la încălzirea ansamblurilor de locuințe si a complexelor industriale. La investigarea și inventarierea atît a resurselor cît si a consumurilor, la calculul economicității care nu se poate fade decît de la caz la caz. trebuie să participe toate institutele de proiectare industrială, institutele de proiectare iudetene. consiliile populare. beneficiarii. Și. mai ales, această acțiune trebuie coordonată de cineva, care să nu se mulțumească doar cu îndosarie- rea unor date, ci să traseze sarcini precise în vederea trecerii la stabilirea priorităților. la efectuarea unor calcule economice care să permită trecrea cu un ceas mai devreme la proiectarea de execuție. Fără îndoială că în sistemul acesta de încălzire, pompa de căldură este cea mai importantă verigă, însă nu singura și dacă vom aștepta să apară întîi pompele și abia după aceea vom trece la investigare. proiectare si execuție, vom mări și mai mult întîrzierea ce care deja am înregistrat-o. La livrare. pompele trebuie să găsească lucrarea gata. Ele să fie doar racordate la rețea si să înceapă să funcționeze. Credem că este posibil un. astfel de mod de a acționa pentru că de valabilitatea sistemului nu se îndoiește nimeni. El și-a arătat în situatii concrete eficiența. Acțiunea de implementare a pompelor de căldură în sistemul nostru economic este o acțiune și de anvergură Si de durată și trebuie să se bucure de ® coordonare corespunzătoare. Trebuie înființată o comisie care să coordoneze lucrările și să răspundă de ele. Din investigațiile noastre nu am reușit șă ne dăm seama dacă o asemenea comisie există.Și totuși, oricum am da-o. fără porno® de căldură nu se poate. Ele trebuie să existe. în număr suficient si de mărimea de care este nevoie. H.C.M 246 din decembrie 1979, prevede ca în anul acesta să se execut® 50 de bucăți. într-unul din numerele noastre viitoare vom informa cititorii despre felul cum se desfășoară această acțiune. Sperăm să nu intrăm in binecunoscutul carusel : nu executăm pentru că n-avem comenzi, nu putem comanda pentru că n-avem proiecte, nu am făcut proiecte pentru că nu ne-a cerut forul tutelar.

OPREA GEORGESCU ■
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ONORATĂ INSTANȚĂ A MORALEI

Ce lucruri extraordinare 
se petrec uneori în oameniCum i s-o fi părut Marjei Moldovan Viața, după ce a schimbat biroul unei întreprinderi agricole cu unul dintr-uh oficiu de turism ? După două luni, șeful o- ficiului o promovează casieră. Ține minte, i-a spus contabilul șef, în munca noastră important este să mear gă treaba. Și pentru ea treaba să meargă bine trebuie să ne descurcăm IȘi așa, contabilul șef s-a descurcat eu ® condamnare de opt luni la locul de muncă, Maria — cu o detenție de șase ani și șase luni.Delapidare ! Trei ani, Măriei i-a fost teamă să pronunțe acest cuvînt. Treaba mergea, controalele veneau, plecau, se descurcau. Frica de revizii trecuse. Un Singur lucru o neliniștea : VASILE. Soțul ei nu i-ar ierta ușurința cu care se expunea pe ea, pe el, copiii...Vasile a privit-o uluit. Apoi, la prima întrevedere, la închisoare, întinzîndu-i pachetul cu alimente, i-a spus. Dacă mu- eeai, nu mai puteam îndrepta nimic. Cel puțin așa putem repara...Vașile s-a încadrat șofer la Trustul de construcții Brașov. Venea primul la stația de încărcare, acasă o pornea ultimul. Remunerația creștea : 5—6—7 000 lei. In

tr-un an a acoperit singur mai mult de jumătate din împrumuturile făcute pentru acoperirea prejudiciului de 75 000 lei. A- casă — copiii. Vasile n-admitea nici un fel de ajutor. Nici chiar la spălat rufe. Hie termină clasa cu media 9. Florin cîștigă diplome la concursurile de schi. Florin are opt ani. Ilie — 12. în fața nenorocirii și rușinii, Vasile caută să-și mențină unită familia și să-i. acorde cu 
tot sufletul Măriei, soție și mamă de 2 copii, șansa de a privi apoi, după izbăvirea pedepsei, lumea drept în față. Maria 
se evidențiază și ea la locul detenției și obține o întrevedere suplimentară pentru luna iulie. Vasile adună bani pentru ca în iulie să-i spună vestea cea mare : a achitat prejudiciul în întregime. Mașina se defectează în pantă. Bărbatul se bagă dedesubt ca s-o repare. Din cauza încărcăturii, frîna cedează, roțile grele trec peste pieptul lui Vasile...Ilie se închide în el și vreme de două săptămîni nu poate scoate o vorbă. Florin adună pozele tatălui și cu ele în bra
țe începe lunga așteptare a reîntoarcerii...Ce-i cu Vasile ? întreabă Maria. Copiii •u venit singuri la închisoare. Pentru nimic în lume, au fost povățuiți, să nu-i spuneți mamei că tatăl vostru e mort. E în spital...Pentru numele lui Dumnezeu, strigă Maria în scrisori, am greșit, sînt vinovată, dar oricît de vinovată aș fi, înțelege- ți-mă că nu mai pot, spuneți-mi ee-i cu Vasile. Daeă-i mort, vreau să știu... Nu mă chinuiți !Ce se va întîmpla cu acești doi copii deosebiți, sîntem întrebați într-o scrisoare de rudele tatălui, și cum să-i spunem Măriei că Vasile a murit ?Teama de a dramatiza mă împiedică de 81 descrie în detaliu felul extraordinar în care funcționează solidaritatea umană în fața suferinței. La numai eîteva zile după intervenția noastră, Maria Moldovan a fost pusă în libertate pentru trei luni de zile, la capătul unui demers început mai demult și la care au contribuit compasiunea și înțelegerea deopotrivă a judecătorilor, procurorilor, milițienilor.Ce lucruri extraordinare se petrec uneori în oameni. Acum un an, Maria Moldovan făcea cunoștință cu ce înseamnă intransigența organelor de procuratură, miliție, justiție. Aceeași femeie, aflată în fața tragediei, revine în lumea căreia nu 'La înțeles rosturile adevărate, prin promptitudinea și omenia acelorași oameni. Am mai avut prilejul să scriem despre gîndi- rea aleasă și omenia colonelului Proca, șeful Miliției Brașov, despre înalta înțelegere față de oameni a președintelui tribunalului, Constantin Soroceanu. Am să mă opresc de data asta la ultima sec

Ce face omul 
cînd nu ! vede nimeni

Trei nume de alint: 
Sorinei, Gioni și GlonțS-a scris de multe ori despre furtul DE mașini și furtul DIN mașini. Organele în drept au întors pe toate fețele cazuistica spețelor „la temă", găsind soluții care să prevină și să neutralizeze în bună măsură „efortul de originalitate" al spărgătorilor. Problema pe care e pun insă aceste rînduri

Legea ne apără, s-o cunoaștem, s-o respectăm

vență a drumului spre libertate parcursă de Maria. Milițianul care a însoțit-o de la Ploiești, locul detenției, la Brașov nu cunoștea motivul pentru care o face. A auzit povestea femeii în instanță. Emoționat, la ieșirea din sală le-a condus pe Maria și sora lui Vasile într-o cameră și 
le-a spus : Poate vreți să plîngeți.

— Deci, pentru trei luni ești din nou li
beră, Maria. Cum ai aflat totul ?— Pînă la ora două, lucram în fabrică. O femeie mi-a spus că sînt chemată la grefă. Acolo am aflat că plec la Brașov. Pentru ce, nu știau. Nu știa nici milițianul care m-a însoțit. La miliția din Brașov m-a primit un ofițer. S-a purtat frumos și l-am întrebat ce-i cu Vasile. Mi-a spus că nu știe precis, dar că este posibil să fi murit. Am înțeles că e mort cînd au început să-mi dea medicamente. In închisoare îmi venea să urlu de deznădejde. Mă rugam . să-mi spună adevărul și acum îmi dau seama că n-aș fi rezistat de-aș fi știut... Da. Cumnații mei mă așteptau într-o cameră alăturată. Plîngeau. Era trist și judecătorul, în instanță. M-a întrebat ce cer. S-a ridicat procurorul și a spus că roagă instanța, da. așa a spus: 
că roagă instanța să fiu pusă în libertate pentru trei luni de zile, avînd în vedere împrejurările care au intervenit. Am fost pusă^ in libertate și eu am început să-l aștept pe Vasile. Știam că-i mort, dar mie tot mi se părea că trebuie să vină. Copiii erau‘la. Predeal. Fugeam de-a lungul vagonului în neștire. S-au agățat de gîtul meu și nu-mi mai dădeau drumul. Florin mi-a spus să nu mai plîng fiindcă știe că tata o să învie. Vașile a fost un tată extraordinar. După ce am făcut primul fals, nu mă mai puteam uita în ochii lui. Nu mi-era frică de închisoare. Dacă o pățeam eu, trebuiau s-o pățească și directorul și contabilul șef dar ei erau plini de relații. Interesul muncii, nu ? După primul control, contabilul șef mi-a spus rîzînd : Ți-a fost frică ? Ce ți-am spus : Cînd treaba merge bine, nu se leagă nimeni de noi.

— Cît a durat primul control ?— O lună. Contabilul șef organiza în fiecare zi mese festive pentru echipa de control7 și o lună de zile nu s-a mai dez- bătăt. Mesele festive trebuiau plătite de undeva și după control am fost pusă să fac alte forme nelegale, treaba mergea, în fond nu furam, ci „ajutam" procesul muncii... Nebună am fost. Nebună de legat... Dar atunci mi se părea firesc. Contabilul șef era plin de datorii : la CAR, rate, mașină... Pe stat nu încasa nici un ban și avea o groază de obligații pe care le cunoșteam... Trebuia să șe descurce și eu îl ajutam, adică munca lui, după cum pretindea... Dar nopțile, lingă Vasile, mă întrebam : Oare ee-ar zice, dacă ar afla ? Și nu mai puteam să dorm. în detenție, cînd ne vedeam, suferea cumplit din cauza mea. Nu suporta să vadă îhtîlnirile dintre mine și copii și se retrăgea. Era convins că mie mi-e mai greu decît lui deși lui îi era mult mai greu. Datoriile, serviciul, copiii. Dacă ar fi băut, s-ar mai fi răcorit, Dar nu bea. Nu fuma. Cum reușea să uite, nu pricep. La închisoare erau unii care pretindeau că, sînt nevinovați, sau, în orice caz, nedreptățiți. La început și eu eram convinsă că sînt nedreptățită, înjuri, te vaiți, trece. Greul începe cînd îți dai seama că ești vinovat. . Rămii singur. Cînd te crezi nedreptățit, parcă toți ceilalți îți datorează ceva. E cumplit să nu fii nedreptățit. Mereu, cîte una dintre femei era chemată la'divorț. La mine nici nu se punea problema. Ii făcusem atîtea necazuri și Vasile tot pe mine mă căina. M-a iubit foarte mult. Știu cît rău i-am făcut : dezonoarea mai mult decît oricare dintre celelalte necazuri. Și culmea e eă știam. Vă spuneam că nu mi-era frică de închisoare, ei de privirea lui. N-aș fi rezistat să primesc vestea morții Iui în captivitate. Umblu pe străzi și cînd vin acasă m-aștept să-1 găsesc. Copiii nu se dezlipesc de lîngă mine. Au devenit geloși. Nu merg la joacă, iar cînd o fac totuși și se întîmplă că unul vine să bea apă, vine
rnu se adresează Miliției, care a făcut și face eforturi, soldate cu reușite notabile, la acest capitol, ci primilor interesați în păstrarea mașinilor și a conținutului lor, proprietarilor de autoturisme. Ne referim în mod special la furtul DIN mașini. Sigur că de dorit este ca să nu fie spartă nici o mașină. Sigur că de dorit este ca toate mașinile să fie în siguranță. Dar tot atit de adevărat este că nu poți 

păzi chiar fiecare mașină (nu e posibil să stea cîte un milițian lîngă fiecare) oriunde și oricum s-ar afla ea 
parcată, pe ultima străduță întunecoasă, sau chiar la marginea șoselei.De neînțeles apare faptul că în multe mașini parcate — central sau periferic — vezi adeseori adevărate expoziții de tot felul de lucruri. Aparate de radio, de fotografiat, casetofoa- ne, cămăși, costume de haine chiar, puse pe umeraș, toate Ia vedere.

și celălalt. Nu pleacă de teamă că celălalt se întoarce pe furiș și stă mai mult lîngă mine...
— Spuneți-mi, și al doilea control— Al doilea control a decurs la fel ca și primul. Mese festive. N-a găsit nimic.
— Și ai treilea ?— Nici al treilea nu găsise nimic. Se încheiaseră procesele verbale, totul era terminat. Rămăsese de justificat o diferență de patru mii de lei. Așa a început totul. Mi s-a reproșat că nu m-am dus de la început să recunosc totul. Cui ? Erau doar prieteni cu directorul, cu contabilul șef..
— Ce studii aveți 7— Liceul și o școală tehnică.
— Ați mai fost casieră ?— Niciodată.
— Unde ați mai lucrat ?— La un I.A.S.
— Ați participat la vreo masă festivă ? — Niciodată.
— V-a controlat vreodată contabilul șef 

actele ?— Niciodată.
— Știți de ce vă cred ? Fiindcă la pri

mul control cu adevărat serios s-a desco
perit totul. Știți cum se cheamă fapta 
contabilului șef ?— Nu.

— Neglijență în serviciu și pentru asta 
a fost condamnat la șase luni. Dumneata ai 
delapidat, deși nu ți-ai însușit banii, sau 
cel puțin lucrul acesta n-a fost demon
strat,. ai delapidat și în fața legii dumnea
ta ești principalul vinovat. în fața legii, 
deci. Există culpe penale însă care nu sini 
prevăzute in codul penal. Știi de ce sînt 
acum aici ?— M-ați ajutat să vin mai repede lingă copii,

— Să știu de ce a murit Vasile.— Nu se știe ?
— A murit un tată extraordinar, un soț 

exemplar, un cetățean onest și harnic și 
acest om, acest bărbat nu trebuia să moa
ră, n-ar fi murit dacă...— Dacă eu aș fi fost puțin lucidă.

— Dumneata puteai să fii tot atît de 
lucidă cît poate fi un pistol care e apăsat 
pe trăgaci. Nu delapidarea mă interesea
ză, ci crima morală. Aceasta este culpa de 
care vorbeam. Autorul ei, din păcate, este 
unul colectiv. în fața copiilor dumitale, 
neglijența în serviciu a acelora care a- 
veau dreptul de a apăsa pe trăgaci sau de 
a împiedica pe alții s-o facă constituie o 
crimă, pentru că al doilea lucru pentru 
care mă aflu aici este să știu ce se va în
tîmpla cu copiii acestui bărbat. Amindoi 
sînt la o virstă critică. N-a?u nici o vină. 
Sînt dotați, țara are nevoie de ei. Te-ai 
purtat cu ușurință față de bărbatul care 
te-a iubit. Ești datoare să-ți asumi răs
punderea creșterii copiilor lui. Copiii, a- 
cum că au rămas fără tată, au nevoie de 
mamă. Nu e ușoară povara dumitale. 
De-acum, la închisoare ți-ar fi mai ușor 
ca în libertate.— Am făcut cerere de grațiere. Directorul de la Trustul de construcții mi-a promis că mă încadrează imediat și, mai mult, îmi repartizează și apartamentul la care avea dreptul Vasile. Nu vreau să plec de aici, deși rudele mele toate sînt la Reghin. Copiii s-au obișnuit, aici, la școală. Familia lui Vasile nu numai că nu m-a repudiat, dar niciodată n-a fost atît de a- proape de mine ca acum. Ei îi datorez to- tuL Mi-au spus că dacă va fi să mă remărit, să nu-i părăsesc, să rămîn tot lîngă ei. Ce era să le spun ? Că-i tare greu să nu fii nedreptățit, că uneori e mai ușoară nedreptatea, că nu doresc nimănui să afle ce înseamnă să fii vinovat ?La întoarcere am trecut pe la familia lui Vasile. Am cunoscut niște oameni minunați și mi-au spus un lucru pe care nu l-aș fi așteptat de la ei niciodată : că însăși Maria a fost o bună soție și o mamă devotată. Altfel n-ar iubi-o atîta.

NICOLAE CRISTACHE ®

La o asemenea „chemare" au răspuns de curînd trei tineri pe numele lor de alint Sorinei, Gioni și Glonț, care, văzînd o tentantă etalare de o- biecte lucitoare într-un autoturism, nu au pregetat să spargă mașina, furînd un aparat de radio, un radiocasetofon și alte obiecte atrăgătoare. Firește, fapta lor infracțiune calificată se cheamă și cade sub dreapta incidență a legii. Aspectul pe care vrem însă să-l scoatem în evidență cu această ocazie este stupida, păgubitoarea, nefericita 
comoditate care-i bintuie pe destui proprietari auto. Ce mare greutate înseamnă pentru un om să-și ia sub braț două-trei lucruri și să le ducă în casă, să nu le lase în mașină adică ? Sau ce mare efort este să mai faci, eventual, un al doilea drum pentru a-ți transporta toate lucrurile în locuință ?

MARIUS POPESCU ■

Dispensarul Talea 
sau cercurile 

nepăsăriiVecinii comunei Talea, județul Prahova ar fi: Branul (dacă tai muntele pieptiș), Moroienii (la vreo 20 km cu piciorul pe potecă abruptă), Bezdeadul, și el In vreo 15—20 km. Pe bună dreptate, deci, cei ai locului se consideră, în materie de vecini, cam izolați. Singura cale de acces mai acceptabilă este drumeagul spre Breaza, îngust și nu prea amenajat, pe care, cel mai adesea, doar autobuzele (și acelea foarte rare) își fac drum.Iată de ce, după ce am precizat starea de fapt a așezării, ne permitem să spunem 'că în privința asigurării sănătății populației aici lucrurile nu prea sînt puse la punct. Ni se va replica, sîntem siguri, eă pentru cele două mii și ceva de suflete situația este cum trebuie. Scriptic, da, recunoaștem, numai că faptic se în- tîmplă cam așa: cei din satul aparținător. Plaiul. Talii, dacă au nevoie de un consult sau de o simplă injecție, iau la pas, bolnavi fiind, drumul spre satul de centru unde se află dispensarul. Drum po- vîrniț, cu pante ce scot sufletul și unei mașini, dar unor bătrîhi sau copii cuprinși de boală. Au tot cerut ei un punct sanitar pentru satul lor, dar nu li s-a aprobat, cu toate că nu au nici măcar o moașă sau o soră pe raza satului lor.' Dr. Maria Lazăr și asistenta Ana Nanu — ni se spune de la dispensar. — au săptămî- nal program de teren în Plai, dar merg direct la poarta bolnavului despre care au știință, îl consultă acasă, tocmai din lipsa unui punct sanitar. Cei de la consiliul I popular insinuează că, de fapt, cele două, | nu ar mai opri în Plai, mergînd cu cursa I direct în Breaza, unde domiciliază. Tov. I director : al Spitalului din Sinaia — spi- I tal ce coordonează această circumscripție sanitară — Virgil Bologa, crede că ăr fi posibil să se înființeze un astfel de punct sanitar dacă își va da concursul și consiliul popular loeal pentru procurarea unui spațiu. Are dubii însă în ce privește ajutorul local. Se explică. Cînd a fost
I
 construit dispensarul, din banii populației, întreaga clădire a fost destinată dispensarului: parterul cu cabinetele și anexele pe ‘ care le au și în prezent, iar etajul cu spațiu pentru cazare medic și personal mediu. Partea de deasupra a ră- măș neterminată pînă în toamna anului trecut, cînd consiliul popular a reluat lu- ’ crările mutîndu-și acolo sediul, în loc șă-1 ofere navetiștilor. De la înălțimea etajului I — comenta interlocutorul nostru — e mai ușor să arate cu degetul spre cele două navetiste care, nu o dată, în iernile aspre, au venit de la Breaza pe jos, rieăvînd autobuz. Mai mult chiar, s-au făcut manevre pentru eliberarea a încă două săli ale dispensarului pentru poștă- telefoane, Așa ajutor, mai bine lipsă!Reprezentanții consiliului popular au și dumnealor tolba plină cu reclamații la adresa spitalului coordonator. Pe lîngă faptul că nu dau nici un fel de ajutor . dispensarului, după ce că nu au decît un singur medic, pe dr. Maria Lazăr (mai vine de două ori pe săptămînă stomatologul Gh. Vasilescu care în cursul acestei luni se va pensiona), spitalul din Sinaia o cheamă și la gărzi, a mai și detașat-o la Azuga vreo 3 luni de zile, ră- mînînd circumscripția lor descoperită, de parcă la Sinaia s-au terminat medicii...Iată, deci, din ’ oricare parte ai asculta, pătrunzi pe orbita unui cerc vicios fără ieșire. Răspunderea e aruncată aici, precum o minge: de la consiliul popular la spital și invers, timp în care în loc ca lucrurile să se descurce, mai rău se încurcă. Spre susținere, alte eîteva elemente : • Dispensarul Talea, deși tînăr — 4 ani de viață — arată ca vai de el. ; Nici măcar cu o pompă cu var nu ș-a îndurat nimeni să-i dea în cei 4 ani. Sin- ; gurul, asistentul igienist Stelian Stoica ; și-a văruit cabinetul pe propriile-i speze• Lipsa de materiale necesare (și a medicamentelor din punctul farmaceutic, pe care le poți număra pe degete) tinde să ajungă proverbială. S-a mers pînă acolo incit pentru o injecție este obligat bolnavul să-și vină cu spirtul de acasă • Deși au ca spațiu ceva mai mult decît prevede normativul pentru încadrarea unei femei de serviciu, la dispensar există doar I o... forfetară (adică, o femeie care lucrează două ore). Nu ne mai mirăm de praful și lipsa de igienă care domnesc în această unitate sanitară • O adresă sosită pe numele dispensarului în ziua de 3.IX a.c. certifică : „Pentru continuitate în activitatea medico-sanitară la . circumscripția Talea, pe timpul concediului de odihnă al tov. dr. Lazăr, am luat măsura ca o dată pe săptămînă tov. dr. Lazăr să vină să asigure asistența". O continuitate scriptică deoarece amintita dr. mai are eîteva zile din concediu și nu a venit niciodată. .Iată deci cercurile nepăsării, care se închid tot mai mult'în jurul dispensarului din Talea. Singura cale de a se ieși din acest impas este colaborarea celor răspun- . zători de bunul mers al unității, colaborare inexistentă la această oră. Numai cu acuze, fără a îndrepta nimic din ceea ce se cere îndreptat, nu se pot schimba lucrurile. De aceea, credem, e nevoie de re- întronarea responsabilității și aici, ca în oricare alt sector de activitate, cu atît mai mult, cu cît Talea rămîne o comună izolată.

GEORGETA BLANARU ■
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„Am văzut de-afară că noi, geologii români,
sîntem mai valoroși decît alții44

Numele : Muntenescu.Prenumele : Crișan.Născut în 1936, într-un loc de rezonanță al istoriei noastre, un spațiu-matrice al ei : Adamclisi.Părinții : învățători.Bunicii ; învățători. Din prima generație de învățători români din Dobrogea. Genealogie marcată de iubirea pentru pămîntui natal pînă la patimă. Fină la sublim.„Așa am devenit geolog, iubeam nespus pămîntui acesta cu tot ceea ce este în el, sub ei, deasupra lui. Voiam să-1 slujesc însă altfel decît părinții și străbunii mei, doream, visam, un alt soi de apostolat. Cînd eram elev de. liceu, încercam să aflu, dar se știa foarte puțin, despre bogățiile din subsolul Dobrogei, despre geologia el. în ’55, cînd am concurat la Facultatea de geologie a Institutului de mine, am fost 12 pe un loc". La absolvire, media îi dădea dreptul să aleagă cercetarea sau catedra universitară, a preferat însă cărbunele de la Căpeni. Să poată reveni cît mai repede acasă. După stagiul de 1 an, a revenit. La abia de cîțiva ani înființata întreprindere minieră Dobrogea. De aici și pînă la recentele popasuri, în Algeria, Zambia și Burundy, drumul său a fost cel pe care șî l-a dorit, și l-a visat : unul de pionierat, unul de apostolat. Drum spre aducerea la suprafață, în circuitul economiei naționale, a bogățiilor din subsolul „țării de piatră, de foc și de pămînt", drum de afirmare internațională a experienței românești, în valorificarea minereurilor neferoase și ne- metalifere. „O mină de specialiști care am venit și am rămas aici — doar eu singur fiind de-al locului — am avut de luptat ani în șir cu o optică., pentru a impune zăcămintele Dobrogei. Dobrogea minieră însemna, în exclusivitate, doar pirita de la Altîn-Tcpă. Cînd se vorbea de cupru, toată lumea își scotea pălăria, cînd auzea de diatomită, baritină, cretă, caolin, ne închidea ușile și ne astupa replicile cu zîmbete ironice în colțul gurii. Iar noi, cei de-aici, turbam, știind că țara importa diatomită și caolin, ca să nu vorbim decît despre două dintre cele mai valoroase 

și bogate zăcăminte descoperite, și valorificate intens pînă la urmă, în acest spațiu cunoscut, mai ales drept al turismului, al vestigiilor istorice, al navelor și al porturilor la mare“. Iar unul dintre cei foarte puțini geologi care își legase destinul de ele, eră geologul Muntenescu. Acum 15 ani descoperă, împreună cu ardeleanul împămîntenit în Dobrogea, geologul Zaharia Albu, zăcămintele da diatomită de sub și din jurul locului în care s-a născut și tinde în copilărie a visat, cu mintea aprinsă de basmele românilor, că se ascund uriașe comori. A pus în joc totul, a muncit și s-a luptat cu înverșunare pentru acest minereu care nu sună spectaculos, dar care azi are valori de metal prețios. Nu eu subiectivism, ci cu luciditate, cu calcule și probe științifice. „Nu era, zice, o performanță geologică descoperirea lui". O performanță a fost impunerea și valorificarea, punerea lui în exploatare. Cărînd pietre cu sacul în spate, făcînd cartare, prospectare, explorare geologică, apoi calcule de rezerve, probe și analize chimice, adică totul ce intra și ce nu intra în atribuțiile sale, și pe deasupra, infruntînd asprimile unui tinut aspru, o stepă dură, nu puteau să nu învingă o optică. „Era multă, era bună, diatbmita noastră ! Dar trebuia să convingem și pe alții care aveau putere de decizie". Urmează analize Roentgen la institutul de cercetări de specialitate- din București, probe, probe, și referate tehnice, expertize și supraexper- tize... Părerile se împart — unii că este bună, răspunde la parametrii de calitate necesari, altii că nu e bună de nimic, • prea Săracă în conținuturi, nu merită eforturile de investiții™ „Stăpîni pe ceea ce știam, ne încăpățî- năm și noi, perseverăm, trimitem și ia Franța, Ia un institut cu care țara avea relații de colaborare, pentru testări de calitate de înaltă finețe. Vine răspunsul că e minunată, că e extraordinară. între timp, mai facem o „șmecherie", un veritabil studiu de marketing. Umblăm prin țară, ca niște comis-voiajori, cu sacul cu probe, cu eșantioane, după noi, căutînd beneficiari, investigîndu-i pe toți cei ce 

știam că au nevoie de diatomită, și care o primeau din import — agricultura, industria de îngrășăminte, industria alimentară, alte ramuri ale chimiei™ Ajungem la concluzia că nevoile naționale sint mari, iar rezervele de la Adamclisi sint enorme. Ne luăm răspunderea și primim investiția. Inginerul Dimancea, șeful serviciului tehnic, un om de o rară valoare, propune să ne asumăm și concepția tehnologiei de exploatare, ca și a instalației, al cărei autor este. IPROMIN-ul ne-o făcea cu 30 de milioane, adică numai proiectarea, noi am făcut-o, inclusiv realizarea instalației, de 4 ori mai ieftin. Cu forțele noastre și cu entuziasmul nostru. Astăzi sîntem o firmă consacrată în diatomită, obiectivul e de prestigiu național".Iar specialiști de talia lui Muntenescu ne impun pe plan internațional. în țară, împătimitul geolog a cercetat și s-a luptat și pentru caolinul de Dobrogea, căruia i-a dăruit 5 ani din viața sa și despre care spune, cu argumente tehnice, că „avem toate șansele să obținem, din imensele rezerve de argile caolinoase dobrogene, o materie primă de cea mai bună calitate pentru cele mai fine porțelanuri, pe care o importăm încă". Iar în anii cînd Mah- mudia pescarilor intra în circuitul centrelor miniere ale României, directorul noii exploatări se numea Crișan Muntenescu. „Sistemul de lucru de la noi, de ia întreprinderea minieră Dobrogea, unde, puțini specialiști fiind, și fără tradiții, și fără nume mari, corifei, profesori de la care să înveți, faci de toate, cu răspunderi egale —• cercetare, proiectare, concepție, execuție și tot tu îți recepționezi lucrările — ne-a ajutat foarte mult peste hotare. La confruntare directă cu geologi din multe țări, cum a fost în Algeria, de pildă, noi, românii, ne-am dovedit a îi mai valoroși ca alții, mai buni, pluriva- ienți și foarte serioși. După primele cercetări în teren, studii și rapoarte tehnice prezentate, am fost cei mai solicitați. Ajunseserăm chiar să fim chemați drept experți, să expertizăm concluziile altora. Aș putea să spun, fără nici un dubiu, că am croat un prestigiu. Dacă în petrol, am 

constatat, avem un mare prestigiu internațional, în minerit nu aveam, și e păcat, față de tradițiile și școala românească de geologie și inginerie minieră. Și mai interesant este că ne impunem prin- cea mai nouă experiență în domeniu la noi acasă — valorificarea minereurilor nemetalifere, dealtfel foarte scumpe la ora actuală în lume, și de mare viitor, în Algeria am fost pentru diagnosticarea în vederea punerii în exploatare a unor zăcăminte de baritină, unde noi, în Dobrogea, am acumulat una din cele mai valoroase experiențe. Ne-am dus pentru cîteva luni și am rămas trei ani și jumătate, încredințîndu-mi-se, iată, unui român — deși la început au fost aduși geologi din 5—® țari europene — funcția de șef de șantier. Am dat din mine, ca și acasă, tot ce-am avut mai bun. Tot ce iubesc; Meseria și cunoștințele mele, capacitatea mea. Aveam de apărat prestigiul țării", în 1977 revine în Dobrogea unde găsește deschise noi exploatări miniere, mai ales în sudul său drag, la cercetarea cărora se depusese aceeași infinită rîvnă și pasiune: caolinul de Medgidia, calcarul siderurgic de la Băneasa. zăcăm intui de fier de la Palazu Mare, dolomita de la Ovidiu... Nu rămîne însă decît 6 luni, după care se îmbarcă iarăși la bordul unui avion, cu destinația Africa. în calitate de expert român pentru expertizarea unor studii geologice asupra unor zăcăminte de caolin și a altor neferoase din Zambia. Raportul său tehnie dovedindu-se favorabil economic și deosebit de rentabil prin soluțiile de exploatare propuse. „Admis să vizitez cea mai mare mină de zinc din lume, exploatată de 100 de ani de englezi, ca și în prezent, am avut revelația constatării că dotarea tehnică pe care o avem noi ia Altîn-Tepe este superioară acesteia. M-am întors și mai mindru că sînt român, decît am plecat, obișnuiesc chiar să spun că sînt acum cu 7 clase mai român și mai patriot decît am fost, între specialiștii englezi, geologi și ingineri minieri, nu m-am simțit cu nimic mal prejos în materie de cunoștințe profesionale și capacitate. Aveam in plus mai mult entuziasm, mai mult temperament și alte valori politice și morale. Apăram interesele țării mele". Revenit din Zambia, Crișan Muntenescu participă la noi puneri în funcțiune a noi capacități miniere, pleacă din nou din țară, în Burundy, își sfîrșește misiunea și acolo, cu aceeași devoțiune, iar de curînd iarăși reîntors în Dobrogea sa natală și-a reluat munca și pasiunea sa de-acasă. Viața sa.
CJCl iORDACHE ■

Lepădătura
Foarte greu de presupus și de acceptat a fost dintotdeauna pentru toți românii de bună-credință ca un slujitor al zeiței Clio să ajungă a se cufunda într-atît în mocirlă, incit să-și poată renega țara, poporul, istoria, tot ce-i românesc. De cînd ne știm pe aceste pămînturi, floarea intelectualității românești a slujit cu devoțiune interesele țării și poporului nostru, prea greu încercate din adîncimea timpului încoace. Afirmăm deseori acest lucru și, trebuie s-o spunem, o facem de fiecare dată cu mîudrie patriotică desăvîrșită.Cu mare amărăciune sînt nevoit să constat în aceste zile in ce situație jalnică a ajuns Vlad Georgescu, „profesorul" — cum i se zice de la microfonul relei credințe, aflat în mina acelora care și-au făcut principala rațiune de a exista din ponegrirea țării și a poporului român, a realităților noastre de ieri și de azi, de care s-au rupt definitiv, vînzîndu-și slugarnic conștiința, în chip reprobabil, pe un pumn de arginți.îmi este bine cunoscut din anii studenției cînd la Facultatea de istorie .din București, prin anii 1956—1959, excela în oportunismul său caracteristic. Legătura cu colegii și cu facultatea o ținea dealtfel nu la activitățile studențești obișnuite, pe șantierele de muncă patriotică, la reuniunile studențești, ci pe terenul de basket, căci pe acea vreme se vroia un mare bas- ketbalist. Cu trecerea anilor, âbandonînd aruncările la coș, a ajuns să arunce cu pietre în țara în care s-a născut și în istoria ci, în foștii colegi de breaslă, al căror renume l-a pătat și-1 pătează constant în ultima vreme.După absolvirea facultății a devenit cercetător într-unul din institutele academice.Regretabilă eroare a celor care, în loe a-1 deprinde să prețuiască munca și oamenii acestui pămînt, să-l pună în situația de a munci, au decis să-1 facă savant încă înainte de a fi confirmat vreun merit pentru o asemenea răsplată.Și, astfel, în timp ce colegii săi, oame- nii-oameni, — asemenea tuturor celor cu respect pentru acest pămînt ■— puneau umărul solid la edificarea noii societăți pe pămîntui țării și — pe munca lor — au ajuns să-și merite respectul eompatrioți- lor, lepădătura se afunda în tenebrele pierzaniei și-și pregătea atacul final — trădarea de țară.în vara aceasta fierbinte cînd, la București, istoricii lumii și-au dat întîlnire, an- gajîndu-se, la tribuna, celui de-al XV-lea Congres internațional, în dezbaterea unor probleme fundamentale ale istoriei, el, lepădătura, în chip diabolic, a oferit spre lectură domnului Noel Bernard un penibil manuscris consacrat ponegririi tă

rii, poporului și, mai întîi de toate, științei istorice românești. Titlul exact stabilit acestei maculaturi penibile- este „Politică și istorie. Cazul comuniștilor români (1944 —1977)“.Personal, din tot ceea ce a săvîrșit reprobabil pînă acum această lepădătură, apreciez drept cel mai detestabil gest preparația pe care a făcut-o Congresului de la București cu proza sa infectă. Și cu cine a găsit cu cale să-ncerce această josnică ponegrire ? Cu adunătura de la „Europa liberă", prea amatoare pentru astfel de acțiuni deșănțate. Nu în zadar se spune : „Spune-mi cu cine te-nsoțești ca să-ți spun cine ești".Nici că s-ar putea ca barometrul să poată înregistra vreodată o cotă mai joasă a decăderii decît cea atinsă de LEPĂDĂTURA Vlad Georgescu pe un asemenea tărîm, într-un asemenea moment.Și, astfel, în timp ce istoricii țării și-au unit rîndurile aici, acasă, la București, spre a face istoricilor lumii mai bine cunoscută istoria patriei, spre a le întări convingerile în justețea luptei noastre multimilenare pentru libertate și un viitor luminos, 
el, renegatul ponegrește țara, poporul, și istoria lor de la un post de radio pirat, de la centrul universal al defăimărilor, răsplătite cu valuta serviciilor de spionaj și propagandă anticomunistă. Dezonorantă, rușinoasă inițiativă.Personal, am roșit ascultînd elucubrațiile sale și am încercat un sentiment de jenă pentru că acela care bălăcărea în fel și chip își purtase cîndva pașii pe coridoare^ le facultății bucureștene care a găzduit în incinta ei participanți la Congresul internațional de științe istorice, în cadrul unor fructuoase dezbateri.Față-n față cu batjocura pe care o seamănă asupra istoricilor și istoriografiei românești postbelice se ridică însă, în chip semeț, granitul monumental al aprecierilor pe care zeci și zeci de istorici ai lumii — oameni de cea mai bună condiție profesională și civică, de pe toate meridianele — le-au făcut în zilele congresului în presa românească, în emisiunile de radio și televiziune. Nu i-a îndemnat pe nici unul dintre ei decît conștiința și respectul pentru adevăr. Toate acestea nu au fost vorbe plătite cu arginții dezonoarei, arginții ce se rostogolesc acum, în buzunarele lepădăturii pentru serviciile făcute oficiilor de. spionaj și propagandă anticomunistă care stipendiază josnica trupă a lui Noel.Și-atunci, cum poate fi considerat individul ce-și afirmă deschis neliniștea pentru faptul că în anii noștri punem sistematic în evidență contribuțiile pe care ie-a 

avut și le are poporul român la alcătuirea patrimoniului cultural universal ? In- tr-una din emisiuni Vlad Georgescu punea sub semnul îndoielii existența unor asemenea contribuții. încă un semn, oribil în esențialitatea lui, al cosmopolitismului din care e îmbibat dintotdeauna.Ce sentiment decît de dispreț, total poate încerca un om care-1 ascultă pe „profesorul" lepădătură batjocorindu-1 pe dorobanțul de ia 1877 căruia regimul nostru i-a ridicat — după părerea lui — prea intens osanale în anul Centenarului dobîn- dirii independenței naționale ? Ce sentiment poți încerca față-n față cu stigmatizarea faptului că, în același an, 1977, ziua de 24 ianuarie a fost marcată în presă, la radio și televiziune prin nenumărate articole și emisiuni ce omagiau Unirea Principatelor ! Ce altceva decît dispreț total poți încerca atunci cînd auzi cit de mult îl nemulțumesc- pe Vlad Georgescu emisiunile radiofonice „Memoria pămîntului românesc" și al GH. I. IONIȚA ■

tele, asemenea ei, care cultivă atît respect pentru paginile de istorie mai veche și mai nouă ! Această otreapă a fost în stare să se indigneze că, în același an de grație 1977, nici cutremurul ce ne-a adus atîtea necazuri n-a putut întrerupe șirul manifestărilor cu care întîmpinam mărețul jubileu de la 9 Mai ! Ce-ar fi vrut oare lepădătura să facem în cumplita situație în care ne-am aflat, să punem armele jos, să ne demobilizăm, să ne aliniem jalnicelor previziuni pe care ni le făceau unii binevoitori aflați în solda acelorași oficine care-1 stipendiază și pe el?Din respect pentru foaia albă de hîr- tie mi-e greu să mai reproduc alte exemple de aceeași natură — din numeroasele pe care le-a revărsat pe calea undelor ia adăpostul nopții, prin cuvîntul său bolborosind de venin. Foaia de hîrtie meriting un mai mare respect.
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narașiComuna Mihăileni, agățată de marginea ținutului Botoșanilor, lingă apa Șiretului și lingă reflexul aerian de veșnică noapte prematură al codrului Herței, cel cîn- tat de B. Fundoianu, așezare din dulcea țară a Bucovinei, trăitoare sub dulce cer, dar pe un pămînt cam țepos, cam aspru, poticnit în dealuri și rîpi, încrețit ca un măr uitat de astă-iarnă pe parmalicul începutului de septembrie, este una din vetrele noastre rurale ce, în curînd, vor deveni orașe.Vatră bătrîpă, încredințată de mult eternității prin izvoarele sale arhaice (unul din cele 10 sate care-o alcătuiesc, Călineștii, va celebra în acest septembrie 550 de ani de atestare documentară), ea se desparte acum de o întreagă istorie, ea se desparte de ea însăși. Ea încetează deci să mai fie sat, ea se naște într-un fel din nou deși năseîndu-se sau re- născînd, întemeindu-se într-o altă civilizație, într-un nou statut al existenței sale, ea continuă de fapt un proces mai vechi, ea deținînd, după cum vom vedea, o prealabilă și solidă cristalizare a acestei civilizații, im „eu urban" de acum format.Acest „eu urban", acest sîmbure al inflorescențelor viitorului, asupra căruia se apleacă la ceasul de față toate preocupările obștii, ale edililor, febrilizate de a- propiatul Congres al consiliilor populare, de noile orizonturi pe care acesta le vă deschide în marea lucrare de edificare gospodărească a localităților țării, ni s-a revelat într-o duminică de la sfîrșitul lui august, într-un moment de sărbătoare a satului și a inimilor.Am însoțit, în această duminică de 24 august 1980, un impunător alai de „fii ai satului", veniți din toată țara la întîlnirea cu locul natal. Cîteva sute de oaspeți, veniți să-și depună omagiul lă amintirea copilăriei, la prispele caselor părintești, la țărînă ce i-a iscat. Era, în istoria locului, cea dinții „întîlnire cu fiii satului", chemați expres prin ceremonioase scrisori ale primarului Petre Grigoroșcuță, vestind o petrecere de zile mari.Deci oamenii, în această duminică, pe- treceau. Ieșiseră în curți, la zăplazuri, pe ulițe, la ferestre, ieșiseră în grupuri pe „strada, mare", zisă cîndva „strada domnească" sau „șoseaua mihăileană" (în’’'memoria Iui Mihalache Sturza,. voievodul căreț în 1835, a numit cu numele său acest tirg, pînă atunci „al Vlădenilor", ridicîn- du-1 la rang de capitală a Dorohoiului). în sala de 400 de locuri a căminului cultural, una din cele mai frumoase din satele Bucovinei, se perindau, la masa prezidiului, vorbitorii, oaspeți și gazde, fii ai satului întorși din lume, fii ai satului rămași în sat. Vorbeau despre vatra lor, despre satul de azi, despre orașul de mîi- ne. Vorbeau despre „eul urban" constituit din veac (căci Mihăilenii, așezare domnească, apoi punct de vamă și tirg de meșteșugari și de negustori veghind unul 

din marile drumuri comerciale care legau Galiția de țările din Balcani, a fost, pînă in pragul timpurilor mai nouă, chiar „urbe", decretată ca atare în statutele administrative). Vorbeau despre Mihăilenii-. citadelă a tradiției, despre Mihăilenii- leagăn de cărturari și artiști (aici s-a născut poetul I. Păun-Pincio și tot aici, într-o casă de veche arhitectură moldavă, umbrită poetic de brazi somptuoși, aflată la cîțiva pași de țintirimul în care îi doarme mama, a copilărit George Enes- cu), și rostirea acestor momente și nume ilustre ale istoriei exercita, mi se părea,

o putere magnifică, vădită pe fețele oamenilor, în ochii lor în care vibra o mîn- drie aparte. Chipuri arse adine de soarele colinelor Bucovinei, bătrîni cu plete de sare și o asprime nobiliară în. trăsături, o tinerime caldă și zgomotoasă, contrastînd prin gesturi cu. demnitatea arhaică a costumelor naționale, îmbrăcate special pentru această zi, copii țîșnind ca niște iezi printre roțile automobilelor „fiilor satului", parcate pe toate ulițele, și, lingă ei, acești fii ai satului, muncitori, ingineri, medici, .profesori, oameni de știință, activiști de partid și de stat, ofițeri...Nu vom insista asupra primirii protocolare a oaspeților, asupra discursurilor ce s-au rostit... Au fost multe, au fost lungi, au fost calde, satul și-a dăruit, cu un cu- vînt, pîinea și sarea, apoi mulțimea noilor veniți a dat buzna spre ^casele părintești, căutîndu->și trecutul.Ne-am despărțit de ei, căutînd prezentul.Sat românesc în care, ca pretutindeni, civilizația noului a pătruns sub Complexe, adesea copleșitoare înfățișări, făcînd ea un întreg trecut să se șteargă, de fapt să se curețe de accident și de efemer, păstrînd intacte doar valorile lui durabile. Sat care, cum spuneam, a fost din vechime b „urbe", o așezare robustă 

de meșteșugari și de negustori, un tirg care, în epocile-i de glorie, ca „port pe uscat" (cum îl numesc documentele) al comerțului de cereale și vite, dar și de produse lucrate de mina omidui, precum vestita ceramică- de Mihăileni, era, economic și demografic, la fel de puternic ca multe altele din Galiția sau de mai departe, fiindcă prosperitatea Țării de Sus, a Moldovei în genere, atrăgea lume, dînd siguranță călătorilor pe aceste drumuri răsăritene, îrnbiindu-i să facă popas sau chiar să prindă rădăcini pe aici. Dar veacul de glorie s-a surpat chiar la mij

locul lui, tă un pod frînt sub talazuri, lă~ sînd să se prăbușească-n viitoare și zidurile, și oamenii, chiar și priveliștile. După năprasnice năvăliri și izbiri, comparabile prin consecințe cu pustiitoarele revărsări de primăvară ale Șiretului, după ihben- dii, răzmerițe și. războaie (ultimul, cel din mijlocul veacului nostru, prefăcînd în cenușă totul, făcînd ca ulițele trase cu rigla din porunca lui Vodă Sturza să devină șleauri pustii, invadate de iarbă), apele istoriei s-au mutat, lăsînd satul scufundat îfttr-un mîl adine. Cît a trecut de atunci ?... Acei fii ai Mihăilenilor care l-au părăsit, fără să-1 mai revadă, de ani și ani, au trăit în această duminică o surpriză, o mare surpriză, văzîndu-se obligați, intr-un peisaj pe care-1 credeau știut, să reînvețe totul, trezindu-se deci „acasă" într-o veritabilă casă nouă. Sat nou, cil construcții noi, cele mai impozante fiind cele ale economiei, sat cu agricultură modernă, deși nevoindu-se pe pămînturi reci și seci (dovadă, marile complexe industriale de creștere a vacilor și a păsărilor), sat cu industrie (cu o fabrică de produse ceramice și cu un mare baraj îri plină e- dificare, născînd sub pavăza Iui un lac de acumulare cu multiple meniri, ’ inclusiv energetice), sat cu bjocuri de locuințe (primele 54 de apartamente, sînt „la roșu", 

alte 150 se vor ridica în ’81), sat cu o viață spirituală intensă și densă, cu 10 școli, cu 10 filiale ale. căminului cultural, reîn- nodînd tradiția unor societăți culturale care, în anii de început ai veacului, editau reviste și patronau spectacole cu piese de Moliere. Da, totul s-a înnoit, se modifică, se dezvoltă, dar firele prinse din caierul vremii, rupte cîndva, azi se înnoadă, amintirile fiilor satului, bătînd adesea în gol, silesc de fapt timpul să bată din nou, cu o și mai sporită vigoare. Prive- Hștile noi. se așază lîngă . amintiri pe o axă ce se vădește a fi, de la un capăt la 

altul, a locului, păstrîndu-i intacte coerența și ființa. Casa bucovineană cu cerdac și pereți sinilii, cu brîie de lutișor împrejmuind chenarul ferestrelor, își continuă canonic drumul, alături de blocul ce prinde s-o îngîne alături, pînă cînd, ca și balada sau cîntecul popular, întîlnesc un artist de geniu, un Enescu-arhitect care, folosind toate materialele locului, vechi sau noi, le retopește la flacăra simțirii sale, ordonîndu-le într-o alcătuire de sinteză. în cazul satului acestor zile, artistul e satul însuși, e omul lui colectiv, e obștea lui.Tot ceea ce s-a înfăptuit, aici, în ultima vreme este opera ei, a acestei obști, sprijinind uriașul efort al statului (o investiție de 133 milioane lei doar în acest cincinal!) prin înhămarea tuturor oamenilor la carul proiectelor constructive destinate prezentului și viitorului satului. Ei, acești oameni ai vechii „urbe", acești mihăileni cu orgoliul obîrșiei, au trăit, pînă nu prea demult, doar în cultul istoriei, a cărui tărie pe-aici a fost foarte mare, re- zultînd din mîndria legitimă față de epocile de glorie și rezultînd, în același timp, dintr-un firesc sentiment de rezistență spirituală față de curgerea în ruină a locurilor, față de agonia vremurilor bicisnice. Cult care, pentru mulți dintre ei,
Principiul „în frunte cu primarul- 
trebuie să fie un fapt cotidian
— De cînd sînteți primar la Dărăști, to

varășe Nicolae ?— Din 1972.
— Ce mutații s-au înregistrat în viața 

și munca dărăștenilor ?— Azi, prin aplicarea acordului global, printr-o organizare bună a muncii, norma convențională — realizată — este de 50 de lei plus produsele agricole, în comparație eu începutul deceniului trecut cînd o normă convențională era de 5 lei, plus produse agricole.
— Ce este Dărăștiul ?— Este o comună aflată la 9 kilometri de Capitală, cîndva fostă comună suburbană. Are circa 3 600 de "locuitori.: Numai în ultimii ani s-'au cohstruit peste .50 Se case cu etaj. Sint în construcție un nou local de școală, un bloc cu 12 apartamente și spații comerciale la parter. Nu există familie fără aparat TV și avem * 300 de autoturisme.
— Ce înseamnă apropierea de Capitală ?~ Migrația forței de muncă ne-a îndemnat la folosirea la maximum a forței da muncă, rămase la o utilizare chibzuită a ei. în acest cadru aș face o remarcă. Nu puțini dintre cei ce se întorc de la locurile lor de- muncă mai rămîn un timp și la cîmp integrîndu-se și comple- 

tînd munca. Se cultivă cît mai multe legume și facem totul pentru a mări producția, pentru a oferi legume de bună calitate.în fine, ideea de maximă importanță privind utilizarea fiecărui petic de pă- ânînt s-a rezolvat la Dărăști.
— Cum priviți al II-lea Congres al con- 

gîliilor populare ?=• Ca pe o expresie grăitoare a largului democratism al vieții noastre, o pildă ® implicării concrete și responsabile a noastră, a tuturor cetățenilor, în îndepli- 
airea obiectivelor propuse. Este, în același timp, un nou prilej în care schimbul de Idei și de experiență va fi fertil, va putea determina la scară națională ți locală noi inițiative valoroase, noi proiecte în vede

rea sporirii eficienței muncii și activității noastre.El înseamnă, deopotrivă, o ocazie de a încredința partidul, pe secretarul său general, că fiecare, la locul său de muncă, se va preocupa cu și mai multă ambiție și îndrăzneală de îndeplinirea sarcinilor încredințate. Pentru noi, care străbatem momente hotărîtoare pentru strînge- rea recoltei, va fi și un prilej de a releva dimensiunea acestui efort, de a da la timp cantitățile contractate și chiar în plus, de a. pregăti condițiile pentru recolta viitoare. Totodată, acest Congres al consiliilor populare va facilita o dezbatere profundă a sarcinilor ce. revin. consiliilor din viitorul plan cincinal, o evidențiere a rolului, și răspunderii noastre în realizarea acestui plan.Pe scurt, el constituie un grăitor exemplu al consultării, și antrenării maselor în vastul și profundul proces al mCncii și al propășirii.
— Deși tînăr, sînteți, cum se spune, nn 

bătrîn activist de tip nou. Ce a fost pentru 
Dărăști Congresul al IX-lea al partidului?— El a însemnat posibilitatea și bucuria de a constata justețea și realismul politicii partidului nostru comunist. înseamnă lansarea ideii, de mare amplitudine, de a gîndi cu capetele noastre ceea ce facem pentru noi și urmașii noștri. Se știe, de pildă, că pînă și rețetele din medicină, de la orice mare specialist ar emana, nu pot fi eficiente dacă nu există medicamentele prescrise sau, mai ales, dacă omul n-are 
boala respectivă. Ca să nu mai vorbesc de caracterul particular și condițiile concrete dintr-o țară.Apoi, Congresul al IX-Iea a consacrat un conducător de partid și de țară — pe tovarășul Nicolae Ceaușescu — cu o pecete inconfundabilă pe ascensiunea patriei, pe propășirea ei și împlinirile noastre de zi cu zi. El a însemnat cultul valorilor istorice și științifice, al competenței, devotamentului și patriotismului — ca trăsături definitorii ale comunistului, ale 

revoluționarului, ale omului muncii din România.
— Un primar poate avea stil de muncă? 

Prin ce s-ar caracteriza acesta ?— Nu cred că s-ar putea altfel. în primul rînd, stilul de muncă presupune organizarea tuturor forțelor, începînd cu comuniștii, pentru îndeplinirea exemplară .a celor propuse, a mandatului încredințat. Din această perspectivă, în cuvîntarea rostită la Galați în recenta vizită de lucru, tovarășul Nicolae Ceaușescu sublinia cu putere că, în procesul muncii, atît de complex, comuniștii trebuie să se afle mereu în primele rînduri.. împărtășind acest, adevăr cred deci . că, el trebuie să fie pilonul stilului de muncă. Apoi, am în vedere identificarea mo-, 'meritului optim pentru mobilizarea și an- i trenarea unei largi categorii de oameni — cu funcții de răspundere sau nu — în dezbaterea și identificarea unor soluții "viabile, în analizarea și rezolvarea operativă a unor ptobleme ce apar. Iată doar schițate metodele unui stil de muncă direct, în. care cred și pe care-I promovez. 'Principiul „în frunte cu primarul" trebuie să fie un fapt cotidian, eficient. Numai așa poți vedea direct cum se face, numai astfel poți interveni la timp, ntunai așa. poți controla și îndruma.
— Ce reprezintă pentru primarul Con

stantin Nicolae rolul conducător al parti
dului în comuna Dărăști ?— Aș pleca de la cuvintele secretarului general al partidului care spunea, atît de plastic șl de adevărat, că „socialismul se construiește cu oameni și pentru oameni". Ceea ce se face în univers restrîns la noi în comună este o părticică infimă dar integrantă a edificiului societății socialiste multilateral dezvoltate în România, ce are la bază politica și programul Partidului Comunist Român.

— Ați vorbit de oameni. Cum lucrați cu 
ei 1 Mă refer la cei ce vin la primărie cu 
probleme.— La începutul muncii mele de activist, 

un coleg mai în vîrstă, ilegalistj ne spunea celor care eram mai tineri : „Invățați din ce se greșește. Facem un lucru nou, ca și revoluția însăși. Apoi, cînd veți îndeplini funcții de conducere, să nu uitați, mai ales atunci, că sînteți oameni, să vă trans- puneți în locul celui ce vine la voi să-1 ajutați să rezolve ceva, să gîndiți și să re- gindiți soluția pentru că ei nu vin la voi ca persoane particulare". Țin seama de aceste cuvinte pentru că viața însăși avea să-mi demonstreze că, pe cîmp, la primărie sau acolo unde mă întîlnește, cetățeanul nu vine la mine, „nea Nicolae sau nea Costică", ci la „tovarășul primar". Despărțindu-se de mine cu un răspuns sau 6 interpretare a legii, el trebuie să fie convins că așa e bine, corect și drept.Există apoi o normă clară de partid cc prevede obligația noastră de a primi în audiență, . de a răspunde și soluționa prompt cererile și sesizările .damenite muncii așa îneît acest aspect nu poate ti lăsat la bunul plac sau la voia întîmplării.
— Ați fost vreodată evidențiat ?— Nu cred că un răspuns prin „da" sau „nu“. trebuie căutat și consemnat. Mi se pare 'important ca o atare evidențiere.1.să să înscrie alături de cea a atîtor și atîtor oameni și colective de oameni pentru că numai astfel se clădește edificiul, numai ; așa el este trainic. Pe urmă, știți și dv. proverbul, „cu o singură floare..."
— Teoretic, lucrurile șint frumoase, 

fluente. Dar cum arată realitatea la Dă
răști ?— Așa cum trebuie, dacă te lupți s-< transformi în bine, dacă urmărești, prin toate fibrele, pulsul vieții și pulsul lumii, dacă te racordezi plenar și responsabil la pulsul țării și al exigențelor partidului.

— Ce n-ar vrea să întîlneâscă un pri
mar ?— Cetățeni de teapa lui Mihalache Dometie din romanul „Clipa" al lui Săraru. Adică pe cel ce umblă cu un fel de mapă transformată în „arhivă", caută acul în carul cu fîn și nu văd pădurea din cauza copacilor. Sînt cei .ce încearcă să identifice greșelile lor cu ale tale sau, și mai rău, să nu și le recunoască și să ți le atribuie.

— Scurt și clar, ce este un primar, to
varășe Nicolae ?— Un om, un comunist aflat permanent în mijlocul unor oameni care sînt comuniști și al celor ce urmează acest partid în. tot ceea ce face !

ANDREI IONESCU ■ 
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xansformat într-un fel de frînă, In- ind energia, încuind-o în sipete lîn- risoave și moaște, transformînd-o în tire de energie, în nostalgia ei. A fost • de ajuns ca timpul, din nou, să le rieten, ca istoria să-și întoarcă albia aceste meleaguri, pentru ca energii ireau (sau erau !) adormite să irum- i zi cu o forță nouă. Vreo 800 de lori ai Mihăilenilor sînt navetiști, mun- I Ia oraș, dar serile, cînd revin în sat, rin. ai satului, alături de cei ce-au ■ s ai satului, punînd mina la crește- aoilor întocmiri și rosturi. Se mun- , în toate domeniile vieții obștii, cu ie și cu pasiune, se muncește, în a- spațiu al paseismului (Sau al falsu- aseism !), sub semnul noului,, cu gus- oului. Un Nicolae Țicalo din Sinăuți, ie pe vatra comunei, a construit o ă de vînt pentru măcinatul furaje- deschisă vitelor lui și vitelor din ia obștii. Doi frați, Alexa și Toader m, sînt autorii unei instalații de bio- al cărei model, în curind, va fi pre- ; de C.A.P.-urile și I.A.S.-urile din , Un Mihai Mbcanu din Pîrîul Ne- ; alt sat al Mihăilenilor, face expert- ; I agronomicești cu altoiuri care dau ; I tate spectaculoase și pe care, firesc, : ine la dispoziția tuturor. Eforturile ; I e întîlnesc, iată, cu cele ale fiilor sa- î, care, impresionați de tot ce-au vă- ;de siultele ce s-au făcut și de și mai : ele ce se vestesc în ambițiile viito- i , se leagă, la rîndu-le, să-i dăruias- eestel vetre nu numai dragostea, ci pta lor. Un Vasile Țicalo, plecat să - :e la Agronomia din Iași și întors în ită duminică printre' ai lui, s-a legat lupă studii, să revină definitiv între n farmacist, Nicolae Zahacinschi din rești, cunoscut colecționar de artă ; Iară, s-a oferit să sprijine întocmirea muzeu al satului, căruia să-i done-In comorile adunate de el. Astfel de : se petrec, desigur, la toate întîlni- fiilor satelor, dar ele, prin repeți nu devin clișeu, nu-și istovesc nici . și nici emoția, ci, dimpotrivă, le a- isc. Ele ne spun că rădăcinile fie- a dintre noi sînt într-un sat, îhtr-o într-un ținut, într-o Bucovina sau.untenie, într-o Transilvanie sau o oge. Sînt într-o patrie ce nu poate e decît prin efortul unit, al tuturor ■ ei. :aceste zile, cînd aleșii obștilor ță-nclusiv . ai Mihăilenilor, vor dezbate acurești treburi ce țin de .marea gos- rie a țării și de destinul fiecărei lo- îți, oraș cu sute de mii de locuitori cătiin agățat de-o geană de cer ori ti fir de apă, -vom auzi astfel —. ros- din toate zările — o singură „voce; e vocea noastră.
ILI6 PURCARU ■

JOAN FLORICA - Oțelari

■producerile de artă din acest număr 
it realizate după lucrări din expoziția : 

„MAGISTRALELE SOCIALISMULUI'''
(Saia Dalles)

"sil

Macheta Viitorului centru al municipiului Ciuc, o biju te» ie arhitectonică
Fotografie de At. V. SZAKACS ■

Intru în Tărtășești. eu sentimentul că parcurg un mare bulevard flancat de pomi fructiferi, de covoarele verzi ate •răsadurilor, de garduri lucrate cu gust, trase la linte, dincolo de case, îngropate în verdeață și flori, casele gospodărești gîndite. și întreținute. Niște blocuri pe partea dreaptă scutură pentru cîteyal clipe uniformitatea deja intrată în obișnuință. Din loc în loc, firme : S.M.A. : („Rezultate bune, anul trecut au depășit plănui de venituri cu peste un milion de lei. Aici se află și un centru de reparații al mașinilor agricole pe județ") ; I.A.S. („Sînt trei ferme pe raza comunei") ; C.A.P. („Avem două, una în centrul de comună, alta la Bîldapa") ; Combinatul avicol („U- nitate etalon pe țară, singura furnizoare de material de prășilă. Anul trecut au. avut 35 de milioane lei beneficii").Comună mare, alcătuită din trei sate, cu drumuri însumînd 20 de1 kilometri, Cu casele proptite sub balcoanele Capitalei și. cu mulți, destul de mulți căutători de aur în uzinele Bucureștilor. Pleacă dimineața și șe intere .seara, satul îi petrece eu părerea de rău a despărțirii dar îi reprimește cu. bunăvoință, interpretînd acest du-te-vino. zi. după zi, anotimp după ano- ;țimp, un I tributl în contul. vecinătății marelui oraș. E bine ? E rău ? ,Nu este singurul loc de pe planetă unde întrebarea se pune cu insistență, fără ea răspunsul să se grăbească.Dat cu ei, în evidența comunei și fără ei la treaba eîmpului, Tărtășești trebuie să-și cultive la timp cu cele mai mari foloase miile de hectare aflate în zestrea sa agricolă, să crească fii — căite vor crește în cine știe ce județ al țării, să stă- pînească bine forța tractoarelor și mașinilor de care dispune azi. (Intră, toate acestea, și toate celelalte la un loc cîte privesc traiul și munca, celor dini comună, în răspunderea primarului. Tărtă- șeștii le-au încredințat unei femei : Zoica Necula.). Se apropie seara, o zi de toamnă nostalgică, de reverie, de plimbări întîrziate în bătaia soarelui fără putere dar prietenos peste poate, o zi de toamnă frumoasă se pregătește să treacă dincolo de frontiera orizontului.La sediul Consiliului popular, primărița Iși pregătește notițele pentru' o posibilă intervenție în cadrul Congresului consiliilor populare. O ■ urmărim fără să-i în- trerupem firul expunerii, într-un ritm de om așezat, cu o memorie de invidiat și cu un fel particular de a-și alcătui răspunsul prin socoteli făcdte cu voce tare, fără să apeleze la creion și hîrtie. Știe tot, ca pe apă, și nu ne este -greu să ghicim în : spățelel cifrelor, al răspunsurilor — din care am reprodus die ceva în paranteze de început ale articolului — pașii: săi alergînd, cît e ziua de măreț în lungul celor 20 de kilometri ăi comunei și mai departe, pe prelungirile lor în cîmp, la * însămlînțări, la stfîils griul, lai tăiatul co-•' eenilor, la axăturj.. Nu ne este greu s-o vedem cit ochii și mintea, răscolind orele și zilele pentru a face loc, în chenarul lor, „problemelor curente"' ații de multe și diferite într-un sat oricare ar fi el, încît te miri,cum de încap. Ce și-ar putea găsi locul în intervenția primăriței de Tărtășești la Congres ? Lucrurile cele mai simple cu putință : în ultimii- ani s-au construit 4 săli de clasă la Bildana, 3 săli de clasă și un. atelier școală Ia. Gulia, 4 săli și un laborator în satul Tărtășești. Un piinct sanitar Ia Gulia, 4 cabine în stațiile I.T.A., a fost modernizat dispensarul umm, s-â extins farmacia. Aproape trei sferturi din casele comunei sînt noi ori modernizate în ultima vreme.Un primar este în primul rind primar și cînd comuna de care îți legi numele, ambițiile, răspunderea, capacitatea de muncă se întîmplă să fie una din așezările notabile ale județului Ilfov, oe-și mai poate dori cel în cauză decît să se știe că treburile merg bine și vor putea, prin 

vrerea și acțiunea tuturor, să meargă și mai bine în viitor.Se întîmplă, iată, ca primarul să fie și el om ca noi toți ceilalți și dincolo, de. grijile mai’i și mici ale biografiei sale de primar — „Sectorul nostru zootehnic ocupă locul 6 pe județ", „Nu reușim șă instalăm lin telefon în satul Gulia, avem fonduri aprobate, avem tot ce ne . trebuie, banca nu. aprobă, aplicînd mecanic, o dișppziție din anii trecuți", „A trebuit să aplicăm, amenzi celor care nu lucrează întreg te-

COMUNE
în drum 

spre oraș

renul ce Ji s-a repartizat" — ne trag de mînecă atîtea la l noi acasă, pe drumul dintre casă și serviciu,, dintre serviciu și casă.„Irina merge Ia școală. Mă întreabă rle astă-vară cînd o să-i iau iniformă". „Cînd sînt chemată la județ, trec șă-I văd pe Georgică. Este elev la Informatică". „Cînd Sorinei avea patrii ani, l-a lovit o> mașină, sub ochii mei, și l-a trîntit la pă- mînt. în clipa aceea mi-a albit părul".Cum o duce Sorin, întreb eu, gîndin- du-mă subit la șocul pe care i l-ar fi putut produce. „N-;a pățit nimic". Răsuflu ușurat. „Sorin a luat premiul II. M-aașteptat în stația de autobuz și mi-aspus : dacă aș fi fost sănătos, puteam lua și premiul I. Mi s-a făcut rău, dîndu-mi seama că îl apasă o afecțiune intervenită cu un an mai devreme. Ce ai ? m-a luat mama. . la. ..zor, ..văzindu^mă , ga,lbenă, ca ,, orâra. Mîine te duci cu băiatul la București 1a doctor. S-o găsi; cineva șă-1 vin- dece.țA intrat pe mina medicului Valeriu. - Dumitrescu. După o săptămînă de trata- : meni am mers pel Ia băiat. Cu mine de - față, doctorul l-a ; supus la cîteva teste. .1 Era cbinplet vindecat ! Cită putere și cită viață mi-a. dat mie. omul ăsta I"Răcați. Comuna vecină Tărtășeșților. 1 Pîriă la Tîrgoviște, reședința Județului . Dîmbovița, căruia’ aparține, sînt 40 de kilometri. înapoi de București despart 38 de kilometri.— Ce vă frămîntă, acum, „tovarășe primar ?“ .Vasile Necula,. utecist cu state vechi la Comitetul județean Dîmbovița, azi aici unde sîntem și noi, în vremea serii, ți- nîndu-i calea.— Pregătirea campaniei agricole de toamnă. Porumbul ! Dacă va fi cald, va fi bine.Comuna, printre cele mai mari din județ, este în drum spre oraș. La Răcari, producția agricolă ajunge la 42 milioane lei. Cea industrială măsoară 120 de milioane. Viitorul oraș agroindustrial își cunoaște bine punctele de sprijin. Pe de o parte, cooperativele agricole de pro- ducțte, complexul de berbecuți, Ș.M..A., . ocolul silvic. Pe de altă parte, secțiile de producție ale industriei republicane și cooperației meșteșugărești.

Pe pereții biroului primarului diplome de tot felul, acordate comunei de-a lungul anilor.Privirile primariilui bat departe și pe. front larg. La potențialul economie al așezării în perspectiva creșterii sale accentuate. La nevoia de' îngrășăminte („Săp- tămîna viitoare iei mașina mea și fugi la Turnu Măgurele"), la treburile de sezon („Avem arat tot ce trebuia arat"), la blocurile de locuințe Q,N-avem constructori, nici in comună, nici în zonă. Am propus să se facă un șantier la Titu pen- tim oolțul ăsta al județului, să facem față ea lumea planului de investiții"),' de ce hu ?, la echipa de fotbal a comunei intrată de curind • âa categoria C. UNici nil știți ce dureri de cap ne-am făcut eu asta I")în curte, O Dacie 1300, cam plină de noroi. „A trebuit să alerg duminică la părinți s-o aduc pe Mihaela. S-a îmbolnăvit, mititica, șl am adus-o să fie sub ochii noștri, aici. N-am avut când să Curăț mașina după drum".Fac cunoștință eu profesorul pensionar Gheorghe Lovită, care mă plimbă prin istoria Răearilor, de la atestarea lui documentară, prin 1763, pînâ ăzi, vorbindu-mi cu poftă de detalii, mai ales cînd vine vorba de domeniul/pe care l-la slujit o viață. Aflu' de existența" liceului agroindustrial, de cele patru școli generale, de căminele culturale din comună.Nicu Manolaehe, un bărbat de vîrsta primarului, mă duce să văd parcul de la Ghergani, amintind de Ion Ghica și de chipul său. polivalent în România veacului trecut și în fenomenul cultural românesc. Stă în capul satului ca un ochi întors spre trecut gata să-ți spună cîte știe despre cei ce i-au călcat sub streașină de clorofilă.S-a înnoptat de-® binelea, și primarul trage, ea orice om, spre casa lui. Este în stînga șoselei, în sensul venirii noastre spre București. Curte nu prea mare dar împărțită cu rigla și compasul să încapă și niște rînduri de viță-de-vie și legume și flori și altele.O zi de muncă s-a încheiat, una nouă își pregătește aluatul la adăpostul nopții. Cei doi primari, din două județe, s-au regăsit ' în perimetrul grijilor de familie, căutînd să asigure loc și rezolvare operativă în timpul rămas problemelor casei, cîte se. pot aduna în trecerea unei zile care te absoarbe. •Două: comune diferite — Tărtășești șî Răcari. și doi primari — Zoica și Vasile

MIHAI MARCU - Mama
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FLACĂRA LA DISPOZIȚIA DUMNEAVOASTRĂ

Spre deosebire de alte metropole, zonele verzi ale Capitalei noastre sînt punctate cu arbori ele virate seculare, unii clin ei ramași din foștii Codri ai Vlă- siei, fapt pentru care, au fost puși sub scutul legii. Alti arbori au fost declarați „ocrotiți" datorită faptului că Sînt exemplare unice în România. In București există 77 de asemenea arbori. Unii cetățeni, deranjați de coronamentul bogat, sub pretextul că ar face prea multă umbră, cer tăierea lor. Un tei scăpat de secure este cel din str. Butoianu nr. 4. La ce

rerea cetățenilor, I.C.R.A.L.-uI £ aprobat tăierea și numai intervenția Comisiei pentru protecția mediului înconjurător a Municipiului București, a făcut ca acest arbore să râmînă în viață. Avem obligația să ocrotim arborii seculari ai orașului. (Ins. 
Sergiu Grămadă, din Consiliul ocrotirii naturii, str. Olimoului nr. 57 A).Doresc să pun cîteva întrebări: este normal ca, avînd nevoie de 
o membrană sau de supape pentru pompa de benzină, să fii nevoit să cumperi un ansamblu care costă 85 lei sau chiar o nouă pompă de benzină care costă 300 lei 1 Dacă flotorul (butoiașul de plastic) de benzină s-a perforat. să fii obligat să înlocuiești un întreg ansamblu care costă 150 Iei ? Cînd lamelele de cauciuc ale ștergătoarelor de parbriz s-au degradat, să le poți achiziționa numai cu suportul de metal, care costă 85 lei bucata ? Cum se împacă vorba cu fapta în cazul acestor unități care, mai mult ca sigur, au înscris în planul lor și economisirea metalului și a energiei ? (Aurei 
Canja, str. Marin Pazon ns. 4, bL G. 28, București)

Consiliul popular al muni
cipiului București : Referitor la scrisoarea adresată redacției de către Maria Bogdan, din București, prin care sesizează perfectarea ilegală a unor schimburi de locuință între familiile Giu- gariu Bartolomeu, Dobreanu Elena și Stamatopol Petre, vă facem cunoscut : din verificările efectuate s-a constatat că sesizarea petiționarei este întemeiată și în consecință s-a dispus ICRAL Pajura introducerea unei acțiuni în justiție pentru anularea acestor schimburi.
■în ziua de 30 ianuarie a.e. ana comandat două perechi de pantofi la Centrul de comandă din Calea Victoriei nr. 13. în luna, aprilie am ridicat o pereche. Cea de a doua, pentru care am plă- tit și un avans de 200 lei cu bo- nul nr. 225 400, n-am primit-o ' nici azi, după aproape 0 luni. De fiecare dată am fost amînat pe. cite o săptămmă, bătînd drumul I fără rezultat. Poate voi afla care este adevărul cu această comandă neonorată de Cooperativa menționată. (Gheorghe Trușeă, Aleea Barajul Bistriței nr. 18, bl. Y 4, et. 3, ap. 15, sect. 3, București)

Sectorul 1 Miliție — Biroul 
economie : Privind verificarea scrisorii unui grup de cetățeni, , din care rezulta că, la centrul de I difuzare a presei situat pe Calea Griviței nr. 353, sect. 1, gestionara Dumitrescu Gheorghița vinde ziare cu suprapreț, în special la publicații ea: Flacăra, Programul de Radio-T.V., Săptămîna și Sportul. (Redăm din scrisoare, n.r.). Ne-am prezentat în calitate de cumpărător, cerînd printre altele revistă Flacăra, apărută și primită ta aceeași zi, 07.08.1980, la care , gestionata ne-a răspuns că nu mai are nici un exemplar. După răspunsul acesteia ne-am declinat calitatea f .și scopul venirii noastre și am 1 

procedat Ia efectuarea unui control, cpnstatînd următoarele : în interiorul chioșcului pe tejgheaua din fund se aflau la vedere un număr de 10 exemplare reviste Flacăra, 72 buc. programul Radio-T.V., 40 exemplare revista' Lumea, 70 reviste Femeia, 32 buc. ziare Sportul și 30 buc. reviste Caleidoscop. Gestionara ne-a declarat că reține revistele Flacăra pentru clienții mai vechi. S-a luat măsura sancționării contravenționale a gestionarei și s-a înaintat informare conducerii Direcției de Poștă și Telecomunicații a municipiului București.
■Din luna iunie/ 1977, folosesc ta bucătăria mea sobă de gătit electrică, la curent de 220 wați, în Buletinul Oficial nr. 30, partea I din 08.04.1980, la act. 13 alineatul 2 se arăta : „Pentru plitele electrice se stabilește tariful de 0,55 lei/kWh. pentru un consum de 120 kWh/lunar". Am înaintat o cerere ta acest sens la întreprinderea de rețele electrica sectorul Gheorghieni, dar, deși' termenul prevăzut de Legea nr. 1/1980 a trecut, nu am primit nici un răspuns,. Se vede că I.R.E Gheorghieni nu vrea să respecte prevederile celor două acte normative. în ceea ce mă privește, nu am beneficiat pînă ta prezent de nici o reducere la plata curentului electric pentru plita- sobă electrică — pe care o folosesc la gătit. (Nicolae Balaj, Cartierul Florilor, Bl. 16, ap. 30, Gheorghieni, județul Harghita)

Redăm fragmente din scrisoa
rea elasei a X-a B (clasă <le ma- 
tem&tică-fizîcă), din păcate spa
țiul nu ne permite să e repro
ducem în întregime, dar le mul
țumim elevilor acestei clase, a 
liceului „Nicolae Bălcescu" din 
Craiova, eonsiderînd atitudinea 
lor conformă spiritului tînăr, 
de luptă împotriva a tot ee con
travine bunului-simț, adevăru
lui, cinstei.„Liceul nostru se află în apropierea librăriei „Ramuri", care funcționează de-o anumită perioadă de timp cu „autoservire", fiind aceasta o noțiune ciudată și neclară, deoarece practic nu ești lăsat să cauți, ci apostrofat și întrebat : „Ce cauți acolo ?“, de parcă ai vrea să cumperi covrigi, bomboane, și nu cărți 1 Intrăm nu numai pentru a ne procura culegeri de probleme (fiind elevii unui liceu de ma- tematică-fizică), dar și pentru a cumpăra cărți de beletristică, pentru a gusta, după ore de studiu intens, din stropul de vis, soare și melancolie al marii literaturi. Și totuși... Tovarășul responsabil este destul de sevei’ (și noi îl admirăm pentru ăsta), dar vînzătoarele fac front comun, ascunzînd cărțile cele mai solicitate nu ta magazie, cl ta interiorul librăriei, după „cărțile cu preț redus", sub tejghele, ta vestiarul dumnealor sau la „hidrant". Apoi le oferă la „cunoștințe" (cu bani ta plus, desigur), ta fața noastră, cu un zîmbet ironic... Astfel, un curs de „Analiză matematică" a ajuns de la 51 lei la 309 lei ! Dar ghinionul dînseior este eă noi nu închidem ochii, ci vedem „ascunzișurile" ! Cu cîteva zile în urmă două colege ale noastre au fost OBLIGATE (deși avem acest drept) să nu mai intre în librărie, deoarece, citez t „au făcut de rîs liceul căutînd prin rafturi", fiind amenințate cu scăderea notei la purtare??? Vă informăm că cele două colege găsiseră „Teatru" de Marin Sorescu, dar le-au fost smulse cărțile din mină și duse în depozit. Deși sîntem un liceu de matematică- fizică n-am rupt contactul cu lumea mirifică a cărților și tocmai pentru că sîntem tineri credem ta dreptate și în triumful ei oriunde. De aceea vă întrebăm : ce să facem, să așteptăm 20—30 de ani, pînă cînd vom reuși să. ajungem și noi „cunoscuții" vîn- zătoarelor t Sînt unele opere pe care le poți citi mai bine la tinerețe. Sînt cărți îh care ne regăsim și pe care le VREM ACUM !“ (Semnează 38 de elevi 
ai clasei a X-a B, liceul „Nico
lae Bălcescu" din Craiova)
■

Procuratura Generală, Direcția 
judiciară pentru cauzele civile : Referitor la scrisoarea tov. Ion Podocea din București, Șos. Ștefan cel Mare nr. 47 A, vă facem cunoscut că cele,sesizate au fost examinate și conștatîndu-se că stat întemeiate, s-a declarat recurs extraordinar, care a fost trimis Tribunalului Suprem, pentru judecare.

Sîntem un grup de locatari din str. Eliberării nr. 1, blocurile F 3, G, H. Necazul nostru este acela că la etajele superioare nu avem nici apă caldă, nici rece. La demersurile Asociației de locatari nr. 215 s-au primit din partea I.G.L. răspunsuri ca acestea : „Problema nu se pune doar pentru noi, ci pentru întreg orașul Constanța", „dacă pompele ar fi folosite la capacitate ma- ximă s-ar depăși consumul de energie electrică, motiv pentru ears sînt folosite numai la o parte din capacitate", „luați găleți și faceți provizii de apă" ! Și, totuși, nouă, locatarilor, ni se solicită plata apei care nu există, plată pe care, dacă nu o efectuăm între 5 și 15 ale lunii, ne expunem la penalizări. (Avram 
Ocina, ta numele mai multor mame care au copii, și copiii, se știe, trebuie spălați !)
■

Comisia județeană a coopera
tivei de credit Sibiu: Referitor la scrisoarea trimisă revistei „Flacăra" de către tov. Carol Szekely, vă comunicăm faptul că suma de 600 lei a fost achitată de Cooperativa de consum Rășinari cu mandatul poștal nr. 135 041/151, din 25 VIII 1980.

Sîntem un grup de turiști din toate colțurile țării, sosiți in stațiunea „Saturn" prin sindicat, ta seria 3—20 august 1981. Masa și cazarea ne-au fost asigurate la complexul hotelier „Cupidon". Trebuie să vă anunțăm că doar 'ta prunele 2 (două) zile s-a afișat meniul și am fost satisfăcuți de calitatea și cantitatea mîncă- rit în rest : nervi, discuții, mîn- eare rămasă de la altă seric, în loc de prăjitură cîte o înghețată sau din cînd în cînd 2 piersici. Discutând cu șeful de sală, tov. Moisc, și cu șeful restaurantului, tov. Constantinespu, ni s-a explicat că a fost o greșeală, că totul se va aranja. A doua zi, aceeași mîncare, aceiași nervi ! Dorim ca cei ta drept să-și spună cuvîntul, să curme abuzurile și înavuțirea pe spinarea altora! 
(Vasiliu Nicolae, camera 135, Ne- 
methy Stefan, camera 15, Rusu 
Ioan, camera 3, Miron Viorel, 
camera 137, Pătărlăgeami Ionel, 
camera 18, Farca Virgil, came
ra 7)

Comuna în care trăim, deși numără o populație de - 5 000 locuitori, nu poate beneficia de serviciile unui medic generalist. Are, e adevărat, Un medic pediatru, dar oricît am vrea să oprim timpul în loc, nu putem rămîne pentru totdeauna copii ! Din toamna anului 1978, cînd a plecat tov. dr. Nicolaescu Eugen, apelăm la serviciile medicilor din localitățile vecine. în consecință, vă rog în numele celor 5 000 să publicați scrisoarea pentru a li se aduce aminte celor ta drept că a suferi este omenește, dar a vindeca, un jurămînt străvechi. (Cojocarii Trudica, com. Conțești, jud. Teleorman)
■

întreprinderea de construcții, 
reparații și administrație locati- 
vă „Giulești" : Urmărind cu stimă și interes constant articolele și criticile fundamentate publicate ta revista „Flacăra", rîndu- rile care promovează un dialog deschis, în ambele sensuri, pentru îndreptarea unor lipsuri care pot genera relații birocratice, mai ales din partea unor instituții publice chemate să deservească un număr mare de oameni ai muncii, am reținut și lipsurile de fond în rezolvarea operativă a subînchirierilor ce revin ICRAL-uIui Giulești din articolul apărut în revista „Fla- căr«?‘ din 14.08. a.c„ sub titlul „Veniți peste o lună". Pentru creșterea operativității aprobării cererilor de subînchirierr, vă informăm că aceste cereri, de
puse la ICRAL Giulești, vor fi transmise ta viitor în maximum 3 zile la Sectorul de reglementare a spațiului locativ, care împreună cu contractele de închiriere primite de la circumscripția financiară a sect. 9 le va prezenta spre aprobare Comitetului Executiv al Consiliului popular sector 6 de două ori pe lună, la datele de 1 și 15 ale fiecărei luni. Depunerea de cereri, sesizări îs. registratura generală a ICRAL. Giulești se poate face zilnic între orele 8—16. Primirea locatarilor și a cetățenilor care au relații cu ICRAL Giulești se face zilnic de la orele 12,00—16,00/ iar lunea și tinerea de la orele 16,00—19,00. Tovarășii deputați și președinți de asociații de locatari sînt primiți zilnic în tot timpul programului de lu

cru. Vă asigurăm că, urmare semnalului critic adresat ICRAL- ului Giulești în revista „Flacăra", subtachirierile vor fi rezolvate în viitor mai operativ și vom urmări cu și mai multă exigență perfecționarea atitudinii oamenilor muncii de la ICRAL Giulești, în relațiile cu locatarii noștri. Vă mulțumim pentru sprijin.
■

Direcția județeană de poștă, și 
telecomunicații Mehedinți : Urmare articolului critic apărut în revista „Flacăra" din 14.08.1980 vă facem cunoscut că începînd eu data de 1 iunie 1980 se aplică experimental pe o perioadă de 3 îuni un nou program de lucru al unităților P.T.T.R. îh relațiile eu publicul, de asemenea, se Vor înregistra toate aspectele și problemele legate de acesta. La definitivarea programului se vor avea ta vedere solicitările publicului și interesele naționale (energie electrică, reducerea cheltuielilor materiale și folosirea eficientă a forței de muncă).

Consiliul popular al județului 
Brașov : Urmare, scrisorii adresată de tov. Liviu lancu în numele viitorilor locatari al blocului nr. 225 cv. Z. Gării, prin care sesizează nerespectarea termenului de punere în funcțiune a blocului de mai. sus, fiind nemulțumiți și de ritmul în care se lucrează, vă comunicăm : aspectele arătate sînt reale, cetățenii fiind beneficiarii unui bloc de locuințe cu o structură mai greu de executat în condițiile lipsei forței de muncă necesare și ale unor materiale deficitare de construcții S-au luat măsuri pentru punere ta funcțiune în trim. IV a.e.

De mulți ani, atît pentru menținerea sănătății, cît și pentru economisirea benzinei, pledăm pentru folosirea bicicletei. A crescut numărul celor care o folosesc și au fost deschise ta București și cîteva magazine de specialitate, dar la care numai ce cauți nu găsești. Pentru a înlocui camera de la bicicleta To- han (pe care o am de circa un an) trebuie să-mi cumpăr o nouă bicicletă, deoarece la nici un magazin nu se găsesc camere. Dar lipsa pieselor de schimb este mai mare : corp ventil, banalul ventil de cauciuc, pana de la pedală, anvelope pentru bicicleta Pegas pliantă etc., etc... Se pare că .în final aceste magazine nu-și mai găsesc rostui din moment ce nu asigură piesele de schimb pentru biciclete, mai ales cînd acestea sînt din producția indigenă. (Radu Dan, Calea Plevnei nr. 15L București)
Locuiesc împreună cu părinții mei într-un apartament comandat de 2 camere. Am vîrsta de 31 de ani, sînt logodit și Vreau să-mi întemeiez propria-mi familie, dar I.C.V.L.-ul se pare că are ceva împotriva acestei frumoase și omenești dorințe. Am o vechime de 2 ani de la semnarea contractului de construire pentru un apartament de 2 camere într-un bloc deja construit, ori unul în construcție, tot în cartierul Drumul Taberei, ta a- propierea locului de muncă, Institutul de cercetări metalurgice. După multe insistențe tov. inginer șef al I.C.V.L. m-a îndreptat spre serviciul „re- amplasare", al cărui șef, tov. Marin, mi-a promis că va., rezolva doleanța mea ta maximum 7 zile. De atunci au trecut 2 (două) luni, iar tov. Marin este tot timpul pe teren.Printre altele, ta timpul uneia din multele audiențe mi s-a comunicat, de către tov. inginer șef, că blocul nu se mai construiește, și dacă nu-mi convine să-mi retrag bănit Nu-mi convine, dar nu-mi retrag banii!! 

(Pavel Patriciu, tehnician, str. Drumul Taberei nr. 54, Bl. P3, sc. 3. ap. 49)
Pagina realizată de

PIA OLARU •

• „FLACÂRÂ" nu io în consîdeiare scrisorile ano* 
nime și nu primește acte on^mole. Scneli ne cît mai 
concis. Șr nu uitați să »â iscăliți. Precizați eventual 

i telefonul unde *ă putem găsi.

Poșta redacției

Alecu Velea — București ; Ministerul Educației și Invăță- mîhtului ne anunță că redistribuirea candidațilot între specializările de la aceeași . instituție de învățămtat și analiza contestațiilor s-au făcut pe baza cererilor depuse în termenul anunțat de. fiecare facultate. Pentru toate celelalte locuri rămase libere, conform comunicatului. din presă, se organizează un nou concurs, de admitere, fără a se acorda suplimentări de loeuri sau transferări • 
Tudor Mărgineanu — Oradea : De întregul proces de. pregătire și perfecționare a cadrelor pentru activitatea de educație fizică și sport răspund atît Ministerul Educației și învățământului cît și Consiliul Național pentru Educație Fizică și Sport • 
Eufimia Dogaru ș.a. — București : în conformitate cu normele de organizare și desfășurare a concursului de admitere, precizate în ediția 1980 a broșurii „Admiterea în învățămîn- tul superior", contestațiile cu privire la probele scrise se depun numai Ia comisiile de admitere ale instituțiilor de învă- țămînt superior sau facultăților, în termen de 48 ore de la afișarea rezultatelor.

HORIA PĂTRÂȘCU ■

Vaslle Gribincea — București: Constribuția pentru pensia suplimentară se poate restitui numai acelora cară pînă la pensionare nu au contribuit cel pu- .țiri 5 ani pentru a beneficia de pensie suplimentară. Dv. nu vi se poate restitui această contribuție pentru că primiți pensie suplimentară • Ion Nisto- 
rescu —• Brăila: Pensionarii încadrați în gradele I, II sau III de invaliditate sînt re- vizuiți medical Ia interval de 6—12 hmi, la termenele stabilite de comisiile de expertiză medicală și recuperare a capacității de muncă. Neprezentarea la revizuirea medicală atrage suspendarea plății pensiei începînd cu luna următoare • Elena 
Ungureanu — București : Dacă încetați activitatea pentru a vă crește copilul în vîrsta de pînă la 7 ani, puteți beneficia de vechime neîntreruptă în aceeași unitate ■ dacă vă reîncadrați la aceeași instituție sau într-o alta, ta cazul în care unitatea de la care ați încetat activitatea confirmă în scris că nu îi mai sîn- teți necesară, în termen de cei mult. 90 de zile de la data îm- plinirji vîrsteî de 7 ani a copilului • Alexandrina Neamțu și Petruța Gelețu — București : Vă așteptăm Ia redacție.

MARGA NEDELEA ■

Țapu Stanca — București : Vă adresați consiliului popular. A doua cale, mai anevoioasă: divorțul • Petrică Vujdea — București : Ați pierdut dreptul la recurs • Ioana Pândele — București : Proba cu martori nu infirmă înscrisul oficial • Ilie 
Gonstantineseu — București : împrejurările sînt cunoscute. Dosarul se află la Judecătoria sectorului 3 • Uviu Vasal — Focșani : Nu se confirmă. Mama dispune de condiții normale pentru creșterea copiilor • 
Magdalena Zamfir — Roman : Suspendarea executării nu constituie probă în recurs • Săvîr- 
șin Petre — Alba-Iulia : Instanța a constatat nulitatea de drept, a antecontractului de vînzare- cumpărare sub semnătură, privată • Ferenți Ioana — Reșița : Termenul de recurs este de 15 zile de la comunicare • Grin
dină Boris — Tulcea : Decretul 144/58 — autorizația de înstrăinare trebuia obținută de dv. 
• Baeoș Elena — București : Sa execută pedeapsa cea mai mare.

NICOLAE CR1STACHE »
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Fotografie de CRISTINA SURCEL ■

Opinii

Sublinieri SMSH

Strănepoții 
lui Mos Ion Roată■■-/ ■ '9 . .Faptul ar putea trece nebăgat în seamă, ca atare neconsemnat, dacă la noi, la români, n-ar prima, firesc, patriotismul, sensibilitatea, dragostea față de istoria noastră și eroii ei. La Cîmpuri, sub umbra prelungă a masivului Zboina Neagră — deci în Țara Vrari'cei — o nouă, generație, a doua de strănepoți ai lui moș Ion Roată, îmbracă arborele acestui nume de fală pentru țărănimea română.Deputatul pontaș putnean, înțelepciunea eare ă biciuit obrazul‘și îndărătnicia boie-, rilor în Divanul ad-hoc, care a lucrat pentru împroprietărirea țăranilor, ca delegat al lor, după reforma agrară a lui Al. I. Cuza — moș Ion Roată — s-a stins din viață aproape octogenar, în 1332. De la cei doi feciori și două fete, moș Ion Roată a avut zece nepoți. Le-au urmat strănepoții, în linie directă sau prin alianță — în număr de 32 — care se numesc Roată Ion, Costică, Alexandru sau Cudalb, Potop, Ciobănache, Mironică, Gagea, Paraschivoiu. Numele străbunului, amintirile legate de el sînt păstrate cu sfințenie. Dumitru Roată, nepot, deși la o vîrstă foarte înaintată, își mai deapănă, din cîrid în cînd, amintiri despre bunicul său. Mironică Dumitrache, strănepot, are un tablou al lui Ion Roată, al fiului acestuia, Năstase, și al tatălui său. Constantin Năstase Roată. în chiar centrul comunei Cîmpuri, localitate supusă procesului dezvoltării economico-sociale — se află casa memorială Ion Roată — adevărat document cu valoare istorică și etnografică.Dacă timpul n-ar avea această calitate a sa, ireversibilă, și astăzi ar fi să apară printre noi moș Ion Roată, atunci cea mai bună primire pe care i-am face-o, metaforic vorbind, desigur, ar fi sări înfățișăm acest mare Sfat al deputaților țării, . acest Congres al Consiliilor populare — în care poporul vorbește pentru el, în numele destinului său și în care, muncitor, țăran sau intelectual, se află pe băncile Parlamentului. Va fi gîndit, oare, deputatul clă- caș din Ținutul Putnei, va fi văzut el, .nare, un asemenea viitor pentru, .urmașii Ba*, fie ei Roată, fie cu alte milioane de nume românești 1

AL. CRIHANA ■

i/f e dulce 
____

Sub felinarul 
din OborCu creasta roșie, un cocoș alb, suit pe o grămadă de porumb, cîn- ta cu multă inimă pentru carașii cu voal. Eram în Obor. Porumbeii din ' străchini urcau în crengi de mătase (era duminică și lumea avea nervii poleiti cu aur), jar cei vii coborau în oale ca să pigulească in și mei. Fiind: duminică și gîndin- du-mă că în aceste zile mohorul devine murg, am urcat în casa unui prieten și m-am uitat, zburlit, în secolul 19 — boltă cu viță de struguri, case adunate pentru oas- peți, biserică în ruină, toamnă cu arbori bolnavi, năjitul vîntului, peș- telca plină cu prune, boier tînăr și deocheat, zburătorul lui Eliade, un hoț mulgînd vaca mănăstirii în șiștărul temniței, turc zvîrllnd ru-. biele în cofiță. De la un timp de toamnă îmi arde mina în cositor de spoi tingiri. Eu nu sînt cu nimeni,

eu sînt, pentru totdeauna, cu m- frîngerea spfirgîndu-și tălpile în cotoarele miriștii. Rațiunea triumfului cuvîntului e să fie rană vie. Durerea căutării, abjecția umbletului pînă la istovire și uneori, să ducă spre artă. Nu sînt sigur. Flp- rența-și spînzură tîlharii la fereastra Șignoriei. Duhul lor (și mai puțin al golfanierului) sprijină faima cetății. Vreau să spun că nu șțiu . pe ce stîlpi se sprijină posteritatea — in cazul că cei vii ar avea nevoie de ea mai mult deeît ar avea, să zicem, nevoie de bani.Harul meu e să mă îndoiesc de mine însumi — ceilalți fie și facă tot ce vor. Numai îndoiala și tăgada sînt virile, afirmația e răsțeală. Mădularele tocate cu melița se duc în moarte, prototipul vieții e insulta azvîrliță duhorii și măduvei amestecate cu noroiul.Sînt oameni care se înviorează simțind zăbala, eu tac parte din cei ce se înviorează sorbind cuvinte (vin, danțuri,. frumoasele nopții).Două felinare strîmbe din Obor, limpezite cu tăcere aiurită, mi-au spus: ticăloșii sînt repezi ; singura lor căință e c-au venit pe lume cu nouă luni jumătate mai tirziu, timp în care-ar fi putut să facă atîta rău oamenilor.Moarca neuitării.
FANUȘ NEAGU K

Ochiul literaturiiApelul vibrant, pe care, acum un veac și mai bine, îl adresa Mihail Kogălnicea- nu întîiului domn al Principatelor Române Unite, cuvintele prin care acest mare gînditor politic a cărui minte luminează un sfîrșit de secol hotărîtor pentru România, îi cerea domnului să fie al celor împilați, pentru care n-au fost domnii de dinainte, să fie al celor mulți, ignorați de domniile anterioare, să facă să domnească legea, legalitatea, adică să curme samavolnicia, să șteargă de pe obrazul acestor locuri pata de rușine a bunului plac al celui mai tare, a peșcheșului și a devenirii în funcții cu „iaurt și gogo- șele“, cu felurite gogoșele, unele nu nea-. parat finind de domeniul artei culinare, să dreneze acel teritoriu al continuei alunecări cu injecțiile betonului unor. principii ferme, nu au cîtuși de puțin valoarea limitată a unui discurs ocazional. O lecție de istorie bărbătească și europeană ea mentalitate se rostea și dacă o invoc, este fiindcă o socot un bun al spiritului nostru, un bun dobîndit colectiv, lucrare a celor mai vizionare și sincere minți ale vremii și, în același timp, văd aici, pentru scriitor, o datorie de a nu uita asemenea clipe ale istoriei nu doar fiindcă trebuie să le repetăm copiilor noștri, ci pentru că trebuie să ni le repetăm nouă înșine, cetățeni ai României moderne, destinatari ai unui asemenea crez politic ; la urnla urmei, apărători ai lui, indiferent dacă de atunci s-au scurs decenii și decenii, . condițiile dezvoltării țării s-au schimbat, istoria de azi are alte ritmuri și' alte perspective. Ca legea să triumfe este o idee oricînd actuală, cealaltă fațetă a ei, implicație directă, putînd fi numit faptul că poporul trebuie să aibă toate condițiile ca să se simtă acasă în țara lui, să se simtă el însuși, cu deplinătatea puterilor lui creatoare.Or, o tristă experiență istorică, la care se referea Kogălniceanu, demonstra că nu e greu ca un popor să fie . lipsit de aceste drepturi, să ajungă la sentimentul alienării, înstrăinării de sine și de rosturile lui dacă legea și legalitatea sînt ignorate. Altfel spus, ochiul literaturii rămîne deschis spre a combate trufia fără margini, mitocănia, incultul bun plac, principiile despre om și menirea lui reduse la cît încăpea într-o țeastă de plutonier majur eare pot strica mult, cu consecințe adesea greu remediabile, clădirea sufletului său pe care o ridică im popor. Aceste meditații îmi par firești pentru literatură, pentru scriitor, iscate de întrebarea ce poate ș» ee nu poate face scriitorul pentru țara lui, ca cetățean ajuns în punctul de conexiune al unor înalte responsabilități î Da, literatura poate să fie, în adîncul și eficientul sens al celor mulți, a poporului, și faptele o dovedesc, poate, „să muncească", eu sprijinul țării, la acea osatură de principii,, de idei și credințe, care să se opună disperării și neantului birocratic, poate să facă un nou ideal* din recîștiga- rea credinței în . om și încrederii în om și puterea lui de a opri clipa în loc cu folos pentru semenii săi. de a descuraja minciuna egalitarismului simplificator, că toți siritem minați de valurile unei treceri necruțătoare din care fiecare să apuce cît poate și ce poate. Mai mult deeît bilanțurile materiale, cantitative și . calitative. ale unui moment din istoria unei colectivități, fie ea și de proporțiile unei țări,, mai mult deeît ce am făcut, cît de bine am făcut, contează în ce spirit facem, cu ce inimă dobîndim ceea ce. numim victorie, cîță cantitate de satisfacție intim omenească, satisfacție din aceea care simți nevoia să ți-o mărturisești ție însuți, o evaluezi exact numai între pereții sufletului tău, este încorporată îh fapta noastră. Examenul pe care îl dă țara noastră , de azi este acela de a ști să-și mențină oameni adevărati sufletește, de a spori cantitatea de surîs și de a scădea continuu și necruțător cantitatea de încruntare și îngrijorare, de a pune efectiv aripi sufletelor, de a ține clare drumurile de urmat, de a defrișa codrii labirintici ai diverselor metehne și prejudecăți care l-ar mai considera pe om „șurub" într-un mecanism, și a-i aoăra personalitatea și valoarea în fața inerțiilor, opacităților, analfabetismelor felurite și mai cu seamă, față de analfabetismele care n-au reușit încă să învețe legile orindmrii socialiste. . Ceea ce se impune ca o realitate spirituală literaturii, scriitorului, ceea ce intră în unghiul observației sale este faotul, fără pic de dubiu, că drumul pe care e angajată țara este cel al lucidității poporului, al privirii realiste și firesc critice a lucrului ei și a lucrului oamenilor ei. I se impune o structură dreaptă a gîndirii si ea este de natură a determina pretutindeni acel sistem de structuri echilibrate, 'drepte, offie- noase, patetice sau sentimentale, lirice și matematice, în orice caz sigure și respectuoase, de eare tot timpul are nevoie istoria ca să evolueze la suprafață și în■ adîncime.
PLATON PARDAU E
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Tabăra de sculptură „Brâncușiana" — Hobița, 1980
în august, zece sculptori au trudit și zămislit în piatră zece opere de 

Început ale unui viitor muzeu de artă modernă. Reproducem, in pagina de 
față, in cuvinte și imagini, ginduri și fapte ale celor care în pisania dăltuită 
la vremea vernisajului zic :

în anul 1980. noi am ctitorit prima ediție a Simpozionului de sculptură 
— Hobița — și semnează : Alexandra Călinescu Arghira, Maria Deac, Nicolae Ghiață, lorgos Iliopotos, Dumitru Juravle, Mihai Marcu, Ionel Muntean, Sava Stoianov, Sandu Surcel, Florentin Tânăsescu.

Cei zece sculptori mulțumesc aici Comitetului județean Gorj al P.C.R. și 
Uniunii Artiștilor Plastici pentru generozitatea cu care au pus temeliile 
acestui nou muzeu de artă contemporană.

Sava Stoianov : „Apropierea taberei de sculptură de locul unde Brâncuși a văzut lumina zilei, de Casa imemorială ce-i poartă numele, creează niște legături impresionante. Mă gîndesc, ca artist sculptor, că avem în spate un lucra măreț — un Brâncuși, și asta te îndeamnă să nu glumești cu tine însuți. Pentru noi, Brâncuși nu este doar patriarhul sculpturii moderne — sau părintele sculpturii moderne, cum ni se spunea la institut. Pentru noi, cele două expresii sînt prea sărace pentru a-I defini pe Marele Brâncuși. Nu știu ce-aș mai putea spune despre El. Oricum, apropierea de Brâncuși nu înseamnă că nu ne-am gîndit și la altceva. Ne este ca un părinte și ne cutremură orice întîlnire cu arta lui, dar lucrărileni le-am creat într-o atmpsferă proprie. Eu, unul, n-am avut nici o expoziție personală. Brâncuși trudea zeci de ani la o lucrare, nu era lacom de glorie, și asta mă îndeamnă pe mine, ca absolvent de institut, să nu mă grăbesc, cu o «personală». Poate de aceea țin. foarte mult la singurele locuri unde «expun», la taberele de la Măgura și de la Hobița, și unde aș vrea să revin ; o lucrare ca aceea pe care am făcut-o aici, «Pămîntul», nu se poate crea în atelier".

Mihai Marca : „l-am zis lucrării mele «Icar», deoarece-1 consider pe Brâncuși un Icar al sculpturii moderne. Un Icar celest și pămîntean deopotrivă. A tins cu gîndul către înălțimi — și opera sa a atins cele mai înalte culmi artistice — rămînînd în același timp legat de pămîntul gorjenesc și românesc. «Icar»-ul meu e doar o aluzie la figura umană ce se transformă în zbor. Sculptura are forme ce sugerează aripi în zbor și forme care să țină mai mult de partea terestră, sprijinită pe orizontală. Am încercat să creez forme puternice, în stare să sublinieze ideea de pămîntean, de sprijin pe pămîntul acesta al nostru. De ce un «Icar» ? Și pentru a sublinia ideea de înălțare, de sacrificiu, de dăruire, aspirații ale tuturor oamenilor acestui pămînt".

îorgos Iliopolos : „Am venit cu intenția de a dăltui o «Pasăre a cerului», dar mi s-a părut că ar fi prea mult. Problema zborului, a desprinderii de pămînt, mă preocupă de mai multă vreme. Am venit, repet, cu o idee și nu cu o schiță. Am vă» zut locul, piatra care poate da de multa ori rezolvări spontane, și acestea fac, ade-*' sea, lucrarea mai vie. Desigur, sînt cazuri cînd piatra nu-1 ajută pe sculptor. Pe mine m-a ajutat și mi-am schimbat intenția de-acasă. reușind o «Pasăre a gindu- lui». Ea n-are nici o legătură cu capodoperele brâncușiene, pe care le iubesc, ea îmi aparține în întregime și am căutat s-o modelez cît mai frumos. în linii mari, cred că am reușit să realizez ceea ce am dorit, ca „pietrar". După luni de zile de atelier, o tabără este binevenită. O tabără la Hobița se impunea de multă vreme".
Alexandru Călineseu-Arghira, conducătorul primei ediții a taberei naționale de sculptură „Brâncușiana", Hobița — 1980 : „Sîntem onorați că am întemeiat un nou muzeu de artă moderate Onorați și stîn- jeniți să vorbim despre această nouă și generoasă operă contemporană românească. Stînjeniți mai ales pentru că noi, sculptorii, obișnuim să vorbim prin forța de expresie a volumelor, prin umbra și lumina lor. Ceea ce am lăsat aici, la Hobița, este semnul nostru de recunoștință pentru marele Brâncuși. Cele Zece lucrări vor constitui, peste ani, temelia unui muzeu. Lucrările sînt dăruite țării și atrag atenția că nu-i un slogan dacă spun : le dăruim epocii umaniste pe care o trăim. Lucrarea mea «Ana» este o reprezentare a nemuritoarei legende românești a Meșterului Manole. Mai departe, o las să vorbească singură. Mi-aș permite să propun ca pe viitor tabăra să fie profilată pe lucrări în lemn, deoarece aici este o zonă a lemnului, realizînd în acest fel și o apropiere mai mare de specificul artei brâncușiene".

Sandu Surcel : „Am izbutit — sper — un «rro- meteu», căruia soarele îi răsare în față și îi apune în spate, fapt ce ajută lucrarea și ceea ce ea s-a dorit : un omagiu adus îndrăznelii umane, un omagiu lui Brâncuși. Dealtfel, după părerea mea, Brâncuși este pentru epoca modernă un lear sau un Prometeu, ea simbol eu înțelegînd în cele două denumiri, de fapt, același lucru. Ca execuție, am dat lucrării și o trimitere în epocă, dar ea se rereră și la vremea modernă, la prometeismul epocii actuale".

Maria Deac : „în lucrarea mea intitulată «Ctitor» am vrut să asociez un dialog între un portret figurativ și un număr de elemente arhitecturale, care prin îmbinare să-i dea un iz arhaic. Totuși, am mai vrut să simbolizez construcțiile dintotdea- una și în mod deosebit să aduc un omagiu etapei constructive din țara noastră".

Nicolae Ghiață : „Lucrarea mea > cheamă «Izvor III». Am un prim «Izvor» la Măgura, un altul la Lăzarea. Primele două izvoare au fost pe orizontală, bulbucau — cum se zice — din pămînt. «Izvor III» este, dacă se poate spune așa, o suprastructură a izvorului inițial, în sensul unei primordialități. Piatra, ordonată de mine, vorbește prin propriile ei vorbe. N-am vrut s-o violentez prin intervențiile mele. Am păstrat cît se poate specificul pietrei de’Podeni (județul Cluj), un material plin de noblețe ce se împacă de minune cu superbul peisaj din zăvoiul Bistriței gorjene".

Dumitru Juravle ; „Eu cunoșteam peisajul îna- ■ inte de a veni la Hobița și mai cunoșteam bogatul tezaur care este arta populară a Gorjului. Aproape că nu există covoare, cusături, case fără reprezentări de pă- sărL Impresionat și de peisaj am încercat să tratez o «Lăcustră» monolitică, de factură arhaică, avînd în vedere piatra de Podeni, care mi-a plăcut foarte mult. în timp, ea va primi patina vremii ce-o va îmbogăți. Alături de colegi, am făcut un efort mare, muncă de pionierat. Ca peste tot, la Început a fost greu. Avem satisfacția că s-a realizat ediția de început a Simpozionului de Sculptură Hobița — 1980, avem sentimentul unei munci împlinite. Oamenii locului — am observat — simt că le vine acasă un lucru serios, niște valori pe care cu timpul® să și le apropie și o să le respecte".

Ionel Muntean : „La prima ediție a taberei naționale «Brâncușiana», ca și alți colegi ai mei, mi-am dorit să-l omagiez pe Brâncuși. Dacă am reușit sau nu, asta se poate vedea privind lucrarea mea «Semn». Un «Semn pentru ea și el» prin care vreau să simbolizez un element de cuplu rustic, apropiat de privirea și citirea ușoară a oricărui om, iubitor de artă sau nu".

Florentin Tânăsescu : „Deși «Vîrstar», așa cum se intitulează lucrarea mea, pare o invenție de limbă, un arhaism, acest nume, cu o sonoritate aparte e de cînd lumea. Cuvîntul se integrează în limba poporului, așa cum lucrarea, în intenția mea, vrea să se integreze în ansamblul specificului artistțc național. Am urmărit aspecte ale echilibrului în arta populară, legate de loc, de tradiție. E greu de explicat prin cuvinte, ceea ce se explică mai bine prin formă. Despre tabără, ce să vă spunț Trebuia de mult făcută ! E un muzeu, un lucra viu, o ctitorie a zilelor noastre, o ctitorie care va dăinui. Este un mare eveniment de cultură. Drumul deschis de Brâncuși nu mai e un drum închis, Hobița lui Brâncuși e cunoscută și bătută de toată lumea. Fericită soartă pentru ace...'* muzeu i".
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Poeme
Savanti cu nume lungi și complicate 
Că siotem unici clar au demonstrat. 
Că omul pus să sufle-n aparate 
E altfel deert piinea din aluat. 
Că zimbet, plins, ciupercile din suflet 
Un praf stelar, la naștere, în noi 
Se-așază, vieții, eîntec și răsunet, 
Mai buni să fim, prin lume, sau mai răi ; 

, Așa, geneza noastră se dilată 
I Spre alt tărîm, neutru, fără flori,

Același pentru toți și, dinii -odată. 
Ieșim s-așternem soarelui cărări

Puțin schimbată, soarta de-a fi steaua 
E, totuși, semn știut, mai alb ca neaua.

★
Să vrei, cînd lumea-n taine se rărește. 
Amurg de veac în oameni să te-aseunzi 
Reflux tirziu, și-n solzi să-ngini, de pește, 
Cîntări din bronz de aștri, nouă, blinzi 
Să vrei cuvîntul pui de salamandră 
Filtrind lumina, arșița din miez. 
Și iris pur, a inimii mai tandră 
Risipă-n sunet, doar cu un diez
Să vrei — orgoliu vechi și fără seamăn — 
Să-ncepi cetatea zilelor de fast 
De-atitea ori visată-n cârti, și geamăn 
Să fii cu timpul-matcă, nu contrast

Să vrei, elepsidră-nvinsă-n tine, semnul, 
Mărgean cu raze, ghidului, îndemnul...

★
De leu, ea semn ai zodiei, mă leagă 
Puterea coaptă-n singe, de felină 
Stăpînă sie însăși, viața-ntreagă 
Fiindu-i veghe vie, în surdină 
Cu pași umbriți de liniște ucide 
Atît cît foamea-i cere socoteală. 
In silă, parcă, buzele-i livide 
Ating destinul fraged eu sfială 
In fluturi trupul vrea să și-l ascundă 
Plutind, în cercuri largi deasupra sortii, 
Uitînd pornirea crimei, să pătrundă 
Albastre zări, o clipă, apoi morții

El însuși pradă crudă să se lase ; 
In leu, așteaptă aripi de mătase.

*
Solemnă, zveltă, ochiului solară 
Ținînd pe umeri bolta lumii grea 
Femeia-timp, zeița tutelară 
Uitată-n albul marmorei de stea 
t genul proxim al vechimii noastre 
AI celor ce urcînd prin trecători 
Spre domul vechi al viselor albastre 
Plutesc o clipă-n spectrul de culori 
Și-ncet, zidindu-și brațele-n risipă 
Așteaptă flori din vămile pustii 
Să ningă peste viața lor in pripă 
Cum fluturi prinși sub ace în cutii

Solemnă, zveltă, ochiului candidă. 
Din noi se-nalță alba cariatidă.

*
Din urși polari venim, în dimineața 
Acestei lumi cu ierburi frernătînd 
In noi topind zăpezile și gheața, 
Se-ngroapă-ncet statuile plîngind 
Im visul fraged, pod la zări de sunet. 
Cum struguri albi, în vin, cînd putrezesc 
Arome grele de lumini și tunet 
In noi, statui mai limpezi înverzesc 
Sporind alaiul eurgerii-n șiraguri, 
Urcînd, spre guri, izvorul neumblat. 
Sub pleoape-nchîse, galbenul din faguri 
Aminte-i, ancă. Limbului uitat

Așa, mereu, din urși polari venim. 
Statui de sunet, vieții, să-i zidim.

In cercuri largi, concentrice, se-adună 
Coralii-n calcar reee-mperechiați 
Asemeni lor, poeții se cunună 
Cu imnuri vechi de aspri cruciati 
Ce-au fost trecînd de mult, cîndva, 

prin lume 
Spre taina grea sub cerul de smarald 
Bărbați uitați la chip, uitați de nume 
Culcușul lor stingher e, totuși, cald 
Doar ei, poeții-n vis îi mai veghează 
Aceeași vină grea ascunsă-n singe 
Adie-u ei și-n imnuri .se așează 
Cînd lira-n suflet murmurul și-1 fringe
Adie vocea-n soarele de amiază 
Și vremea veche din poeți vibrează.

★
In somn, garoafa sufletului arde 
Sub cerul ei de flăcări, strălucind, 
Etern, asemeni sfinxului, în hoarde, 
îmi trec, sub ochi, mulțimile colind, 
învie, rînd pe rînd, în hagiografe 
De mine scrîse-n umbra de măslin. 
Bărbați visați în ani de cronografe, 
Trecînd, semeți, prin lumea de rubin. 
Asemeni lor, să fim și noi, stăpînii 
De crin bogat în taine, albul pur
E ea și cum, pe marginea fîntînn, 
In ape, ochiu-ți plînge de azur

Contur v-adun, de raze, prin istorii. 
Arcași la timpul secetei de glorii.

—-- ------ ----------- _---- --- ----- ------------__ ,

Ceramica Bucovinei

Intre eăderi și renaștere®
Revenim la citatul reprodus de noi din volumul Zona etnografică Rădăuți, în finalul primei părți a acestui articol. „Dacă peste ciobul ulciorului s-a așternut colbul uitării — continuă Maria Cioară •— meșteșugul a rămas viu pînă în zilele noastre". Și noi întrebăm : cit de viu ? Și mai zice Maria Cioară : „Stat sate în care meșteșugul e o treabă a tuturor". Și noi, iar, dacă despre Bucovina e vorba, întrebăm : cîte sate ? Care -sate ? în 

Turism cu manualul de etnografie în 
mină, etnograful Ion Viăduțiu nu' mai crede de cuviință că ar trebui să mai amintească printre satele în care olăritul e viu nici DolheȘtii și. nici Păltinoasa. Și are dreptate. Dolheștil nu mai există ca sat cu tradiții ceramice, deși pâmînt pentru oale s-ar mai găsi intr-o coastă a dealului Buculenilor, iar în Păltinoasa de astăzi se mai agită un singur olar, din neamul Bodali, tras aici dinspre Marginea, în vremuri mai vechi, în urmă eu mai mult de o jumătate de secol și trecut de la ^ceramica neagră Ia ceramica roșie, smălțuită, păstrînd formele din satul natal, ca toți tovarășii săi de migrație, cei mai mulți duși de pe lumea aceasta. Și atunci întrebăm iar : cîte sate ? Care sate ?S-ar putea să pretindem prea mult unei scrieri de acest gen, dar noi credem că o carte de etnografie scrisă astăzi, care ne aruncă pe drumurile Rădăuților astăzi, trebuie să vehiculeze informații culese 
astăzi, nu ieri și cu atît mai puțin alaltăieri. De asemenea, într-o epocă programatic decisă să recupereze și sa înnobileze tradiții prețioase ale acestui popor,, noi mai credem că o seriere de etnografie actuală e datoare, înainte de toate, să militeze eu vehemqnță cel puțin întru ideea păstrării intacte a valorilor care ne-au mai rămas. Ar fi tardiv și lipsit de sens să populăm Dolheștii, acum, cu olari recrutați de aiurea. Păltinoasa nu mai poate renaște ca centru ceramic de- eît dintr-un impuls interior, pentru eă împrejurările în care au migrat Cîndva olarii din Marginea intr-acolo nu mai stat actuale și nu se vor mai repeta niciodată. Dar ne-a rămas Marginea. Și o tradiție, orice s-ar spune, e mai ușor de păstrat decît de reînviat. Cu toate eă uneori se poate petrece chiar și un asemenea miracol, aproape de necrezut. Și un asemenea miracol s-a petrecut chiar ia Rădăuți. Și este aproape necuviincios să-i expediem într-o scriere etnografică doar în cîteva rânduri.La începutul acestui an. s-au împlinit opt decenii de la nașterea marelui olar Constantin Colibaba. Și tot cam atunci s-au împlinit cinci ani de la moartea sa, survenită Ia 18 februarie 1975. Ctad se născuse, la 18 ianuarie 19M, în Rădăuți mai lucrau vreo 12 olari, printre care șî tatăl său, Ioan pe nume. La data aceea, tradiția ceramicii de Kuty, cîndva vie ta perimetrul Țării de Sus a Moldovei, zgra- fitată, menținută prin truda unor meșteri autohtoni subjugați unor vechi influențe bizantine, se pierduse nu numai în timp, ci și ta spațiu, ceea ee presupune o pierdere dublă.De cînd a fost -anexat universului -arghezian, toponimicul Kuty s-a îmbrăcat într-o aură pregnant fabuloasă. Cine știe cîte ceva, după ureche, despre ceramica de Kuty se gîndește imediat la Arghezi, dar același, cînd citește Tablete din țara 

de Kuty, nu se mai gîndește la ceramică la olărit, la olari. Lucrurile le lămurește temeinic Tancred Bănățeanu, ta Arta 
populară bucovineană, o carte tulbură

toare, atît prin precizia informației, cît și prin harul scriiturii ei impecabile. Rezu- mînd o pledoarie aproape patetică a autorului, vom spune că ceramica de Kuty își află originea în Țara de Sus a Moldovei și era încă vie aici cînd negustorul •armean Șiadbei, în baza privilegiului din 18 iulie 1715, acordat de August a) II-lea, se stabilea în târgul Kuty, pe 
Eveniment 
Vicșoreanu

sentimentală, ci una suprem eultur^ă, rafinată, meditativă. El, prin aceasta, nu falsifică, ci lucrează în duh, corectând efecte, cristalizînd străluciri, confirmîn- du-și sieși o matrice stilistică pe care o adincește mereu, relevîndu-i inedite dimensiuni. El e un „autentic" prin spirit, și nu prin literă. El este unul dintre ceiFoaierele Teatrului Foarte Mic s-au im- mm originali căutători ta cîmpul ceratei- podobit, în acest septembrie, cu o „expo- eu populare, iar prin rezultate un singu- ziție-eveniment" (cum o numesc afișele) Drept pentru care el, ea, atâția artiștide ceramică populară, datorată meșterului excepție, rămîne un caz, și nu o școală.Victor Vicșoreanu din Horezul Vîlcei. în evoluția artei ceramicii la români, Două sute de piese, fiecare din ele un Victor Vicșoreanu pune astfel o cenzură unicat de artă, ne introduc în universul proprie, printr-un gest care, de cîțiva ani, de forme, desene, culori și semnificații al provoacă fascinația emulilor din Horezu, unui mare olar-artist al acestei țări, dă- determinînd im adevărat frison mimetic, rutadu-ne nouă, celor care pășim între observat (și pe bună dreptate, respins) de pereții ticsiți cu farfurii sau „taiere", un o serie de specialiști ai genului. Fiindcă veritabil festin de încîntări ale ochiului și experiența, patentul artistic al meșterului dăruindu-i meșterului, acestui inegalabil nu se pot, iată, fructifica. Prin ușa des- meșter, unul din ultimii meșteri mari ai chisă a cuptorului de copt lutul al lui artei lutului la români, o reală, deși tir- V. Vicșoreanu, urmărind labirintul fasci- zie reparație a unei nedreptăți. Se împli- nani al desenelor și culorilor lui, novicele nesc ta această toamnă exact trei ani de (sau imitatorul) nu nimerește într-o per- eînd ne-am Intîtait, la București, ultima spectivă revelatorie, singura care ppate oară cu V. Vicșoreanu. O amplă expoziție fonda o școală, ci strict ta laboratorul ar- a artistului, cuprtazînd o mie de piese, tistului, între hieroglifele gîndirii sale patronată de Muzeul Satului și destinată plastice. Acestea nu-1 pot servi decît pe inițial a îmbogăți patrimoniul acestuia, a V. Vicșoreanu, ele au se pot împrumuta, fost, atunci, risipită, înstrăinată, prinir-un ele stat inutile ea niște măsuri vestimen- gest pe cît de pripit, pe atît de neînțeles tare prea strimte sau prea largi pentru o în condițiile în care, precum se ■știe, cîm- serie. Rezultă de aici, poate, un anume pul acestui străvechi meșteșug se restate- hermetism, -o senzație de univers încifrat, ge pe zi ee trece, zestrea lui devine tot constrtas în sfera unui sistem, tiranic urmai puțină și tot mai scumpă, nemaiîngă- mărit și deci expres subiectiv, dar nu ală- duind nicicum luxul pierderilor. Dar să lari, ci, cum spuneam, in însuși miezul de trecem peste această tragică întâmplare, foc al tradiției, redevelopat de artist ta- despre care la respectiva vreme am scris tr-o inedită alcătuire. Fapt pe care unii pe larg, și, salutând inițiativa Teatrului dintre cercetătorii domeniului nu-1 prea Foarte Mic, a lui Dinu Săraru, directorul pricep, sau nu prea vor să-1 priceapă său, să ne bucurăm .că ne reîntâlnim cu (fapt simptomatic, dar și trist în același Vicșoreanu. timp : Ia vernisajul acestei splendide ex-Orioe reîntâlnire ca acest mare artist Poziții, singurul reprezentant de marcă al provoacă surpriza, provoacă, mai exact Polar ce se ocupă de artele etnografice, de spus, și încântarea, dar și deruta. Fiindcă cea a lutului, în speță, a fost profesorul V. V. e un inovator. Fiindcă ceea ce face Qheorghe Focșa !), ceea ce însă e mai el nu face nimeni, nici te Horezu și nici spre dauna lor decît spre cea a ar- aiurea. Dar cu o precizare ee se impune tistului.de la bun început : el nu inovează peste Contestat de unii, deși distins eu laurii canonul tradițional, cum i-au reproșat-o unor recunoașteri înalte (Premiul U.A.P., unii, el na ®e depărtează „încetul eu în- Premiul I pe țară, unicul Premiu I pe țară eetul" de tradiție, ci; ca orice mare artist, pentru ceramică, la prima ediție a Fes- are ambiția șă pătrundă în infrarealitatea tivalului național „Cîntarea Romântei"), acesteia, la esențe. El ornează străchini și Victor Vicșoreanu, acest artist modest, ’ „taiere" cu „Pomul Vieții", un motiv vechi care trăiește trudit și stingher în Horezul de veacuri, dar tratat într-o manieră ca- lui, care n-a fost trimis prin țări străine, re-i a lui, rafinată, modernă, originală. La care din chiar Muzeul Satului românesc a fel procedează eu „Melcul", cu „Soarele", fost expulzat (tocmai el, care reprezintă,; cu „Cocoșul" și cu „Păunul", cu „Steaua" după cum observa poetul Nicolae Dragoș și eu „Vârtejul", cu „Păianjenul'" sau .cu în cuvîntul rostit la vernisajul expoziției, „Peștii", prin ceea ce am putea numi un cea mai contemporană și cea mai înaltă; „dublu proces" de transfigurare artistică : expresie a artei satului, în acest ceas de primul, de eliberare a motivului încrustat răscruce al destinului ei î), continuă să ne pe lut înapoi, spre natura din care fișneș- ofere bucurii pentru ochi, pentru inimă, . te, cel de-al doilea, de sintetizare a mata- de o unică forță, de o inegalabilă anver- rii în canoanele de geometrie -ale motivu- gură. Pentru care îi mulțumim. îi mulțu- tai fplclorfc, corectate intr-un mod mim și lui, le mulțumim și organizatorî- profund personal. El, altfel spus, nu îngî- lor expoziției.nă folclorul, ci se confruntă cu el, avîndfață de canonul clasic nu doar o atitudine ME PURCARU B

malul CeremușuM. Șiadbei venea te Ucraina subcarpatică din Moldova și el a pus bazele centrului ceramic ale cărui produse- au fost ridicate la o strălucire recunoscută de un Alexandru Bahminski. din Kossow. între Rădăuți și Kuty stat numai 70 km, pe un drum înșirat spre nord-vest, și ceramica zisă de Kuty nu este nici huțulă, aici ucraineană, nici ga- 

lițiană, ei provine de aici, din Moldova, originîndu-se Sntr-o ceramică veche caucaziană, și nu Întâmplător i-au facilitat expansiunea armenii. Nu întîmplător și la Kuty și la Kossow se lucra în parale] și ceramică neagră, descinsă din ceramica suceveana a secolelor XIV și XVI.■în ultimii ani de viață, mai precis între 1971 și 1975, Constantin Colibaba s-a dedicat renașterii ceramicii zise de Kuty. îmbrăca în angobă formale tradiționale modelate din lut proaspăt, te ornamenta prin zgrafitarea decorului, le ardea o dată, apoi întindea culorile eu pensula în cîm- purile delimitate prin zgrafitare, le smăl- țuia, le ardea încă o dată, și iată eă * regăsit, printr-un efort personal de recuperare, elementele fundamentale ale unei arte ajunsă ia apogeu m secolele XVIII și XIX. Artă continuată acum de nepoții lui, Florin șî Marcel Colibaba, fiii fiilor lui Nicolae și loan. Și împreună cu ei încercăm să deslușim un răspuns plauzibil ta o întrebare firească : ce resort interior l-a determinat pe olarul de- geniu •Constantin Colibaba să se lanseze te aoeastă aventură tulburătoare ? Cînd anume a răsărit în conștiința lui gîndul lim- pede eă această menire și nu alta îi apasă pe umeri ?Poate în anii dintaintea întâiului mare război, cînd olarii din Kuty și Kossow mai veneau pe aceste meleaguri, cu roțile grele in care, să lucreze prin satele bu- covinene o ceramică ale cărei culori dominante erau verdele, galbenul, brunul, topite în fabule rupte din viață. Poate în anii cînd, împreună cu sora sa Ana Kmeci, Constantin Colibaba migrase periodic spre Roman, spre Gura Humorului, spre Cernăuți, luerînd pe acolo ceramică înflorată cu cornul, întâlnind totodată întruchipări ale lutului care i-ar fi dat de gîndit. Poate ta anii dinspre sfirșitul ultimului mare război, cînd a fost evacuat m Oltenia și n-a mai lucrat, pentru că un olar care nu mai lucrează, desigur, este un olar care cade pe gtaduri... Din punctai acesta de vedere, soția sa Elsa, care i-a supraviețuit, nu ne poate ajuta cu nimic. Constantin Colibaba însuși era un om tăcut, închis te sine și rareori își confesa gîndurile. însă nepoții săi, Florin și Marcel Colibaba, care la 24 de ani sînt chemați să împlinească și misiunea de instructori la școala populară de artă suceveana, dacă miracolul amintit s-a petrecut chiar în preajma lor și continuă prin măiestria lor, au tot dreptul să creadă că Sntoarcepea bătrânului spre 0 tradiție uitată nu poate fi străină de îndemnurile colecționarilor din familia. ră- dăuțeană loneț. Nu exista zi de vineri, zi de tîrg pe aceste meleaguri, în care profesorul loneț să nu-i cumpere lui Constantin Colibaba cel puțin patru-cinci oale șj ce-și vor fi șoptit ei unul altuia, atunci, în acele colocvii săptămânale, nu se știe. Cert este că această colecție loneț donată ulterior muzeului etnografic rădău- .țean, prin vechile ei piese de Kuty, își putea asuma rolul de călăuză.Și miracolul s-a produs, și în flacăra Iui și Florin și Marcel Colibaba au zidit un elan nou, tînăr. Acolo, la Rădăuți, îa atelierul minuscul și gîrbov de pe strada Lungă nr. 8, ruptă din drumul Frătăuților, drum străvechi și împărătesc altădată, fa lungul căruia și astăzi oamenii își dau binețe chiar fără să se cunoască, ca în vechile -sate pierdute prin munți, pe tipsii de lut și pe coastele zgrafitate ale cănilor, o umanitate radios stilizată conversează cu păsările, domnițele bizantine mijesc ochii prea plini de tandrețe și prinții pădurilor locului își plimbă melancolia în călești de povește. Și din ceea ce a săvîrșit Constantin Colibaba, din ceea ce savîrșesc astăzi nepoții Florin și Mareei, se împlinește un mesaj nou, adunat de prin pulberile fa care îl risipise timpul șî îmbrăcat într-o nouă lumină.
MIHAI PELIN ■
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Dialog posibil despre:

„Tinerețe fără bătrinețe și viață fără de moarte“ m
încă ceva : iepurele nu era de-al casei, din cel puțin două motive : zîna subțirică i-ar fi spus feciorului de împărat să nu se ia după vreun iepure și să ajungă in Valea Plîngerii ; sau, doi : i-ar fi spus iepurelui să-și bage mințile in cap și să nu-i amăgească omul cu care se însoțise, căci nu era plăcut ca el să plece de unde venise (pentru un iepure !) și ele să ră- 

mînă din nou singurele și să li se urască din nou tot șezînd singurele (căci, să ne reamintim : cînd Făt-Frumos, după ce ele, de bucurie (să reținem !) gătiseră la ve
nirea lui o cină plăcută numai în vase de 
aur și-l făcuseră cunoscut (și și pe cal, se-nțclege) tuturor lighioanelor, de putea îmbla în tihnă prin pădure, îl rugaseră (să reținem !) să locuiască aici cu dînsele, că ziceau că li se urîse șezînd tot singurele) ; sau, trei : dacă iepurele era de aici, din împărăția nemuririi, el n-ar fi putut 
fi nimerit la vînătoare, sau de-ar îi fost nimerit, h-ar fi murit, n-ar fi putut fi prins (rămînînd viu — el fiind mai iute de picior ca un om, nu?). Deci iepurele venise în împărăție nu de mult timp, poa
te chiar atunci. Fiarele nu-i dăduseră de urmă și nici zînele nu știuseră că va veni — fiindcă el venise pe pămîntul fericit, de pe pămîntul oamenilor și al iepurilor, prin Valea Plîngerii. Valea Plîngerii nu prea era păzită (nici lighioanelor nu le-ar fi convenit să nu mai fie nemuritoare), primul argument, și al doilea : ca orice animal încolțit, el a vrut să plece de-aici, pe unde venise ; și trei : venind el prin Valea Plîngerii de curînd. prin Valea care pe toți îi făcea să-și aducă aminte de unde sînt, nu uitase așa de repede... Deci: iepurele nu era nemuritor. Fiindcă a putut fi nimerit și prins de feciorul împăratului. Deci : iepurele îl va face pe Făt-Frumos să-și piardă nemurirea. Și să-și redescopere esența umană, sentimentele, dorul de ai săi etc. Dar mai rămîne o întrebarea fără un răspuns, deocamdată. Se spunea că Făt-Frumos se desfăta. în palaturile cele aurite, trăia în pace și în liniște cu soția și cumnatele sale, se bucura de frumusețea florilor și de dul
ceața și curățenia aerului, ca un fericit. 
Să reținem : ca un fericit ! Deci am putea spune că dobîndise tinerețea fără bătrî- nețe și viața fără de moarte, ceea ce era ca un fel de fericire, dar nu era întru totul Fericirea. Și într-adevăr, numai cu dulceața aerului, ca o plantă, sau ca o lighioană, Făt-Frumos, care se înarmase cu paloșul, sulița, arcul, tolba cu săgeți ale tătîne-său și plecase pe un cal năzdrăvan într-o mare aventură a cunoașterii... Așa că el cucerise nemurirea, dar am putea totuși spune că în sinea sa nu era fericit. Și ca să-i mai treacă timpul, ieșea adesea 

la vînătoare. Se spune : ieșea adesea la vînătoare. Dar aici este o enigmă : ce vîna în acest pămînt al nemuririi ? Lighioanele erau și ele nemuritoare. Și ele erau în dotare, apărau palatul și spațiul nemuririi de alte ființe care ar fi mai putut ajunge aici. (Prea mulți, tot nu era bine? — de puseseră zînele o armată de fiare să le păzească). Putea vina ceva ce putea muri. Ce ? Desigur, putea trage cu săgeata după păsări. Ele singure puteau trece peste neodihna fiarelor, în zbor, mai ușor chiar decît calul lui Făt-Frumos. Păsările, în inconștiența lor zburătoare, nici n-ai' fi știut vreodată că au survolat pămîntul nemuririi, de nu s-ar fi trezit în burta celor patru ființe nemuritoare de-aici, căpă- tînd astfel și ele o anumită nemurire, de- . venind carne din carnea acestora nemuritoare. Dacă am adopta un ton mai acade- micesc, ne-ar trebui și un răspuns pe măsură, serios și grav, care ar putea suna astfel : el vîna... Noi ne menținem părerea : iepurele era un intrus. Și fiindpă pină atunci (doar Făt-Frumos ieșea adesea la vînătoâre) nici un iepure nu mai fusese vînat de către eroul nostru. Și mai zicem că iepurele nostru era șchiop (venise prin Valea Plîngerii aici, unu, doi, nu putuse fi nimerit cu prima săgeată de către Făt-Frumos, nici cu a doua, doar cu a treia !). Dacă n-ar fi fost șchiop șl ar fi avut o fugă normală, pe patru picioare, ar fi fost lovit din prima lovitură. Șchio- pătînd, trecuse pe sub săgeată, unu, și doi, săgeata o luase înaintea fugii sale 1 Altfel nu se explică de ce-a fost nevoie de trei săgeți (decît pentru reglarea tirului). Fiindcă, să ne reamintim, pe Gheonoaia cea rea (pe moșia căreia nimeni nu călca fără să fie omorît) o lovise cu prima săgeată (și-i luase un picior), iar pe Zgrip- soroaica de Scorpie ce se apropiase de el cu o falcă în cer și cu una în pămînt și văr- sind flăcări, cu o lovitură de săgeată îi zburase un cap... Să-i fi pierit eroului îh- demînarea de cînd se însoțise cu zîna cea subțirică ? Sau de atîta moleșeală nemuritoare își pierduse deprinderile ce-1 făcuseră erou șl nu mai era în stare să ochească un biet iepure ? Eroare ! Poate că în el încolțise — fără să-și dea seama — dorul de locurile de unde venise. Poate că 
nepriceperea lui de-acum intr-ale armelor de vînătoare (devenind un ins banal, nu ?) era un semn că el aștepta ceva, poate un iepure chiar, ceva care să-1 rupă din acest timp al nemuririi, al uitării, aștepta ceva care să aibă o asemănare cu ceva din lumea pe care o părăsise* (și iepurele nu numai că se asemăna cu un iepure, era chiar un iepure). Sau poate iepurele erau un mesager al acelei lumi ? Posibil. El fusese din nou sacrificat ! Adu

cerea aminte, dorul, sentimentele uitate — se ivesc din nou atunci cînd iepurele îl duce după el spre Valea Plîngerii. Iepurele este totuși un mare artist : fiindcă, da, cu istețimea lui (poate-i rupseseră piciorul ca să nu fugă prea repede și să-1 scape Făt-Frumos din vedere) reușește să nu fie nimerit, cu prima săgeată (să-1 poată înfunda bine în Valea Plîngerii pe eroul nostru) ; și mai ales 1 fiindcă numai un artist poate să-1 facă să uite că nu trebuie să pășească în valea interzisă. Sau poate că el acolo și trăia mâi mult, în Valea Plîngerii, acolo era casa lui, lumea lui. Un artist, iepurele acesta, cu lumea Iui — iată curii au fost răscolite în nemuritorul erou sentimentele omenești !— Tonul ușor Ironic în care discutați despre acest basm pe unii i-ar putea intriga...— Pe idioți, vrei să spui. Cînd iubim pe cineva, nu ne este frică să și glumim pe seama lui. Dacă toate sînt solemne și sacre, ne legăm singuri cătușe la mîini și ne punem lacăte la gură. Iepurele, cum îl văd eu, fiind o ipoteză, dacă vrei, și nu neapărat un adevăr indiscutabil (am oroare de dogme) — o ipoteză rămîne și condiția artistului, pe care i-o leg lui ure- chilă de gît. Sigur, un cap pătrat ar putea zice, bănuiești dumneata, că artiștii sînt așa și pe dincolo și că el au condiția așa și pe dincolo, ,și că Valea Plîngerii nu este indicat să fie legată de etc., etc. De ne-am lua după acest ton de babe bocitoare, ar însemna că eu chiar îmi permit glume nesărate la adresa eroului nostru îndrăgit, Făt-Frumos. Ar trebui, crezi, să dau o declarație că „Tinerețe fără bătrî- nețe" mi se pare un basm genial, poate mai presus decît toate celelalte ale noastre? Nu e cazul. S-ar îmbîrțoșa și mai tare, poate, și-ar zice : dar Miorița și Meșterul Manole ? ! etc. Să revenim, calmi, la oile noastre. Mulți eroi care pornesc într-0 mare călătorie o fac cu un scop practic : în „Mama ciumii de la marginea lumii" (un împărat avea în curtea palatului un pom căruia nu i se vedea vîrful : le-a spus feciorilor săi, trei: cine-i va aduce poame din acest pom, va fi împărat în locul lui), Pe trișor ăl mai mic dintre'frați, ajunge după îndelungate peripeții pînă chiar și la Mama Ciumii de la marginea lumii ca să poată pînă la urmă să aducă acasă o traistă de poame din pomul fără sfîrșit (am putea zice; noi) : „și cînd s-a înapoiat în casili lu ta-so, împăratul, nu mai era nimic, era pustiu acolo. Cîte veacuri, cîți ani n-o fi trecut pînă a făcut el treaba aia !“
(Va urma) 

‘D. R. POPESCU ■

Nu numai 
despre lei 
este vorba•••

C. Leu, în Flacăra nr. 36/1980, în replică la intervenția noastră, apărută cu două numere înainte, mizează pe faptul că nici o redacție din lume nu ne va oferi spațiu publicistic pentru a pune pe două coloane un roman cu același roman. Numai că miza aceasta nu e prin ea o dovadă a așa- zisului său efort către br'evilocvență. O. concepție personală asupra romanului se poate experimenta și altfel decît pe punga cumpărătorului. Cine compară cărțile indicate de noi nu ajunge decît la concluzia că efortul invocat se referă doar la cîteva pagini. Și trecem peste faptul că nu ar fi decurs nimic rușinos, pentru C. Leu din actul de a specifica limpede, fără echivoc, pe coperta interioară a volumului Această 
viață sentimentdft, că e vorba de ediția a Il-a, brevilocvcntă, a volumului Viața 
particulară a lui Constant Hagiu. în ce privește modul cum a fost remunerat pentru aceeași carte apărută sub titluri diferite în edituri diferite, C. Leu substituie probelor afirmațiile. Mai mult decît aspectul pecuniar al afacerii, important pen tru noi; în continuare, rămîne aspectul moral al tragerii pe sfoară a celor care încă mai trec pragurile librăriilor cu bună- credință. tar Atanasie Toma era bine să-și angajeze un avocat înainte de a republica în numele legii sub titlul Alertă 
la Interpol. Ce scrie Atanasie Toma, cu mîna lui, în capitolul introductiv al „noului" său volum ? „lată-mă așadar, din nou în pragul unei noi (s.n.) -misiuni» la Interpol..." Și așa mai departe, schimbînd doar subtitluri și nume de personaje din însăilările lui mai vechi. Nu ne însușim nici opinia conform căreia intervenția noastră din Flacăra nr.. 34/1980 ar fi un atac la persoană. Cînd e vorba de practici detestabile, nu ne putem referi decît la inșii care le practică, nu la flori sau la fluturi. Este ultimul nostru cuvînt în această afacere întru totul asemănătoare afacerilor în care cuvîntul din urmă, mereu, îl au doar cinismul și leii.

MIHAI PELIN ■P.S. Baladele pătnînțului natal de C. Leu (Ed. Ion Creangă, 1979) reproduce textul integral din Balade de C. Leu (Ed. Tineretului, 1965). Din nou nu se specifică ceea ce se cuvenea specificat : ediția a II-a.„
Cărțile redactorilor noștri

Un roman-poemO carte parfumată, ca să zicem așa, de o poezie discretă este „Drumul spre Steaua Polară", roman semnat de Pia Olaru și apărut dd curînd la Editura „Emines- 
cu“. Fără a lăcui textul cu straturi succesive de metafore, autoareaîntreține, din înnjănuncherea cîtorva destine, impresia că efluviile lirice nu sînt doar na mod de a acoperi insuficiența epică a romanului, ci sînt conținute în chiar sîmburele de adevăr de viață pe care el îl cuprinde. Povestea pe care o destăinuie cartea este relativ simplă, sumară, narațiunea e numai un pretext, o minimă punere în scenă pentru analiza unor delicate stări sufletești. Nimic extraordinar nu se petrece în „Drumul spre Steaua Polară" în afară de dorința vizibil ambițioasă, de a stîrni interesul cititorului asupra a ceea ce am numi drama, alimentată de singurătate și neînțelegere, pe care un cerc de oameni cît se poate de obișnuiți o trăiește. Pia Olaru scrie o carte în primul rînd despre singurătate. Toate personajele reprezintă oameni solitari. Și stewardesa Corina Sandu, așa cum trăiește ea dincolo de su- rîsul tonic §1 optimist, de afiș de reclamă al unei companii de transporturi aeriene, șl părinții acesteia, ce se despart în virtutea acțiunii devoratoare prin care timpul ruinează o fostă concordie corijugală, și generalul Fronea, și soția acestuia, și slujnica lor, după cum și tînărul Dan Velea, damnat întrucîtva în chip operetistic, personaj neașezat pe de-a-ntregul într-o structură proprie și de aceea oarecum confuz, întruchipat din reminiscențe livrești și romanțioase. Dar, deopotrivă, aceste personaje luptă fiecare pe cont propriu să iasă din turnul singurătății care-i acaparează zilnic. Abia în această privință autoarea le acordă posibilitatea unei individualizări mai subliniate iar registrul 
in care ele se exprimă pornește de la 

treapta de jos, să-i zicem infernală, gro- tescă, a erotismului senil și agresiv pe care-1 manifestă generalul și generăleasa Fronea, pînă la clipa îngerească în care Corina Sandu și Dan Velea se îritîlnesc și își declară dragostea. în cele din urmă, eroina moare într-un accident de avion. Ar rămîne să înțelegem că moartea ei e o jertfă după împlinirea căreia cîteva destine se reașază într-o matcă mai firească. Pe tabla de șah a lumii apropiate Corinei Sandu, accidentul este mișcarea care desferecă jocul, îl purifică, îl face iarăși inteligibil. Viața poate fi o dramă, dar dincolo de sfîrșitul dramei începe iarăși viața, triumfătoare, pe același urcuș, poate îndreptîndu-se spre același dezno- dămînt, mereu și ciclic reluat. Cartea trimite către acest înțeles în primul rînd prin faptul că, așa cum spuneam, ea nu se mulțumește să descrie minuțios,, „obiectiv", un mănunchi de biografii ci țintește către starea de „risipită grație" a unui veritabil poem despre iubire și singurătate, ceea ce și explică de ce nu lasă în urmă, pe măsură ce înaintează, prea mult de povestit ci se „topește" odată cu lectura, ca un fulg răcoros și curat de zăpadă, fie el chiar și venit dinspre Steaua Polară.
DUMITRU ELIADE ■

AURELIAN BOLEA - „Compoziție"

Opinii la opinii

Din nou — muzica tinărăîn numărul 27 (.1308) al revistei noastre am publicat sub titlul Muzica tinără, un articol în care răspundeam unei scrisori. Rubrica sub care apărea era intitulată ca și acum dealtfel, Opinii la opinii. Și opiniile n-au întîrziat să apară, concretizate in cîteva scrisori, mai toate șusținînd poziția noastră. Una singură semnată Ion Sîrbu (Brașov) nu împărtășește aceleași idei, autorul ei referindu-se și la interviul, acordat de Victor Socaciu în nr. 28 (1309) 
al revistei Flacăra.Dacă în scrisoarea căreia î-am răspuns în nr. 27 (1308), ne vedeam fâță-n față cu un fidel al muzicii populare, de această dată avem de-a face cu o persoană cu o educație muzicală (și se pare nu numai muzicală) ce înclină spre clasicism. Deschideți televizorul pe programul 2, radioul pe oricare din programe (cu precădere programul 3) și veți avea muzica preferată (ce-i drept, nu chiar la alegere). Nu același lucru se poate spune în privința 
muzicii tinere. Este adevărat că în ultimul timp s-au adus îmbunătățiri în programarea acestui gen și e tot atît de adevărat, după cum remarcați și dumneavoastră, tov. Ion Sîrbu, că nu există o selecție prea severă (din prea mult entuziasm sau din lipsă de interes), ba chiar uneori, privind la TV, avem senzația că oricare din noi poate apărea pe micul ecran cu succes, chiar dacă n-am pus mina vreodată pe vreun instrument. Dar de aici și pînă la a afirma, referitor la cei ce au făcut începutul în acest domeniu : „spre norocul muzicii și spre ghinionul lor, aceste „ta
lente" au dispărut repede", e o distanță atît de mare, îneît calificativul exagerat este net depășit. Fiindcă (lăsînd la o parte îndoiala că numai norocul șau ghinionul. pot hotărî) — n-au dispărut, dimpotrivă, valorile certe s-au impus.O dilemă mai veche îl frămîntă șl pe Ion Sîrbu : poate compune muzică cineva care nu are studii superioare în acest domeniu ? Este convins că nu. îmi permit să pun următoarea întrebare : ce ă făcut omul mai întîi, a cîntat sau a scris muzica ? Oare scrierea să fi apărut înaintea vorbirii ?Bineînțeles că în funcție de cultură, de educație, poți face lucruri mal bune și 

mai bine (valabil in orișice domeniu), dar în artă primordial este talentul, acea sensibilitate în plus a celoi' ce tocmai prin 
asta se diferențiază de semenii lor. Tot așa nu putem face nici un secret din faptul că numai talentul nu e suficient.Este foarte necăjit Ion Sîrbu din Brașov deoarece a citit pe genericul unei emisiuni TV : „Consultanți muzicali — M. Vintilă, 
V. Socaciu". în afară de faptul că este vorba de două din numele recunoscute de marele public (desigur, nimeni nu poate avea sau pretinde unanimitate de 'adeziuni) , îl informăm că poți avea pregătirea. necesară într-un domeniu și fără să fii fericitul posesor al unei patalamale. Sînt cunoscute cazuri de muzicieni, . care , au reușit la concursul de admitere al Conservatorului, după ce deveniseră deja cele-, brități mondiale.Mulțumim și pentru urările de succes în muncă și îi dorim și noi același lucru.

DORU STĂNCULESCU ■

TIBERIU BENTE — „Fetiță cu pălăriuța 
bunicii"
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SPORTUL CA MIȘCARE DE IDEI

Cronica șoselei

O secundă 
de neatenție!

Constantin Gabor din comuna Măgi- rești, județul Bacău, își încuraja căluțul înhămat la căruța plină ochi cu lemne de foc. Prevăzător, căruțașul își echipase vehiculul cum scrie la carte : felinar aprins așezat la loc vizibil și doi „ochi de pisică" care se vedeau de la cîteva sute de metri.„Hai murgule, nu mai avem decît puțin și ajungem acasă". Și murgul simțind a- propierea curții cunoscute, mărea pasul spre a-și primi cît mai curînd tainul de S' >văz.Dar căruțașul n-a mai apucat să parcurgă cele cîteva sute de metri care îl despărțeau de casă. A observat, ce-i drept, o mașină cu farurile aprinse, venind din spate, a avut apoi la un moment dat impresia că autoturismul va ocoli căruța, dar n-a mai avut măcar timp nici să numere pînă la trei, că s-a și trezit cu mașina înfiptă în lemnele căruței și cu o lovitură puternică la picior.Autorul accidentului a intrat în posesia permisului de conducere la 15 ianuarie 1980. în ziua cu pricina G.B. a lucrat împreună cu fratele său I.B. și I.M., un cunoscut, ambii mecanici auto la întreprinderea orășenească de transporturi auto Moinești, la repararea autovehiculului. Impropriu spus lucrat, deoarece în timo ce mecanicii meștereau la motorul mașinii, G.B., mare amator de automobile, dar mai puțin cunoscător al tehnicii auto, le sorbea din ochi fiecare mișcare. „Vrei neapărat să ne furi meseria. Gheorghiță", i-a zis la un moment dat în glumă I.B., fratelui său.„Aș, de unde, vreau doar să-mi cunosc cît mai bine mașina", a fost răspunsul.în jurul orei 20,00, la hotarul amurgului cu noaptea, cei trei s-au urcat în mașină. G.B. făgăduise fratelui și cunoscutului , său să-i ducă acasă. Unul dintre pasageri s-a așezat în dreapta pilotului, iar al doilea a ocupat locul din dreapta, pe fotoliul din spate.Conversația despre mașini, despre motoare, despre conducerea autovehiculelor îl ceputâ în timp ce lucrau la mașină a continuat șî mai aprins în timpul deplasării autoturismului.Ușurați parcă de terminarea cu bine a reparației, cei trei puteau acum să discute în voie.Pilotarea mașinii în timpul nopții nu e un lucru deloc simplu, chiar dacă șoseaua e uscată, nu plouă și nu e ceață. Atenția șoferului trebuie să se concentreze, mal ales cînd experiența sa se reduce la cîteva mii de kilometri rulați, ca în cazul lui G.B., numai și numai asupra conducerii mașinii și drumului. Apariția unor obstacole pe șosea în timpul nopții e mult mal dificil de sesizat, știut fiind că pilotul dispune în condiții nocturne de o cantitate de lumină de 3 000 de ori mai mică în comparație cu deplasarea pe timp de zi.Absorbit de discuție, pilotul observă tîrziu căruța și mai ales nu-și dă seama pe deplin de gabaritul în lățime al acesteia. El se înfige cu partea din dreapta a mașinii în încărcătura căruței. Un lemn străpunge parbrizul și lovește mortal pe cei doi pasageri din mașină. Șoferul scapă neatins. O parte din lemnele căzute din căruță lovesc pe căruțaș provocîndu-i fractura gambei piciorului sting.O vină revine și celor doi pasageri. Ști- lndu-1 novice, nu trebuiau șă-1 antreneze pe pilot în discuții, ci să-l facă mai degrabă atent asupra obstacolelor existente pe șosea. Au plătit cu viața imprudența lor. O deplasare scurtă (doar cîțiva kilometri despart Moinești de comuna Măgi- rești) cu viteză ponderată, cu o mașină în bună stare se termină totuși tragic.Din nou în cauză un începător carg își supraestimează capacitatea de conducere și calitățile de pilot, din nou un accident (al o sută cincizeci și nouă în acest an) provocat de o, secundă de neatenție.
Colonel VICTOR BEDA ■

Fotbalul, „ciuma" secolului XXPentru a înțelege mal bine, pentru a ne edifica asupra problemelor ce decurg dintr-o organizare la obiect a fotbalului (deși „nimic nu durează fără schimbare" în fotbal, ca și în viață !) — și nu de a-1 trata de-a valma cu alte discipline, sau a vorbi de el cu ochii și mintea copilăriei... desculțe — să vedem ce a ajuns astăzi pe mapamond JOCUL DE FOTBAL pentru întreaga gamă de „protagoniști" (jucători, conducători, public, cronicari...).Este deja universal acest sport, denumit de unii „sport de ciungi" ! Africa, cuprinsă de frenezia lui, face să crească stadioanele ca ciupercile — cele construite cu 7—8 ani înainte de la 35 000— 55 000 de locuri sînt astăzi cele mai modeste... R. F. Germania, deținătoare a două trofee mondiale (1954 și 1974 cînd dealtfel și-a compus imnul „Fotbalul este viața noastră"), te înspăi- mîntă cu cei 3 800 000 de jucători legitimați (din care numai 360 superprofesio- niști și 1 150 amatori), 115 000 echipe (din care 65 000 formate din tineri de pînă la 18 ani) și cu cei 7—8 milioane de spectatori prezenți anual. Dar și cu bugetele uriașe ale cluburilor pentru primele și salariile idolilor care fac să pălească de gelozie chiar și marile vedete ale cinematografiei. Sau Italia, unde organizarea este impecabilă, iar „mafia" fotbalistică pedepsită aspru, indiferent dacă infractorii sînt competitori mondiali ! Totul fiind prevăzut, rodat, înșurubat și verificat practic în țara (citiți bine 1) a 15—20 de milioane de „tifosi", care lasă la ghi
Un centru permanent 

de pregătireDupă cum se știe călăreții noștri s-au comportat bine la Moscova : echipa de dresaj a obținut medalia de bronz, iar cea de obstacole s-a clasat pe locul al V-Iea. Locurile ocupate sînt meritorii însă pentru a fi realiști este bine să privim lucrurile cu luciditate și să recunoaștem că împrejurările ne-au avantajat într-o bună măsură, datorită participării reduse. Astfel, la Proba Olimpică de dresaj pe echipe au concurat numai 4 echipe (U.R.S.S., Bulgaria, România și Polonia), iar la Proba de dresaj individuală un număr de 12 călăreți. Privind notele acordate con- curenților români la Proba individuală, ne-am putut da seama de marea diferență de puncte ce i-a despărțit de primul loc. Reamintesc că diferența lui Anghelache Donescu, clasat pe locul 6 cu 960 puncte, este de 410 puncte față de cîștigătoarea probei Elisabeth Theurer (Austria). De asemenea, Petre Roșea (locul 11, 741 puncte) și Dumitru Velicu (locul 12, 720 puncte) s-au aflat față de primul loc la o diferență de 629 puncte și, respectiv, 650 puncte, ceea ce înseamnă foarte mult. Călăreții noștri, deși execută mișcările impuse exact sau aproape exact în punctele stabilite de regulament, obțin totuși note mici. De ce ? Din impresiile personale făcute cu ocazia vizionării și a comentării probelor olimpice de dresaj la televiziune, am ajuns la concluzia că materialul nostru cabalin cu care s-a concurat la Moscova nu a întrunit toate calitățile necesare (frumusețe, gabarit, eleganță, elasticitate, ușurință și amploarea mersurilor și a mișcărilor). Totodată, nici ținuta și poziția călărețului pe cal, în timpul execuției programului, n-au fost la cea mai înaltă cotă.Proba de obstacole pe echipe. Marele premiu de obstacole, a prilejuit României ocazia de a reintra în arena olimnică după 20 de ani (ultima fiind la J.O. Roma — 1960). Echipa de obstacole (4 călăreți), deși nu a beneficiat de pregătire olimnică, a fost totuși trimisă la Moscova, știindu-se că prezenta se va rezuma numai la 6 e- chipe (U.R.S.S., Polonia, Mexic. Ungaria, România și Bulgaria). Reprezentativa noastră (Al. Bozan. Dania Pooescu, D. Ve- lea, I. Popa) a acumulat 150.50 puncte de penalizare și a ocupat locul al 5-lea, înaintea Bulgariei, în timp ce U.R.S.S. (clasată pe primul loc) a realizat numai 20,25 puncte, diferența fiind, de asemenea, foar- . te mare.Care ar fi, în rezumat, învățămintele J.O. ?Cu .actualul material cabalin existent la cluburi este greu de presupus că vom putea forța ușile marii performanțe.Totuși, chiar în această situație, s-ar putea realiza loturi valoroase dacă atît caii cît și călăreții vor fi pregătiți și rodați după cele mai moderne metode, în cadrul unui CENTRU PERMANENT DE PREGĂTIRE (cum există în majoritatea țărilor care domină sportul ecvestru). în care să fie concentrați cei mai valoroși cai și călăreți, pe specialități, și unde să fie pregătiți de către antrenorii cei mai competenți.Realizarea acestui deziderat mai vechi va aduce echitației noastre, cu siguranță, și alte trofee internaționale de prestigiu, alături de medalia de argint cîstigată de H. Rang la J.O. de la Berlin din 1936 și de cea de bronz, cucerită de echipa românească de dresaj la Moscova.
FELIX ȚOPESCU ■ 

șeele cluburilor ofranda pasiunii lor. Dacă însă vrem să înțelegem în ce grad poate fotbalul să dezlănțuie pasiuni extraordinare — întreținute ca și cum s-ar descărca milioane de litri de benzină asupra unor păduri incendiate, în fiecare zi — să ne gîndim la Brazilia. Triplu campion mondial, fotbalul brazilian posedă stadioane de 100 000 și chiar 200 000 de locuri, unde își dau întîlnire între 10—15 milioane de „eariocas", toți posedînd un cult al „zeilor" care depășește orice închipuire. „Pele este Michelangelo al nostru", spunea într-o zi fostul președinte Kubitchek ; iar un comentator aprecia că „...avea dreptate, dacă gloria se măsoară cu celebritatea, căci aș jura că sute de milioane de oameni, de pe 5 continente, nu știu de exemplu cine a fost sau este președintele Republicii Brazilia, dar toți îl recunosc pe Pele drept cel mai celebru brazilian din toate timpurile". Timp de 4 ani, înainte de 25 iunie 1978, Argentina a fost capitala fotbalului planetar, „regele" fotbalului cu cratere urlătoare, cu oceane de oameni „incendiind" natura cu torțe de pasiune exaltată și inundind străzile cu „papelitos", spectacole regizate ad-hoc de evoluțiile „toreadorilor" din arenă. Adică spectatori... bani... transferări fabuloase pentru „picioare de aur"... pariuri... comerț... traficuri... intrigi... totul punîndu-se în mișcare cînd fotbalul intra în scenă. Se uită brusc toate necazurile, durerile din momentul începerii partidelor. Vezi cu ochii larg deschiși cum se întronează plăcerea, savurarea jocului echipei preferate... fericirea deplină și pură de a juca™ de a dansa... de a scrie poeme... de a cînta... de a picta... de a

AntrenorulCele două noțiuni sînt în general privite separat. La fel le vedeam și eu nu cu mult timp în urmă, considerînd că fiecare din cei doi își are drumul lui bine precizat, implementarea reciprocă fiind condiționată doar de durata timpului în care cei doi lucrează împreună. Așa s-a întîmplat cu mine, așa s-a întîmplat și cu alții, atunci cînd antrenorii întîlniți erau lipsiți de acea personalitate puternică, care domină, impune și modelează caractere.Abia mai tîrziu mi-am dat seama că, de fapt, fiecare din cei cu care am lucrat mi-a lăsat cite ceva.Unii mai mult, alții mai puțin, în funcție de cunoștințele și pregătirea lor. de entuziasmul și dorința lor de mai bine. Personalitatea antrenorului este decisivă în formarea caracterelor, în educarea jucătorilor, în obținerea rezultatelor. $i totuși în spatele rezultatelor, a Mcrîn- cenănlor din teren se află jucătorii. Fiecare vine în sport cu o anumită doză de încredere, de speranță, de decizie. Unii rămîn, dar cei mai mulți renunță. Fie că talentul lor n-a fost susținut de un caracter puternic, dîrz, de un temperament de campion, fie că pregătirea lor, cunoștințele lor. n-au fost pe măsura a ceea ce se aștepta de la ei. Jucătorul intră în viața fotbalistică, o viață aspră, dură, înșelătoare, uneori ingrată, alteori minunată, cu zestrea lui de cunoștințe acumulată din sfaturile și priceperea educatorilor lui. Copilul care pătrunde în fotbalul marii performanțe se maturi-

încercări
A fost interesantă ultima noastră etapă, atît prin adevărul neașteptat al rezultatelor, rit și prin simbolul interpretativ al lor. Deci neașteptat și ne- permis, poate (!), echipa lui Viorel Ma- teianu a fost surclasată în „Curtea" Argeșului. Echipa lui Pigulea, pe teren propriu, „s-a certat" greu cu ceea ce putea să impună ca joc, pînă în final, unicul profesor care este Angelo Nicu- lescu. Și echipa lui Mircea Lucescu a fost învinsă la Brașov, tot spre final. Jocul lor a fost, indiferent de soarta lui scrisă ca scor, interesant. Sînt oameni care gîndesc fotbalul și jocul acesta, prin încercarea lor, are nevoie de așa ceva. Și Mircea Lucescu și Marcel Pigulea și Viorel Mateianu văd, simt și încearcă să joace jocul după mintea și, s-ar putea, înțelepciunea lor în acest domeniu. Este bine că încearcă în această lume pe care și ei au creat-o la prețuri foarte mari, este păcat că nu reușesc tot timpul, și frumos pentru noi, cei atît de multi din afară, că nu le pricepeam pe de-a întregul sforțările. Echipa din Baia Mare vrea să joace „totul" în puținul de concepție al. fotbalului nostru, merită iubită numai și pentru atît, dar, după mine.încercările sînt uneori stîngace pentru a fi rude de sînge cu marele fotbal de care nu numai că ne speriem cînd ne punem la încercare, dar de care ar trebui să ne și cutremurăm atunci rind încercăm să 

vorbi™ de a strînge în brațe pe primul venit... de a visa... de a trăi cu adevărat senzația că șj tu poți executa, chiar mai bine ca cei din arenă, că poți selecționa și trimite în teren pe cei capabili, con- damnîndu-i voit să învingă sau...Lupta pentru întîietate internă și internațională scutură fără încetare competitorii, măturind pe cei slabi, glorifici nd oe cei puternici, eficacitatea fiind regula de bază a tuturor lucrurilor, tn plus, oentru noi fotbalul mai dezvoltă : luptă cu sine, exigență față de propria persoană, auto- depășirea, spiritul de sacrificiu, puritatea morală, trebuințe și motivații : educarea curajului, ambiției, emulației, fermității, perseverenței, calmului, modestiei, onestității, spiritului colectiv, dorința de afirmare a ECHIPEI, a ȚARII. Astăzi FOTBALISTUL nu mai poate fi o persoană particulară oarecare, ei reprezentantul unei colectivități. Cu alte cuvinte, trebuie subliniat faptul că gustul efortului îl dă 
PASIUNEA, înfrîngerea dificultăților O dă RESPONSABILITATEA, dorința de a învinge o dă ORGOLIUL de a imoune ECHIPA. E limpede, COMPETIȚIA CERE REZULTATE, dar tot ea reclamă un gen anumit de viață. Or. muncind puțin devii complice, necerînd din comoditate, nesolicitînd din nepricepere devii infractor ! La marile echipe, realizarea continuă a unor raporturi deosebite și a unei cooperări pentru a găsi și aplica Împreună soluții practice la întregul complex de probleme impuse de FOTBALUL- INDUSTRIAL pleacă în primul rind de la o autentică disciplină de fier, care transformă lent dar sigur VIRTUȚILE INDIVIDUALE ÎN RAȚIUNEA DE A IMPUNE ECHIPA pe plan național și internațional.

CONSTANTIN TEAȘCĂ ■

și jucătorulzează repede în contact cu dificultățile cărora trebuie să le facă față : antrenamente și jocuri, înfrîngeri și victorii, aprecieri și critici și, peste toate, o imensă responsabilitate. Aceea de a fi permanent la înălțimea numelui pe care încearcă să și-l facă, la înălțimea speranțelor puse în el. De fapt, trecînd peste confruntarea cu adversarul, jucătorul are de suportat o primă confruntare eu mult mai puternică: confruntarea cu el însuși. Să știe dacă are puterea de a trece peste momente dificile, extreme, de a le domina și supune. De-abia de aici încolo se poate spune că sportivul este disponibil pentru confruntarea cu adversarul, pentru depășirea acestuia.Iar sportivul, omul care joacă, nu face altceva decît să aducă în această luntă priceperea, căldura, forța și inteligența omului care l-a pregătit, a omului care l-a format, a antrenorului. Acestuia îi revine sarcina de a pregăti jucătorul pentru asprimea luptei sportive, de a-1 fortifica, de a-i atenua slăbiciunile, de a-i modela caracterul, de a-1 face sâ-si cunoască posibilitățile. Pentru că. de fapt, ai jucătorul, așa cum îl. crești, iar succesul unuia nu poate fi despărțit de munca celuilalt.De aceea responsabilitatea antrenorului este, în primul rind, una de educație. Dar cîți au oare puterea, priceperea și pasiunea să și-o asume ?
MIRCEA LUCESCU ■

teoretizăm totul, noi, acești simpatici care sîntem atît de departe de a teoretiza ceva. Pigulea, și el, reușește într-un arc de beton admirabil, realizat din toate punctele de vedere, momente de fotbal bun.Este puțin maî greu de a spune ceva, deocamdată, despre jocul Hunedoarei. Nu mi-au plăcut, ca sens, pasele lui Mircea Lucescu cu propriul portar (el trebuind să fie atacant și din vocație), deși generația tînără și plină de adevărat talent a lui Klein, Gabor, Văetuș sau Petcu este călită și antrenată la un foc foarte bun, fiind opera lui.Aș vrea să mă credeți că Ia „consumul" acestor mici întreprinderi de fotbal, mulți pot reuși adjudecarea tuturor titlurilor ce pot fi oferite de fotbalul nostru. Să nu ne repezim chiar toti. și pentru că de prea multe ori „prețul piperat" este al rămînerii și nu al succesului final. Este bine că acești oameni de fotbal pe care trebuie să-i iubim și prin încercarea lor mai mult sau mai puțin adevărată de a face ceva, sînt printre noi. Construcțiile lor de ioc sînt autentice. Mănușa este aruncată. Să ne imaginăm și prin aceste semne primă- văratice de gîndire că zilele fotbalului nostru vor fi mai bune. Să sperăm !
CORNEL DINU ■
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Si Toți trăiesc pe aceeași planetă. Pe acest pămînt atît de zbuciumat, obsedat de nenumărate probleme. Pe acest pă- mint care cunoaște foametea. Pe acest pămînt care cunoaște supraalimentația. Numai că foametea bintuie in zone Întinse, afectează popoare întregi, iar supraalimentația „tiranizează" o pătură subțire din populația planetei. Dar, oricum, fenomenul merită a fi reținut, deoarece dezvăluie complexitatea și paradoxurile lumii în care trăim.Foametea nu-i o invenție a ziariștilor în goană după senzațional. Anul trecut — aflăm din datele oficiale ale UNESCO — 15 milioane de oameni au fost secerați de flagelul acesta. Anul acesta vor fi, probabil, mai mulți. Foametea bintuie nu numai în Sahel, ci și in alte regiuni ale Africii. Năpraznica maladie a civilizației lovește crunt numeroase state aflate în stare de subdezvoltare. Dar foametea poate fi întîlnită nu numai în Africa, ci și în Asia sau America Latină, chiar dacă Africa își are propriile ei recorduri : unul din patru copii moare anual din pricina foametei și a bolilor provocate de subnutriție. S-a calculat că 450 000 000 persoane, ceea ce reprezintă 10 la sută din populația globului, suferă din cauza subnutriției.Dimensiunea înspăimîntătoare a flagelului nu poate și nu trebuie să fie trecută cu vederea. Pentru că, în ultima instanță, foametea, de care suferă numeroase popoare, este efectul veacurilor de subjugare colonială, de exploatare și asuprire imperialistă. Cumplit este faptul că această foamete despre care scriu pe larg ziarele și pe care o întîlnim în cutremurătoare imagini fotografice sau ale emisiunilor de televiziune, se produce spre sfîrșitul unui secol care a descătușat omul, i-a permis să se îndrepte spre spațiile nesfîrșite ale Cosmosului, un secol de mari invenții și fantastic progres și, totuși, de groaznică rămînere în urmă.Paradoxul acestei lumi îl formează, Insă existența simultană a două fenomene : foametea și supraalimentația. In timp ce în „lumea a treia" se moare de foame, o maladie rușinoasă amenință ansamblul țărilor bogate — supraalimentația. în timp ce lumea săracă crapă de foame — scria o revistă franceză — lumea noastră îndestulată riscă să crape pentru că mănîncă prea bine. „Bogății" nu sînt la adăpost de excesele lăcomiei, nu scapă de consecințele zahărului, grăsimilor, ouălor consumate peste măsură. După datele statistice publicate în volumul „Cei ce se alimentează inegal" al profesorului francez Marian Apfelbaum, în S.U.A. sînt 4 milioane de „obezi masivi", adică 2 la sută din populație. Un american din trei este prea gras. 9 la sută din copii sînt anormali de grași din cauza consumului exagerat de dulciuri.O comisie a Senatului american, condusă de McGovern, în
Hărți vechi de mileniitn iulie, 1957, în palatul Topkapi din Istanbul au fost descoperite o serie de hărți care aparținuseră căpitanului turc Piri Reis. Acesta, după ce fusese corsar, comandase, la jumătatea secolului al XVI- lea, flota otomană. Pînă acum erau cunoscute numai cele două atlase Bahriye ale lui Piri Reis, conservate în Biblioteca de stat din Berlin. Atlasele conțineau date foarte exacte în legătură cu Marea Roșie și arhipelagul mediteranean. După spusele inginerului american Arlington H. Mallery, care a studiat hărțile de la Topkapi, ele aparțin, după cît se pare, unui atlas complet și dau contururile precise ale Africii Occidentale și ale Americilor de Sud și Centrale. Din notele căpitanului turc reiese că el și-a conceput hărțile după niște hărți portugheze care reprezentau țărmurile Indiei și Chinei, precum și după o hartă a lui Cristofor Columb. Totuși, pe lîngă datele extrem de exacte, hărțile conțin și observații deconcertante, ca și cum s-ar fi voit ca acestea să nu poată fi descifrate. Și, într-adevăr, pentru a le descifra era nevoie de o grilă de care s-a servit și Piri Reis, grilă distrusă de acesta înainte de a fi ucis din ordinul sultanului Soliman II pentru că a ridicat a-

DASSIN

-Lumea în care trăim

O prea dulce tiranie... Monde umana ?

trunită inițial pentru a studia subnutriția în lume; a constatat treptat, cu groază, că poporul american, în imensa lui majoritate, mănîncă prea mult și nechibzuit. Risipa de alimente, ca urmare a discrepanței dintre consumul efectiv și necesarul de fapt al unei alimentații raționale este uriașă. Excesul alimentar și mai ales de zaharuri ca și excesul de băuturi întrece orice măsură. Toate cercetările, toate analizele specialiștilor comisiei senatoriale au condus la concluzia indiscutabilă că intre obișnuințele alimentare, obezitate și mortalitate, există o interdependență directă, un raport nemijlocit. Dealtfel, profesorul M. Apfelbaum demonstrează în cartea amintită, prezentînd o serie întreagă de date statistice oficiale, că o treime din americani și francezi mor în urma unor maladii vasculare care sînt foarte rare de exemplu în Africa. Din păcate, concluzionează el, prea dulcea tiranie" a consumului abuziv de dulciuri are din ce în ce o mai mare și nefastă influență asupra sănătății oamenilor.Ciudățenia situației este legată însă și de reacțiile celor ce vor să mențină alimentația irațională, să nu o modifice. „Food business" (marele capital din industria alimentară a S.U.A.) acoperă 28 la sută din reclamele tuturor posturilor de televiziune americane, ceea ce înseamnă o investiție, nici mai mult, nici mai puțin decît 4 000 000 000 dolari anual ! în schimb Fundația pentru nutriție, care își propune să educe telespectatorii, să-i convingă să se alimenteze potrivit cerințelor reale de sănătate, dispune de abia... 400 000 de dolari. In competiția dintre profitorii supraalimentației și demascatorii „prea dulcii" tiranii, miliardele de dolari asigură, în continuare, reușita „food business“-ului.Nu știu în ce măsură avertismentele specialiștilor vor determina bogății lumii să mănînce sau nu, mai puțin și mai rațional în viitor. Un lucru este însă sigur, și anume, că din irosirea sfidătoare a unor bunuri consumate irațional în țările avute, s-ar putea hrăni milioane de înfometați pentru care o bucată de pîine înseamnă, uneori, viață. Dar dacă reflectăm mai profund, paradoxul pe care l-am semnalat reflectă, în fond, fizionomia unei lumi care plătește un greu tribut inechității. O inechitate dezvăluită în multiplele ei aspecte la recenta Sesiune specială a O.N.U. consacrată noii ordini economice internaționale. O inechitate care are implicații serioase pentru umanitate în ansamblu. O inechitate care pledează pentru o atitudine nouă a statelor industrializate față de problemele complicate ale „lumii a treia", în fond, o realitate care relevă că această lume in care trăim, mai are de străbătut un drum lung spre a deveni mai dreaptă și mai bună.
AL. PINTEA

sediul Gibsaltarului în schimbul unei importante sume de bani.Cu ajutorul lui M. Walters de la Biroul de hidrografie din cadrul „U.S. Navy", H. Mallery a descifrat documentele și a reconstituit grila. S-a ajuns la o uimitoare descoperire: hărțile reproduceau exact coastele Americii de Nord și de Sud și ale Antarcticii, dar nu numai contururile ci și topografia interiorului — profilurile lanțurilor de munți, ale văilor, platourilor și piscurilor. Hărțile indicau, de exemplu, în Antarctica lanțuri de munți care nu au fost descoperiți decît în 1952. Altitudinea acestora era dată cu exactitate. Erau reprezentate, de asemenea, și cele 3 insule care alcătuiesc Groenlanda.„Task Force 43" din S.U.A. a întreprins, cu prilejul Anului geografic internațional — prin intermediul exploratorului Paul- Emile Victor — sondaje cu cele mai moderne aparate. Datele lui Piri Reis au fost confirmate: platourile, munții, piscurile, văile, erau bine localizate.Rămîn de elucidat mai multe mistere : — unde a găsit Piri Reis, care nu a părăsit niciodată coastele Mediteranei și Africii, faimoasele hărți ? — de ce transmite el aceste hărți sub forma unui mesaj secret 1 — din ce epocă sînt releveele geo
Nimic din ceea ce făcea el, nici zîmbetul lui cald și nici frumusețea inefabilă a melodiilor sale, nu, nimic, dar absolut nimic nu te-ar fi dus la gîndul că acest om tînăr suferea. El, care simțea și exprima altfel muzica, redescoperindu-i parcă toate sensurile emoționale, el, care iubea ătîta viața, ei bine, tocmai pe el s-a supărat inima, l-a avertizat odată, iar apoi l-a părăsit definitiv. Plecase la odihnă, plecase să-și ascundă inima de toate șocurile vieții sale agitate și ea, ingrata, exact atunci i-a întors spatele. Nimic, de cînd lumea, mai cutremurător decît moartea, dar parcă în cazul lui Dassin este ceva ce depășește adevărul crud al acestei propoziții rămase de cele mai multe ori nerostită. Este un infinit al revoltei, care adună oameni ce nu s-au cunoscut niciodată sub același trăsnet al suferinței pricinuite de drame de neconceput. Pentru că incredibila veste poate fi generată de fel de fel de cauze, de bătrînețe sau de o boală chinuitoare, dar niciodată de supărarea unei inimi încă tinere. Exact în momentul în care trăia mai intens, exact atunci cînd acordurile iubirii lui melancolice pentru oameni erau mîngîiate mai mult ca oricînd de raza binefăcătoare a perfecțiunii. Dar peste toate astea rămîne lucrul cel mai greu de înțeles. Imposibila împăcare cu gîndul că o inimă poate să înceteze în plină tinerețe, cu mult înainte de a-și fi onorat toate datoriile.Cît de mult pot să înșele luminile scenei ! Dassin, cel care cînta cu vocea lui unică toate lucrurile frumoase, era în viața de toate zilele un om extrem de trist. La cîteva zile de la incredibila sa dispariție, am dat întîmplător peste un document 

grafice și topografice? — cum și de către cine au fost efectuate aceste relevee ?Un studiu aprofundat a dat posibilitatea să se răspundă la aceste întrebări.Piri Reis a compilat 8 hărți grecești de pe vremea lui Alexandru cel Mare, care în Egipt a avut posibilitatea să studieze arhivele secrete egiptene. Transmiterea secretului a fost condiționată, sau căpitanul turc, dacă nu a fost inițiat, a înțeles că divulgarea acestuia era periculoasă. Poate că deținerea acestor hărți l-a costat pe Piri Reis viața. Nu trebuie să uităm că Soliman II era un erudit și că Soil- man este traducerea în turcă a numelui Solomon.H. Mallery, M. Walters și D. Lineham, șeful Observatorului1 din Weston (S.U.A.), estimează că releveele au o vechime de circa 7 000 ani. Glaciologii, considerînd că releveele sînt luate înainte de ultima perioadă glaciară, estimează că au o vechime de peste 10 000 ani. în ceea ce privește mijloacele tehnice care au permis luarea releveelor, mai ales cele ale lanțurilor muntoase, acestea nu puteau fi decît aeriene.Deci, după cum afirmă Robert Charroux în „Istoria necunoscută a omenirii", pe lîngă dovezile furnizate de descoperirile din America Latină, aceasta ar fi o dovadă a faptului că strămoșii noștri puteau să zboare.
NICOLAE N. RADULESCU ■

răscolitor. Este un interviu pe care interpretul îl dăduse după prima zbatere anormală a inimii sale și în timpul unei încercări care avea să lase cu siguranță urme adînci în sufletul lui sensibil. Cu cîteva luni în urmă, cînd lumea nu-1 știa decît logodit cu gloria și fericit, Dassin se pregătea să divorțeze, din motive pe care pudoarea lui de om simplu avea să le împiedice cu obstinație să ajungă publice. Singura fericire a lui Dassin erau cei doi băieței ai săi, unul de 20 de luni și celălalt de numai două și preocuparea lui cea mai mare era cum să reușească să-i păstreze. Vreți s-o faceți pentru că aveți bani ?, l-a întrebat reporterul. Orice aș fi fost, tot așa aș fi gîndit, pentru că dragostea mea e responsabilă, a replicat Dassin. Eu vreau să dau copiilor mei gustul de a trăi. A fi tată se-nvață, dar mai ales (și Dassin și-a căutat cuvîntul) ...se descoperă. Vreți să vă recăsătoriți 1 a mai întrebat indiscretul reporter. Nu, niciodată, a răspuns hotărît Dassin, eu nu mă gîndesc decît la copiii mei.Și nu s-a ținut de cuvînt. Peste numai cîteva luni avea să-i părăsească definitiv, îmbrățișîndu-i, de undeva de departe, cu o ultimă privire...La un moment dat, reporterul a încercat să-1 binedispună pe Dassin, dar acesta n-a avut puterea să răspundă la glumă, făcînd numai aluzie Ia prima învăluire a morții. „O, știți, această primăvară și soarele, acest* an pentru mine...". După aceea a urcat pe scenă șl a spus, atîta timp cît l-a mai lăsat inima, că viața e frumoasă.
DUMITRU AVRAM ■

Vînătoarea 

vînătorilorAșadar, ce-i preocupa pe maî marii de la „Societatea Băncilor Elvețiene ?“ Ei doreau să afle de urgență cum a fost posibil ca vama și autoritățile franceze să afle numele depunătorilor (fraudulcși). Cine a fost avizatorul, cum îl defineau mai delicat unele știri ? Cum a procedat ? Cui a transmis lista conturilor secrete și cît a primit în schimb ? Cine a făcut primul pas ? De cînd face aceasta ?Insistența cu care numele lui Loriot și al lui Rui apăreau pe procesele verbale ale confruntării cu primii frauduloși francezi depistați a reprezentat un indiciu serios pentru zeloșii paznici ai secretelor de la băncile elvețiene. Iar aceștia pîndeau cu sufletul la gură momentul în care Loriot și Rui sau alții omologi de-ai acestora, vor călca pe bec. Acest moment n-a întîrziat mult. în martie 1978, un anume Herman Stroehlin, informa- tician bine cotat la U.B.S. (Uniunea Băncilor Elvețiene) este eroij? unei întîmplări despre care părțile — helvetă și franceză — au oferit versiuni diferite : prima că Stroehlin a fost victima unui șantaj din partea vameșilor francezi ; a doua că însuși elvețianul și-a oferit serviciile în schimbul unor onorarii consistente.Care a fost adevărul poate doar Stroehlin știe, deși s-a emis părerea că pînă si el putea fi înșelat în privința adevăratei identități a unor interlocutori și a adevăratelor țeluri ale acestora. Cert este că, din ianuarie a.c., Stroehlin a intrat, pentru un timp în serviciile de securitate ale U.B.S. care, spun specialiștii, i-au oferit rolul „oii ce va atrage răii lupi francezi". Mai departe, scenariul poate fi ușor bănuit : la telefon Stroehlin a exp'icat vameșilor că și-a părăsit postul dar că are un prieten interesat de propunerile lor. Joi, 10 aprilie, la Ziirich în gomosul hotel Sheraton, lui Rui și lui Schultz le este prezentat un alt informator : un anume Ralf Elsener. în paralel, începînd de la banalele cuvinte și gesturi de salut și pînă la discuțiile cam a- prinse privind fondul problemei, a- parate de filmat ascunse și magne- tofoane cu microfoane mascate înregistrează totul. Mai ales că Ralf Elsener nu este deloc un novice^ e una și aceeași persoană cu exigentul șef al securității de la U.B.S., un as al curselor bine ticluite.Cinci zile mai tîrziu, cu toate precauțiile luate de ambele părți — vameșii vin tot singuri, fără vreun superior, cum ar vrea noul lor „a- vizator" iar acesta cu tot arsenalul necesar flagrantului delict — are loc o nouă întîlnire în restaurantul gării din Basel. Rui și Schultz n-au la ei decît un rezumat al Codului vămilor franceze „care permite plata a maximum 30 000 franci pentru orice informație interesantă". Stroehlin lipsește dar Rui și Schultz nu par stînjeniți de fapt și nici de siguranța noului lor informator așa cum nu le-a dat de gîndit nici refuzul clar al lui Elsener de a fi mers, la rîndul lui, în Franța pentru a doua întîlnire. Abia ceruseră o bere cînd, 30 de polițiști locali i-au încercuit și a- restat. 12 zile au fost deținuți în secret, amenințați cu aplicarea articolului 273 al Codului penal local care pedepsește cu 20 de ani închisoare simpla intenție de spionaj economic — după cum precizează presa franceză. Și totuși, de undeva, de pe solul elvețian, la direcția națională a anchetelor vamale (D.N.E.D.) din Paris se primește un telefdn prin care se anunță pățania. întrebările, posibile acum, Ia Paris : cine a trădat 1 cum s-a în- tîmplat ? cît a primit ? cum a procedat 1 Vînătorii reiau urmărirea vînatului dar, stupoare, și pe a celor specializați în a aduce vînatul „în scenă".
DUMITRU CONSTANTIN ■
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Ochii și urechile lumii
Perspective largi
colaborării prietenești 
româno-elene

Dormi?Auzi ?, zice c-au venit cu o nouă ipoteză despre- dispariția reptilelor uriașe, știi tu cînd, atunci, în urmă cu 65 de milioane de ani. Auzi 2, zice că, atunci, Terra s-ar fi lovit de un asteroid cu un diametru de 10 kilometri — au măsurat ? nu știu... — și atunci cînd a făcut poc!, isteroidul s-ar fi pulverizat, praful ș-ar fi dus în stratosferă și ar fi înconjurat planeta cu un nor atît de gros că soarele însuși, cît e el -de astrul cel ceresc, nu putea trdte cu razele lui și s-ar fi lăsat astfel un întuneric m care toată flora și . faima ar fi murit. Atunci zice că nepiaiavind cu ce să se hrănească, brafiiosaurii și alte dromadere uriașe ar fi dat și ele ortul popii, ur- mînd a supraviețui, totuși că mai trebuia și cineva să supraviețuiască, cine crezi ? Ai mici ! Insectele, micile vertebrate, prunele mamifere, ele, așa amărîte cum erau, au avut norocul să se poată hrăni cu insecte, rădăcini și grîne, inaccesibile uriașilor..» A, ce zici ? E de crezut ?Auzi ?, zice că luna trecută iar nu s-au înțeles la Brighton asupra uciderii balenelor în apele oceanelor. Nici acolo, de ani de zile, nu se înțeleg.. Zice că în Comisia Ba- lenieră Internațională au fost lupte mari de idei și argumente între ăi care nu vor să scadă cota de balene ucise anual și ăi care vor s-o mențină măcar Ia cît a fost anul trecut, dacă nu se poate altfel. Zice că — cu chiu cu vai — s-a acceptat ca în 1980 să se omoare d'Oar 14 553, față de 15 656 în 1979. Ai să mă întrebi cum le numără ? Nu știu, au ei metodele lor. Dacă poți număra 6a de milioane de ani, de ce să nu poți socoti 14 553 de balene ? E cam totuna. Știu doar că membrii Comisiei Baleniere Internaționale, ca să se arate oameni, au interzis să se mai vîneze cu harponul obișnuit. Zice că cu harponul obișnuit agonia balenei durează prea mult. Auzi ?, zice că se va folosi doar harponul cu explozibil, cu care balena moare mai repede, diferența dintre cît ai zice „pește" față de cît ai zice „cetaceu". Ă, ce zici ?Auzi ?, mai zice că un băiețaș de 10 ani se juca undeva, în Franța, pe un teren de fotbal, eu alți băiețași de seama Iui, exact de-a jocul ăsta de-i zice fotbal, el fiind portarul. Zice — auzi ? — că apăra foarte bine, pînă în clipa cînd barele — poarta Ia fotbal are 3 bare — s-au desfăcut și au căzut peste el, zdrobindu-1 pe loc, în plin joc, și n-a mai zis nimic.
RADU COSAȘU B

într-o hune ca aceea în care trăim, frămîntată și îngrijorată față de cursul vieții internaționale, față de tensiunile ce înveninează climatul politic și deteriorează conlucrarea pe care progresul pașnic al umanității o reclamă din partea tuturor țărilor lumii, contactele dintre personalitățile politice, dintre șefii de state și guverne, dialogul angajat pe probleme bilaterale și de interes- general se dovedesc . de o importanță deosebită.Promotor neabătut al diplomației deschise, al convorbirilor directe, al schimbului de idei între personalitățile învestite cu cea mai înaltă răspundere de stat, tovarășul Nicolae Ceaușescu a continuat săptămîna trecută, la București și Snagov, seria dialogurilor cu șefi de state, de astă dată cu președintele Republicii Elene, Constantin Karamanlis, care, 'între 3—6 septembrie 1980, a efectuat o vizită oficială în țara noastră._ Ceea ce a caracterizat acest al patrulea dialog la nivel înalt româno-elen realizat într-un ’decurs de cinci ani (mai 1975, martie 1976 și martie 1979) a fost dorința comună de a dezvolta pe un plan superior colaborarea prietenească, în interesul ambelor popoare, al înțelegerii și păcii în Balcani, în Europa și în întreaga lume. Aceasta este dorința comună a celor două popoare, român și elen, care dintot- deauria s-au influențat reciproc și au colaborat pașnic, într-un spirit de prietenie, stimă și respect reciproc.
„Vizita dumneavoastră în România — arăta președintele Nicolae Ceaușescu — 

este o expresie a evoluției pozitive a re
lațiilor dintre țările noastre, a sentimen
telor de prietenie și stimă pe care și Ie 
nutresc reciproc popoarele român și elen 
și care au la bază vechi și bogate tradi
ții (...). Ne bucură că, în spiritul acestor 
frumoase tradiții și pe baza principiilor 
deplinei egalități, respectului indepen
denței și suveranității naționale, a avan
tajului reciproc, relațiile româno-elene 
cunosc astăzi o dezvoltare continuă, ca
pătă dimensiuni tot mai largi, în intere
sul propășirii celor două popoare ale 
noastre".în anii din urmă, evoluția relațiilor bilaterale a fost influențată pozitiv de Declarația solemnă comună semnată la București la 27 mai 1975, document juridic de importanță deosebită pentru statornicirea cadrului democratic al raporturilor dintre România și Republica Elenă, ca și cu toate țările lumii în perspectiva unei noi ordini economice și po

litice internaționale. Că urinare, volumul schimburilor comerciale în perioada- 1976—1980 a crescut de peste două ori, depășindu-se astfel obiectivul stabilit în 1976, cu ocazia vizitei la nivel înalt de la Atena. S-a dezvoltat; în același timp, cooperarea în domeniile industrial, tehț, nico-științific, cultural, al turismului și politic. Cu această ocazie s-a hotărît lărgirea cooperării în domeniile de bază ale economiei naționale și anume : energia, prospectarea surselor energetice, transporturile, construcțiile de mașini, construcțiile navale, industria chimică, industria alimentară și agricultura. Totodată, s-a căzut de acord să se încurajeze crearea de societăți mixte în domenii de interes comun, atît pe olan bilateral, cît și pe terțe piețe. Conștiente că, în .această lume a interdependențelor, cercetarea tehnologică și științifică influențează progresul mai rapid al omenirii, contribuie la ridicarea bunăstării ambelor popoare și că noile descoperiri pot contribui Ia lichidarea subdezvoltării, s-a convenit intensificarea și lărgirea cooperării în domeniul cercetării în interes comun, cum ar fi : descoperirea de noi surse de energie și utilizarea lor eficientă, construcțiile navale, chimia, agricultura, medicina, zootehnia și altele. O lume a conlucrării pașnice, a prieteniei, nu se poate realiza decît printr-o mai bună cunoaștere a valorilor spirituale ale popoarelor și, în acest ■ sens, s-a evidential necesitatea sporirii schimburilor culturale. Ca o materializare a acestei dorințe, în timpul vizitei, a și fost semnat Programul de cooperare în domeniul în- vătămîntului, științei și culturii pe anii 1981—1982.
„Era natural — sublinia președintele Constantin Karamanlis — ea această ad

mirabilă evoluție a relațiilor eleno-româ- 
ne să influențeze într-un mod binefăcă
tor și climatul politic al regiunii noastre. 
Aș dori eu acest prilej, să subliniez, 
domnule președinte, contribuția dumnea
voastră hotărîtoare la eforturile care vi
zează colaborarea multilaterală a popoa
relor balcanice, căreia șî unul și celălalt 
ti acordăm o importanță deosebită. Aces
te eforturi — chiar dacă nu au dobîndit 
îneă extinderea și ritmul pe care-1 dorim 
— au creat totuși o situație nouă, purtă
toare de speranțe în Peninsul^ Balca
nică. Această regiune, celebră pentru in
stabilitatea și contradicțiile ei explozive, 
oferă, deja, exemplul unei colaborări paș
nice, creatoare între state cu sisteme 
economice și sociale diferite".

Cum era și firesc, ca state aflate în. Europa și în Balcani, dialogul la nivel înalt a abordat, în primul rînd, situația din această zonă a lumii, dar și marile probleme grave cu care se confruntă în. prezent omenirea, noile focare de încordare șî conflict care impietează reluarea cursului destinderii, rezolvarea pe cale pașnică a diferendelor dintre state, realizarea dezarmării atît în domeniul convențional cit și nuclear, lichidarea subdezvoltării și reducerea decalajelor economice existente în lume, realizarea noii ordini economice Internationale, democratizarea relațiilor interstatale. întărirea rolului O.N.U. Ceea ce re+ine atenția este larga convergentă de vederi între România și Grecia în numeroase probleme.Trebuie subliniată în acest context atenția deosebită acordată de România și Republica Elenă față de pregătirea temeinică. a Reuniunii de la Madrid pentru ca ea să se termine cu rezultate care să dea Un puternic imnuls înfăptuirii integrale a Actului final. De remarcat că cele două părți s-au pronunțat pentru ea Reuniunea de Ia Madrid să adoote textul unui mandat precis în vederea convocării unei conferințe de dezarmare în Europa. cu participarea tuturor statelor semnatare ale Actului final de la Helsinki si care ar avea ca obiectiv adoptarea de măsuri practice de încredere, urmate de un proces eficace de dezarmare.în ceea ce privește situația din Balcani, ca state cafe s-au nronuntat si care au acționat pentru întărirea înțelegerii, încrederii, a bunei verinâtRH si a păcii în această zonA. România și Gre-iă au exprimat voința lor de a îptre*ine reiatii bune eu toate celelalte țări holeonîee de a face tot ee este posibil neutru dezvoltarea contactelor bl si nvWioterale. în acest context. România si G«ria au hotărît să reia inițiativa orvonizării do reuniuni multilaterale renre’entanti-. lor guvernelor țărilor hol"oni»e. nentru convenirea pe olan regional a unor firme de cooperare de inte-es comun în domenii concrete ca : țroucnnrfirile. comunicațiile. telecomunWHile. energia, mediul înconjurător, nroteoria veterinară.Larga deschidere a României snre dialogul internațional reflectă dorința țării noastre de continuă conlucrare nestin- gherită și eficientă cu celelalte state ale lumii, care nu se poate realiza decît pe baza statornicirii’ ferme a unor raporturi interstatale noi, democratice, factor decisiv al edificării și statornicirii unei noi ordini politice și economice internaționale.Poporul român, care l-a primit pe înaltul oaspete elen cu deosebită căldură și sinceră prietenie, este convins că rezultatele fructuoase ale noului dialog vor contribui la întărirea continuă a conlucrării și colaborării multilaterale între România și Grecia, în interesul reciproc, al păcii și înțelegerii în Balcani, în Europă ca și în întreaga lume.
GHEORGHE SPRINȚEROIU ■

Lumea se amuză

(După „JEZ“ — Iugoslavia)

(După „LUDAS MATTI" — 
Ungaria)

— Operația va fi televizată așa 
că aveți grijă să zimbiți iot timpul! 
(După „SVET V OBRAZECH" — 

Cehoslovacia)

- Faptul că există în lume decalaje vizînd nivelul economic a devenit azi un fapt comun. La fel se întîmplă și cu decalajele culturale, sanitare, în domeniul informației și așa mai departe. Practic, actualele denivelări ale lumii marchează toate sferele activității umane. Cele căscate în condiția științifică sau tehnică a unei țări sau alteia nu sînt mai puțin abrupte. Tot mai mulți sociologi, politologi sau economiști remarcă, avînd la dispoziție statistici mai mult decît elocvente, că stadiul înapoiat al celor mai sărace țări din lume nu numai că riscă să se mențină la un plafon inferior ci, mai grav, să înregistreze fenomene de puternică regresiune. Exploatarea sălbatică, de tip colonial, este înlocuită de exploatarea de tip neocolonialist, e adevărat, disimulată, dar la fel de rapace.Lipsa 3e acces a majorității co- vîrșitoare a statelor aparținînd așa numitei lumi a treia la informație tehnico-științifică și, implicit, ia tehnologii, reprezintă o sursă de primă dimensiune a adîncirii pră- pastiilor despre care vorbeam. Țările superdezvoltate monopolizează nu numai pîrghiîle financiare și economice ale contemporaneității, dar și cele tehnico-științifice. Printr-un dramatic paradox decalajele se nasc încă din laboratoare, într-un „sistem" care asigură marilor companii dreptul de a ține sub cheie sau de a exploata în interesul propriu brevete, invenții, un întreg arsenal de cercetare științifică. Relația între știință și dezvoltare se conservă, astfel, în datele ei firești doar pe anumite meridiane, în detrimentul direct al unei geografii care ar trebui, în mod firesc, să corespundă întregii planete. Cînd, în cel mai bun caz, se materializează acel necesar transfer de tehnologie, aceasta se face după regula profitului, a. păstrării secretelor de toate felurile. 

obligîndu-se astfel partenerii la o constantă funcție subalternă. Noile tehnologii care se importă în lumea a treia devin un vîrf de lance al lumii intîi, pentru motivul simplu că pe piața importatoare nu există mină de lucru calificată pentru întreținerea și mînuirea corespunzătoare a tehnologiilor ultramoderne. Prin această metodă neocolonialismul tehnologic se dovedește a fi un sistem perfect
Știința 

împotriva 
...dezvoltării?

etanș, perfect organizat de exploatare sub eticheta, culmea, a „cooperării". Toate articulațiile acestui mecanism derivă din însăși actuala ordine economică, mai exact dezordine economică. La un pol al lumii s-au masat mari resurse de cercetare științifică, enorme disponibilități de perfecționare a tehnologiilor, iar de partea cealaltă, tragica incultură combinată, cel mai adesea, cu enorme bogății ale subsolului și, evident, cu un preț al mîinii de lucru care frizează derizoriul. Avem de a face cu un adevărat monopol al progresului, dur și, în concepția promotorilor săi, implacabil. Cîteva exemple : 

un studiu al O.C.D.E. evidențiază că din 110 inovații importante în secolul XX, 60 la sută au revenit S.U.A. și 14 la sută Marii Britanii. Iată deci, monopolul unui foarte mic număr de țări asupra creațiilor științifice. S.U.A. și Marea Britanic sînt — se arată in continuare în studiul amintit — creditorii cei mai importanți în materie de re- devențe din cadrul organizației respective. Intre principalii încasatori de redevențe în 1977, S.U.A. s-au aflat pe primul loc, realizînd două treimi din veniturile obținute de pe urma transferului de tehnologie ; .statelor vest-europene le-au revenit 30 de procente, iar Japoniei 3 la sută. Aceste cifre vin să argumenteze, o dată în plus, aprecierea „Clubului de la Roma" privind restructurarea ordinii economice internaționale, anume că imensa capacitate științifică și tehnologică a lumii este concentrată în cele cîteva țări industrializate cărora le revine mai mult de 90 la sută (posibil chiar 95 la sută) din totalul efortului de cercetare. Alt exemplu : 97 la sută din cheltuielile care se fac astăzi in lume pentru cercetare-dezvoltare sînt înregistrate — potrivit unui studiu al B.I.R.D. — în statele avansate. Numai 6 dintre acestea dispun de 70 la sută din totalul oamenilor de știință și investesc 80 de procente din fondurile destinate cer- cetării-dezvoltării. Din cele 2,5 milioane brevete de invenții recenzate pe mapamond în 1972, țările în curs de dezvoltare nu dețineau decît. 6. Ia sută ! Lista procentelor și pronorțiîlor ar putea continua. Detaliile nu fac însă altceva decît să compună un teribil imperativ : lumea trebuie să se elibereze de sub povara tributului pe știință pe care o minoritate îl utilizează ta o agresiune a științei împotriva ...dezvoltării.
RADU BUDEANU ■
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SPORT

Campionii noștri olimpici — IVAN PATZAICHIN:
Emanoil Hașoti:

„Iubesc Deltă cum îmi iubesc mama“

Duminică, 1 septembrie, la Tulcea, in- tîmplarea face ca, in centrul orașului, să întîlnim o echipă de filmare condusă de regizorul Constantin Vaeni.— Am sosit de cîteva ore, ne mărturisește acesta. Sîntem împreună cu Ivan Patzaichin. Facem un film despre . marii campioni. Vrem să ajungem la Mila 23. Mîine trebuie să filmăm la Patzaichin scasă— Unde-i Patzaichin ?— La birourile O.J.T.-ului. încearcă ,șă facă rost de o șalupă care să ne ducă acolo.într-un tirziu apare și Patzaichin. Arată ca după o mare competiție în care a ieșit victorios.— Am reușit. Șalupa „Turist 3“ ne va duce peste o oră pînă la Mila 23. Haideți să bem o cafea.în holul hotelului „Dunărea", în așteptarea cafelei, purtăm următorul dialog :— Greu se ajunge pînă acasă, la dumneavoastră, la Mila 23.— Adevărul e că.nici eu nu știam cînd 
o să ajung pe aici. Am fost, și după Olimpiadă, foarte ocupat. Ieri i-am dat o telegramă. Cînd ați stat de vorbă cu dînsul, se vede că n-o primise. Cît spuneți că a pescuit ? Aproape două sute de kilograme ? N-a avut o zi prea bună. Mîine merg eu cu dînsul, pe brațul Ol-
Fotbal —

Divizia A
ckaiuva : Universitatea — Sportul stu

dențesc 2—9 (0—0). Test foarte bun, meci edificator pentru forța de care dispune în joc, la ora actuală, echipa noastră campioană $ Despre Sportul studențesc s-a vorbit mult în ultima perioadă, echipa bucureșteană fiind vizibil întărită în urma transferărilor din vară. La Craiova, după cum ne spunea antrenorul Constantin Cernăianu, Sportul nu a intrat pe teren cu intenția unei defensive de ,,0—0“, ci cu dorința de a face un joc echilibrat, de temperare prin pase a elanului gazdelor și ieșire la atac cu toată .echipa. Cu toate acestea, jocul a avut un singur sens, cel spre poarta foarte inspiratului Mo- raru, în fața căruia ocaziile de gol s-au perindat cît pentru două meciuri. Două au fost, în fapt, motivele pentru care echipa bucureșteană nu și-a putut face jocul obișnuit, atît de incomod pentru oricare altă formație din fotbalul nostru, exceptând Universitatea. Primul este legat de modul în care a jucat echipa crajoveană, care n-a lăsat practic nici un moment de respiro adversarilor, iar al doilea îl reprezintă prestația foarte slabă a .înaintașilor proprii. în rîndul cărora Chihaia, M. Sandu și Fl. Grigore n-au făcut decît figurație. Obligată, în felul acesta, la o defensivă oarbă, Sportul și-a jucat dealtfel destul de bine acest rol, rezistând eroic aproape o oră de joc, 'după care poarta lui Moraru a fost străpunsă de două ori, Cămă- taru și Geolgău semnînd goluri foarte spectaculoase > Trecînd la Universitatea. Craiova, cuvintele bune nu vor fi deloc prea multe, fiindcă echipa campioană a jucat sîmbăta trecută în stil de mare „teamw european, trecînd peste toate obstacolele partidei — emoții evidente înaintea jocului, marcaj incomod din partea adversarilor, scurgerea timpului fără reușita deschiderii scorului, accidentarea a doi titulari etc. — cu multă liniște și încredere în posibilitățile ECHIPEI, în forța sa de joc. La Craiova, sîmbătă, au jucat, bine Negrilă, Ungureanu, Tilihoi, Țicleanu, Donose, Cămătaru, Iri- mescu și Geolgău, foarte bine Ștefă-nescu și Bălăci, mai slab doar Beldeanu (nervos !) și, mai ales, Crișan, în fapt singurul care nu s-a încadrat în jocul colectiv al echipei. Pe Lung nu l-am putut aprecia, el mai mult privind decît jiicînd. Cum cu toții știm foarte bine, curînd campionii" noștri vor juca la Milano, acolo unde îi așteaptă o partidă mult mai grea decît un joc de campionat. Dar, așa cum spuneam la început, testul împotriva 

guța, o să scoatem dublu... Cunosc eu un loc, din copilărie, îl știu... Parcă tatăl meu a mai imbătrînit, cind vin pe-acasă îmi dau seama de asta, de aceea îmi doresc să vin cit mai des. Asta-i situația, viața deltei este dură, iar pescuitul nu este o meserie ușoară. Ce m-ați mai întrebat?— Spuneam doar că, în ciuda faptului că sinteți o mare vedetă, ați făcut destul de greu rost de un mijloc de transport ■«pînă la Milă, așa-i ?— Dacă nu eram cu cei din echipa de filmare aș fi făcut imediat rost de o barcă, mi-ăr fi ajuns. în două ore, aș fi fost la Maliuc. Apoi, pe scurtătură, în circa o Oră aș fi răzbătut la mine acasă. Sînt însă legat de cei care, au venit cu mine, de aparatele lor și, fiind om de echipă, nu i-am putut lăsa singuri.— Mi-a plăcut cum ați spus „pe scurtătură". Ce înseamnă în deltă acest cuvînt ?— De la Maliuc pînă la Milă se poate ajunge, depinde de mijlocul de transport, pe mai multe drumuri. Dacă aveam o barcă, aș fi mers pe cîteva cănaluri pe care, practic, nu circulă decît cei care le cunosc .foarte bine.— De acord, dar dumneavoastră nu mai stați de foarte mulți ani aici.— Da, dar niciodată nu o să pot uita delta. Ea mi-a daț nu numai forța, ci m-a și educat. Cu' alte cuvinte, m-a crescut. Ea reprezintă nu numai domiciliul meu, fiindcă niciodată nu spun că m-am născut la Mila 23, ei spun că m-am născut în deltă. Ea reprezintă pentru mine și o a doua mamă. Și cum nu-ți poți, uita niciodată mama, pe ce ape m-aș afla mă gîndesc la apa deltei.— De cînd n-ați mai fost pe acasă ?— De peste un an, deși mi se pare că a fost ieri. Timpul trece foarte repede.— în toată această perioadă, în ce ape v-ați mai „scăldat", Ivan Patzaichin ?— Pe unde n-am umblat... dar cel mal’ frumos a fost la Moscova, la Olimpiadă. Acum trag Ia Snagov și la Vidraru.— Fiindcă veni vorba de apele Moscovei, cum vi s-a părut marea confruntare ?— Foarte grea. După 4 ani de intensă muncă, nu scap de regretul că am trecut
echipei Sportul studențesc ni s-a părut edificator pentru forța actuală a formației cra- iovene, care are sigur șansa sa în disputa cu oricare echipă de pe continent ! Să sperăm, cu alte cuvinte, într-.im meci la fel de bun și împotriva Iui Inter... O Despre arbitrajul lui Nicolae Rainea, s-ar fi cuvenit să vorbim poate mai. mult, el luîndu-și asupra lui și sarcina de a îndrepta greșelile tușierilor D. Munteanu și A. Forwith ! Din lipsă de spațiu, un singur cuvînt : excelent l 
(Dumitru Graur)

BRAȘOV î F.C.M. — Cdrvinul Hunedoara 
1—o (0—0). în ultimele secunde ale unui meci care se îndrepta spre un rezultat de egalitate, Paraschivescu primește o pasă de la Pescaru, mai face cîțiva pași, intră în mijlocul careului și, de la numai 8 metri, șu= teăză cu sete în dreapta lui Ion Gabriel. Tiu- nedorenii, acuzînd poziția de ofsaid a lui Paraschivescu, se năpustesc spre tușier, dar j acesta, stupoare, este îmbrățișat de antrenorul secund al brașovenilor și purtat pe sus spre mijlocul terenului. După meci, : Mircea Lucescu ne-a declarat : „Nu acuz ■ decizia arbitrului, ci un fapt cu totul și cu totul ieșit diii comun. Am văzut un tușier urmărit pas cu pas, toată repriza a doua, de i antrenorul secund al gazdelor, Alecu, fapt fără precedent ?! Atît tușieruLD. Răduleșcu, ; cît mai ales „centralul" C. Jurja au permis, . nu știu cum, un astfel de , spectacol unic ■ în istoria fotbalului !“ # înȚegătură cu me- ; ciul prbpriu-zis, se cuvine să spunem că a , fost marcat de două evenimente. Primul, : accidentarea lui Klein, care, cu arcada’ spartă, ca boxerii, a părăsit terenul în mi- : nutul 40, fapt ce a rupt linia de mijloc a ; Corvinuiui. în consecință, în ultimele cinci minute âle primei reprize, dar mai ales în repriza a dou^, gazdele au atacat în trombă ' și au fost foarte aproape de deschiderea scorului. Al doilea, intrarea lui Bența, Ta pauză, în atacul brașovean, fapt care a dinamizat ofensiva F.C.M.-ului • Revenim însă la arbitraj și consemnăm că meciul a. ; fost presărat de numeroase faulturi îrig.ă-; duite de Carol Jurja. întrucît îrt etapa precedentă, sub ochii aceluiași arbitru, Munteanu II l-a „ mă cinat “ pe M. Răducânu, sîntem obligați să constatăm că respectivul arbitru devine, de la o etapă Ta alta, un adevărat pericol pentru înaintași ! (Victor Niță)

BUCUREȘTI s Rapid — Metalul 2—2 (1—2). Mare parte din cei 20 000 de spectatori au venit precum „la pomul lăudat" cu mic și cu

pe lîngă cea de a doua medalie de aur. Aurul a atîrnat, să-i spunem , așa, doar de uri fir de păr, de o fracțiune de secundă pierdută la start. După Olimpiadă au avut loc campionatele iraționale, apoi, după cum vedeți, mi-am permis tiu mic concediu... Sper că voi petrece cîteva zile exact ca în copilărie.La Mila 23, la casa cu numărul 40, Vi- col Patzaichin, tatăl campionului, îl așteaptă. Vecinii și copiii acestora se află. strînși în jurul casei. Pentru cei de aici, venirea lui Ivan e o adevărată sărbătoare, întîmpinată cum se cuvine. Emoția și bucuria iau locul tradiționalelor flori, care lipsesc.Întîlnirea dintre tată și fiu are loc cît se poate de firesc. Ai impresia că Ivan a dispărut de acasă doar de cîteva zile, pleeînd de capul lui cu barca, prin deltă, Îăsînd să se răcească ciorba pescărească.— Vicol Patzaichin, de cîți ani a plecat Ivan ?— Păi, dacă acum are 31, să tot fie vreo 15—16. N-a mai fost pe aici de asta-; vară, cînd a venit într-un suflet, de m-a ajutat să-mi ridic casa dărîmată de ape. Am muncit amîndoi de. dimineață pînă seara și, în cîteva zile, am pus casa din nou pe picioare.— Ce făceai matale cînd Ivan concura Ia Olimpiadă ?— M-am dus și eu să-l văd la televizor. Cînd a luat argintul, le-am spus celor de aici că o să urmeze și aurul. Pre- simțeam acest lucru. Nici nu mă uităm la televizor de frică să nu-I deochi. Mai trăgeam cu ochiul, dar de uitat cu amîndoi ochii m-am uitat numai cînd s-a terminat cursa. Atunci am făcut cinste la toți cei prezenți c-un pahar. Cum am plecat spre casă o mulțime de turiști mă arătau cu degetul și spuneau „priviți-1 pe tatăl lui Patzaichin", m-au podidit lacrimile și am plîns, ca’ un copil, pînă acasă. Dacă vreți să scrieți ceva să spuneți că eu, Vicol Patzaichin, am plîns nu numai pentru fiul meu, ci și pentru colegul lui de barcă, pentru Toma Simionov, pe care l-am simțit în clipele acelea ca pe fiul meu."
SORIN POSTOLACHE 3

mare, să njumere golurile din poarta Metalului ! N-a fost așa, spre regretul tor, în primul rînd datorită echipei giuleștene care, duminică, a avut o prestație cu mult sub nivelul celei din partida televizată, cu o săp- tămînă în urmă, de la Tîrgoviște • După o jumătate de oră de plictiseală, cînd nimeni nu se aștepta, Prodan îl surprinde, cu un șut din afara careului de m, pe portarul giuleștenilor, Anuței, aflat în zi slabă, și 1—-0 pentru oaspeți, dacă metalurgiștilor bucu- reșteni li se poate spune așa • Arbitrul de centru, Romeo Stîncan, pierde cartonașele galbene, la propriu, și, binevoitor, fundașul rapidist Popescu i le înapoiază. Meciul se încinge puțin, dar Stîncan uită de cartonașe • în minutul 41, Petcu, intrat în teren în locul lui Rîșniță și nefolosit de Ta început din motive care ne scapă, egalează dintr-o lovitură liberă de la vreo 35 de metri > Nici n-a fost vreme să fie înscris pe tabela electronică numele marcatorului că același Prodan îl păcălește a doua oară pe lamentabilul Anuței, âducînd, în mai puțin de un minut, din nou, echipa sa în avantaj s Imediat după: pauză, Ion Ion restabilește , egalitatea fructificînd un penalti acordat cu ușurință de Romeo Stîncan la o cădere simulată1 de. Grosu. Cinci minute mai tîi'ziu, același Groșii e faultat în careul advers, 11 metri clar, dar Stîncan nu vede, poate și pentru căȚ acordase- prea lesne pe primul < Asis-' tăm în continuare la un joc, ceva, mai vioi, cîteva ratări ale lui Petcu, încercări de impulsionare a: atacului rapidist prin Bar-, tales (introdus după pauză) și Ion Ion. Ar mai fi de remarcat debutul veteranului An- gelescu ® Metalul s-a arătât a, fi aceeași echipă sobră, omogenă, oricînd poate mai mult decît își propune. Rapid nu trebuie să dispere, campionatul e lung și abia a' început. Nu-i strică o pregătire fizică și chiar, tactică peste-ce a dovedit că posedă în prezent • Au primit cartonașe galbene doar Anuței, Fogorași și-Prodan, deși meritau mai mulți. Chiar și arbitrul Stîncan pentru arbitrajul său în compensație • A absentat din Joc, 90 de minute, cu toate că. era pe gazon, Cojocarii • Clubul Rapid (prin președintele său Liviu Mihăilescu) trebuie să vegheze mai exigent și mai lucid și să se implice mai serios și mai responsabil în treburile echipei, să impună talentatului antrenor Ion Ionescu mai multă hotărîre în acțiunea sa. Atenție, nu mai pot. exista justificări pentru comportări • necorespunzătoare ca , aceasta din meciul cuMetalul.. (Ion Predoșanu)

„PromOTarea nu-i 
o cursă de sprint, 
ci una de fond“

— Așadar, tova
rășe Emanoil Ha- 
șoti, iată-vă, după 
5 ani, din nou la 
cîrma celei mai cu
noscute echipe de 
iotbal a litoralului. 
S-a schimbat ceva 
intre timp ?— Firește. Pe de o parte, echipa nu ’ se mai cheamă Farul, ci Fotbal club. Pe de alta, atmosfera în jurul ei. e mai bună decît a- tunci și, din cîte. am înțeles, mai i bună decît în ultimii ani. Simțim = sprijin la toate nivelele, iar publicul a revenit lîngă fotbal. în plus, conducerea clubului e în mîinile unor oameni com- petenți și de bine, Ioan Popescu fiind președinte de onoare, iar Dumitru Sever, fostul jucător, președinte retribuit. Ca o coincidență, m-am întors după 5 ani împreună cu Petre Comăniță, cu care am colaborat și pe timpul Farului.

— Constanța a Început campionatul în 
trombă, 4 meciuri, 4 victorii, e așa nună ■; 
echipa ?— E echilibrată și matură, logic, media 
ei de vîrstă fiind 27 de .ani. Nurpai că se- • zonul e abia la început și campionatul mi se pare, în ciuda celor 4 puncte cîștigate în deplasare, foarte greu. Unii cred c-am ; și intrat în A, o astfel de grabă puțind dăuna. Promovarea nu-i o cursă de sprint, ci una de fond, vom mai vedea. Teoretic și. practic, Constanța deține prima șansă, dar una e s-o deții și alta ș-o fructifici.

— Vă e teamă ?— Sincer, nu, dar nu-mi place să zic hop pînă n-am sărit pîrleazul. Lupta abia începe, Brăila, Suceava, Bistrița și chiar Focșani sperînd, ca și noi, să ciștige seria. Brăila, mai ales, s-a' întărit prințr-o fuziune pe plan local, iar revenirea lui.. Robert Cosmoc, antrenor de toată isprava, . îi poate iriobîliza pe brăileni.
— Gloria Buzău ?! — A pornit cu stîngul, nu cred să aibă ' vreo veleitate. Cum se spune, Gloria a-■ bia își linge rănile. Poate la anul.

! — Tovarășe Hașoti, cine mai joacă ia
I Constanța ?
। — Cei pe care-î știți, Antonescu, Măr-' culescu, Nistor, Turcu, Peniu, Buduru, i ceilalți, plus noii veniți, între care Costaș, ; fost la Politehnica Iași, și Ancuța, pînă , i nu demult jucătorul Argeșului, sînt mai ■ | cunoscuți. I-am mai transferat p’e Cara- malău de la Portul și pe Gache de la ,. Medgidia, ultimul întorcîndu-se acașă.L-am pierdut, din păcate, pe Ignat, plecat la Pitești. «Ar fi trebuit să vină, în schimbul lui, Raiea, despre care am auz.it ’ . , numai lucruri bune. Deși legitimat Ia noi, a refuzat să se prezinte. Cred însă că nu i ya mai întîrzia mult, nu va avea încotro, ■ altfel nu va juca nicăieri.

— Antonescu ? ! Mărculescu ? ! Cîți ani 
au î !— Antonescu 36, Mărculescu 31, dar . (joaca bine, sîntem mulțumiți de randamentul lor. Mărculescu s-a cumințit, ehe, dac-ar fi avut el, prin ’73, ’74, mintea de-ăcum ? ! I-am mal dat însă o șansă și se achită corect, ne facem treaba cu eh A fost un mare jucător, păcat că a luat-o, o vreme, razna, numai că, iată, niciodată nu-i prea tîrziu.

—- Constanța joacă chiar așa bine, to- j 
varășe IJașoți ?—.Mai sînt multe de făcut, dar echipa ; e solidă, serioasă. Momentul apărării e, după părerea mea, rezolvat, cu atacul ■ stăm mai slab. Am fi avut nevoie de Dorel Zamfir, căci ducem lipsă de extreme, dar asta-i situația, Zamfir face tușa la Dinamo, iar Raiea ștă la Pitești, reținut, susține, de fel de fel de probleme. Nu ne plîngem însă, mergem înainte»

— Și mergeți bine, așa-i?— Asta pentru că fotbaliștii muncesc măi mult ca oricînd. I-am învățat întîi să dea și apoi să ceară.
— Bine-ați făcui. Mulțumiri și succes.

ANDREI GEORGESCU S
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